
توسعه  گفت:  نظام  مصلحت  تشخیص  مجمع  رئیس 
تروریسم نتیجه اختلافات قومی و مذهبی کشورهای اسلامی 
است. آیت الله هاشمی رفسنجانی پیش از ظهر دیروز در 
دیدار آقای دکتر رمضان عبدالله، دبیر کل جنبش مقاومت 

فلسطین )حماس(، با بیان این مطلب که »دنیای اسلام در 
بدترین شرایط تاریخی خود به سر می برد«، گفت: مسلمانان 
مسئله  مهمترین  از  سیاسی،  های  آشفتگی  خاطر  به 

مسلمانان، یعنی فلسطین، غفلت کرده اند ...
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تحلیل رسانه های غربی ازنتایج انتخابات مجلس دهم

رای اعتماد دوباره مردم به دولت یازدهم

لاریجانیِ اعتدالگرا یا  عارفِ اصلاح طلب

چه کسی رئیس 
مجلس می شود؟

سالروز شهادت امام موسی کاظم )ع( را تسلیت می گوئیم

حج ابراهیمی؛ کارشکنی سعودی

هشتم ربیع الاول، تعطیل رسمی اعلام شد

آیت الله هاشمی رفسنجانی در دیدار دبیر کل حماس:

دنیای اسلام در بدترین شرایط 
تاریخی خود به سر می برد
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روزنامه صبح ایران

رییس  جمهورایران با تأکید بر تصمیم تهران و سئول برای تبدیل روابط تجاری دو کشور 
به روابط راهبردی و ریشه دار اقتصادی اظهار داشت: دو طرف تصمیم گرفتیم سطح روابط 

اقتصادی خود را به سه برابر میزان موجود یعنی 18 میلیارد دلار افزایش دهیم.
حجت الاسلام والمسلمین حسن روحانی روز دوشنبه پس از پایان نشست مشترک 
هیأت های عالی رتبه ایران و کره جنوبی و امضای 19 سند همکاری، در نشست مشترک 
خبری با همتای کره ای خود گفت: روابط جمهوری اسلامی ایران و کره جنوبی به عنوان 
دو کشور مهم در منطقه خاورمیانه و شرق آسیا بسیار حائز اهمیت است و دو کشور طی 
54 سال گذشته همواره از روابط مثبت و سازنده ای برخوردار بودند. رییس  جمهور با بیان 

این که ایران و کره جنوبی از تمدن دیرینه و کهن برخوردار هستند، افزود: روابط 
دو کشور در دهه های گذشته، دو ملت و بخش های اقتصادی دو کشور را با 

یکدیگر آشناتر کرده است.  روحانی با بیان این که در جریان سفر خانم 
پارک گئون هی به ایران توافقات مهمی انجام شده است، گفت: یکی 

از این توافقات تبدیل روابط تجاری دو کشور به روابط راهبردی و 
ریشه دار است که برای ایجاد این تحول بزرگ، شرکت های کره 

جنوبی به سرمایه گذاری و فعالیت های مشترک اقتصادی با 
ایران مبادرت خواهند کرد و در کنار این فعالیت ها  ...

روحانی پس از نشست مشترک با رییس جمهور کره جنوبی؛

ایران خواهان جهانی عاری از تسلیحات اتمی است
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طراحی علیه رزمایش های 
دریایی ایران غلط اضافی است

رهبر معظم انقلاب اسلامی در دیدار معلمان و نومعلمان سراسر کشور:

چه کسی رئیس مجلس دهم می شود؟ این مهم ترین پرسش سیاسی این روزهاست. درواقع با پایان اعلام نتایج دور دوم 
انتخابات مجلس و تکمیل شدن اعضای مجلس دهم بیش از هر چیز نظرها به کرسی ریاست دوخته شده است. علی لاریجانی 
و محمدرضا عارف هر دو نامزدهای ریاست مجلس ایران هستند، اما شاید این برای اولین بار باشد که دو نامزد اصلی چندان اهل 
رقابت با یکدیگر برای کسب کرسی ریاست نیستند. تا پیش از این در دوره های مختلف مجلس برای کسب کرسی ریاست، 

دوقطبی های متفاوتی شکل می گرفت...

حسین سبحانی نیا:

مجلس نهم 
نتوانست انتظارات 

را برآورده کند

حجت الاسلام رهامی:

رقابتی میان 
لاریجانی و عارف 

نخواهد بود
گفت:  طلبان  اصلاح  رایزنی  و  ائتلاف  کمیته  رییس 
فراکسیون اصلاح طلبان در مجلس دهم با توجه به ترکیب 
راه یافتگان از فهرست اصلاح طلبان، حامیان دولت و 

احزاب معتدل 169 نفره خواهد بود.
افزود:  رهامی  محسن  المسلمین  و  الاسلام  حجت 
مشغول رایزنی و تبادل نظر برای رسیدن به مدلی مشخص 
خرداد  هفتم  تا  ها  کمیسیون  و  مجلس  ریاست  برای 
هستیم. وی درباره فراکسیون های مجلس دهم و رویکرد 
اصلاح طلبان در انتخابات مجلس تاکید کرد: در مجلس 
ایجاد  هم میان اصلاح طلبان و علی لاریجانی رقابتی 
نخواهد شد و سعی خواهیم کرد در قالب یك فراکسیون 

همکاری کنیم. 
رییس کمیته ائتلاف و رایزنی اصلاح طلبان همچنین در 
تحلیل خود از نتیجه انتخابات مجلس دهم اظهارداشت: 
با توجه به این که اصلاح طلبان و حامیان دولت اکثریت 
مطلق مجلس دهم را به دست آوردند می توانیم هیات 

رییسه  قوی تشکیل دهیم....

نایب رییس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی 
مجلس گفت: مجلس نهم به دلیل برخی محدودیت های 
اقتصادی نتوانست انتظارات جامعه و مردم را برآورده کند.
 4 عملکرد  از  خود  ارزیابی  در  سبحانی نیا  حسین 
ساله مجلس نهم گفت: قطعا هر مجلسی یکسری نقاط 
ضعف ویکسری نقاط قوت دارد. از جمله نقاط قوت این 
مجلس، تصویب قوانینی به موقع و لازم برای کشور در 
همه حوزه ها به خصوص حوزه های اقتصادی و معیشتی 
بوده است. وی ادامه داد: مجلس نهم سعی کرد با تبعیت از 
رهنمودهای رهبری، نقش ولایت پذیری خود را در شرایط 
حساس کشور به خوبی ایفا کند و بر کلیت این مجلس 

عقلانیت حاکم بود....
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بدینوسیله به اطلاع کلیه مالکین پلاک های واقع در طرح تقاطع غیرهم سطح کمربندی امام 

علی)ع( و بلوار حضرت معصومه)س( می رساند؛ باعنایت به تبصره 2 ماده 4 لایحه 4 قانون تملک 

و خرید املاک و اراضی واقع در طرح )طبق نقشه(، جهت انجام تشریفات واگذاری املاک فوق 

از مورخ 13 اردیبهشت ماه 1395 به مدت 15 روز به واحد توسعه و تعریض شهرداری منطقه 6 

مراجعه نمایند. بدیهی است در غیر اینصورت شهرداری قم برابر مقررات اقدام خواهد نمود.

آگهــی  تملـک

روابط عمومی شهرداری منطقه 6 قم
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تغییراتی اعتدال گرایانه
شد  سبب  دهم  مجلس  انتخابات  مرحله  دو  نتیجه 
فهرست امید و مستقلها بیشتر كرسی های مجلس را به 
دست آورند. اكنون می توان این پرسش را مطرح كرد كه 
نتیجه انتخابات به ویژه مرحله دوم آن چگونه قابل تحلیل 
است؟ و تركیب جدید مجلس چه پیامدهایی به همراه 

خواهد داشت؟ این نوشتار، به این پرسشها، پاسخهایی كوتاه می دهد.
1-انتخابات مجلس، تداوم انتخابات ریاست جمهوری سال 92 بود. ایرانیان، به حكومت 
یكپارچه اصول گرایان و تسلط آنان بر قوای اجرایی و قانون گذاری، پاسخی دموكراتیك 
دادند. واكنشی كه سبب حذف ژنرالهای اصول گرا همچون جلیلی، زاكانی، رضایی، قالیباف، 
آقاتهرانی، نادران و البته بسیاری از تازه كارانی شد كه در سالهای گذشته، به طور فزاینده 
ای در میان اصول گرایان، نقشی تعیین كننده یافتند. به طور كلی می توان غلظت فزاینده 
افراط گرایی در میان اصول گرایان و رویكردهای زیان بار آنان را –كه سبب تنش در 
سیاست خارجی و ویرانی اقتصاد ایران  شد، عامل اصلی شكستهای پیاپی آنان دانست. 
عجیب است كه خرد سیاسی اصول گرایان چنان كاهش یافته بود كه آنان، پس از مرحله 
اول انتخابات مجلس، بر رویكردهای اشتباه آمیز خود از جمله حمله به سیاست خارجی 
دولت و توافق هسته ای، پافشاری كردند و نتوانستند متناسب با دیدگاه ملت، رویكردهای 
خود را تغییر دهند و اعتبارشان را بازسازی كنند. مواضع افراطی دوماه اخیر داوطلبان 
اصول گرا- كه به مرحله دوم راه یافتند-بیشتر به خودزنی سیاسی شبیه بود. نكته جالب 
دیگر آن است كه اصول گرایان پس از شكست 7 اسفند نتایج را پذیرفتند تا مدال تمكین 
به قانون را بر گردن بیاویزند؛ اما حداد عادل-كه در چینش فهرست شكست خورده اصول 
گرایان نقشی تعیین كننده داشت-در اظهارنظری عجیب دولت را به دخالت در انتخابات 
متهم و مدال را از گردن اصول گرایان، باز كرد. اگر كسانی كه در چند سال گذشته، به 
افرادی تاثیرگذار میان اصول گرایان بدل شدند همچنان سكان دار كشتی این جناح باشند، 

طوفانها، آنان را در دریای سیاست سرگردان خواهد كرد.
2-اصلاح طلبان و اعتدال گرایان توانستند بعد از قدم اول و پیروزی در انتخابات 92 گام 
دوم را در انتخابات مجلس، محكم و استوار بردارند. اعتدال گرایان و اصلاح طلبان، اكنون 
با حضور تعیین كننده در دولت و مجلس، عین نظام هستند ونقدها و اظهارنظرهای آنان 
بیش از پیش به معنای تلاش برای ارتقای جایگاه نظام تلقی می شود و مخالفان، نمی 
توانند اصلاح طلبان را مخالف نظام، معرفی تا به این گونه زمینه فشار بر آنان را فراهم كنند

3- آرایش درونی مجلس دهم، كم نطیر است. فهرست امید 122 كرسی، اصول گرایان 
73 كرسی و مستقلها و اقبلیتها بیش از 90 كرسی مجلس را به خود اختصاص داده اند. این 
تركیب سیاسی نمایانگر آن است كه هیچ یك از فراكسیونها به تنهایی اكثریت نصف به علاوه 
یك را در اختیار ندارند. از این رو هم افزایی سیاسی و ائتلافها نقش مهمی در تصمیمات 
مجلس خواهد داشت. موضوعی كه به طور كم سابقه، مستقلها و نمایندگان اقلیتها را به 

نیرویی مهم در مجلس تبدیل می كند.
4-تركیب مجلس بر نهادهای مهمی، تاثیر می گذارد.  شورای عالی امنیت ملی، شورای 
عالی انقلاب فرهنگی، هیات نظارت بر مطبوعات، هیاتهای مركزی و استانی نظارت بر 
انتخابات شوراها و شورای نظارت بر صدا و سیما، از جمله این نهادها هستند. از این رو 
نمایندگان در ابتدای تشكیل مجلس، برای تعیین رییس مجلس، هیات رییسه، تركیب 
كمیسیونها و انتخاب نمایندگان عضو شوراهای گوناگون، روزهای پركاری را سپری خواهند 
كرد. نكته مهم آن است كه اعتدال گرایان باید به این نكته توجه كنند كه شكست خوردگان 
انتخابات، تلاش می كنند با بزرگ نمایی موضوع ریاست مجلس و پافشاری بر دوگانه 
عارف-لاریجانی، اصلاح طلبان و رییس مجالس هشتم و نهم و دیگر اصول گرایان معتدل 

را رودرروی هم قرار دهند.
ملت با حضور و رای خود در انتخابات ریاست جمهوری و مجلس، تمایل خود را به 
تغییراتی اعتدل گرایانه، آشكار كرد. انتظار می رود مجموعه نظام با احترام به رای ملت-كه 
امام آن را میزان نامیدند-اعتدال گرایی را مبتنی بر تداوم رویكردهایی همچون تنش زدایی 
در عرصه سیاست خارجی، گشایش فضای سیاسی، آزادی رسانه ها و فعالیتهای دانشجویی، 

در دستوركارقرار دهند و البته برای رشد و بهبود اقتصادی تلاش كنند

سردارسلامی:

همه ابزارهای استراتژیك و بازدارنده را 
خودمان تولید می کنیم

جانشین فرمانده كل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی با اشاره به اینكه ایران قادر به 
طراحی مدل برای جهان است، گفت: قدرت دفاعی ما به سطحی رسیده كه همه ابزارهای 

استراتژیك و بازدارنده را خودمان تولید می كنیم.
به گزارش ایرنا از روابط عمومی كل سپاه، سردارسرتیپ پاسدارحسین سلامی روز 
دوشنبه درآئین گرامیداشت مقام استاد وهفته عقیدتی دردانشگاه بقیه الله )عج( با بیان 
اینكه درحال حاضر جهان اسلام و جمهوری اسلامی ایران قادر به طراحی مدل برای 
جهان است ، اظهاداشت: بزرگترین نگرانی غرب این بود كه ما نتوانیم اندیشه درون ذهن 
را به واقعیت تبدیل كنیم كه خوشبختانه كشور ما در تمام ابعاد اندیشه های درون ذهن را 
عملی كرده است. برای مثال در حال حاضر آمریكایی ها در بازسازی برخی از زیرساخت 
هایشان دچار مشكل هستند ولی كشور ما هیچ مشكلی در این زمینه به خصوص تولید و 
بازسازی تجهیزات دفاعی ندارد و هم اكنون قدرت دفاعی ما به سطحی رسیده است كه 
همه ابزارهای استراتژیك و بازدارنده را خودمان تولید می كنیم. یكی از این مثال ها این است 
كه پهپادهای ساخت تولید ما قادر به پرواز در برد 3 هزار كیلومتر خارج از مرزها هستند. 
سردارسلامی اظهارداشت: استكبار جهانی به دنبال این بود كه هویت ژئوپلیتیك جهان اسلام 
به ویژه جمهوری اسلامی ایران را تغییر دهد و ما توانستیم در این راه تمركز آن ها را از 
روی كشورمان برداریم و آمریكایی ها را در دیگر كشورها مشغول كنیم. وی با بیان اینكه 
امروز منطق ما برای جهان پذیرفته شده است گفت: در طول تاریخ هیچ كشوری نبوده كه 
37 سال تحت تهاجمات متنوع قرار داشته باشد و بتواند ادامه حیات دهد ولی كشور ما با 
هدایت رهبرمعظم انقلاب و مقاومت ملت عزیزمان نه تنها ادامه حیات داده بلكه توانسته در 
بخش های مختلف پیشرفت نیز كند. جانشین فرمانده كل سپاه با اشاره به اینكه پیشرفت 
اسلام روز به روز در قلب اروپا بیشتر می شود اظهارداشت: برای مثال در بریتانیا سالانه 50 
هزار نفر مسلمان می شوند و حتی متعددترین نام های موجود در آن كشور احمد، محمد 
و فاطمه است. سردارسلامی با بیان اینكه ائتلاف آمریكایی علیه داعش یك ائتلاف ساختگی 
است گفت: آمریكایی ها با تشكیل گروه های تكفیری و تروریستی از قبیل داعش و جبهه 

النصره قصد از بین بردن جذابیت های اسلام را دارند.

نایب رئیس کمیسیون شوراها و امور داخلی مجلس:

80 درصد هیئت های اجرائی 
در هر دوره از انتخابات ثابت هستند

نایب رئیس كمیسیون شوراها و امور داخلی مجلس شورای اسلامی با بیان اینكه تجمیع 
انتخابات به خاطر كمبود زمان، شورای نگهبان در بررسی صلاحیت ها دچار مشكل شده 

است، گفت: زمان برای رسیدگی به صلاحیت كاندیداها افزایش یابد.
محمدجواد كولیوند در گفت وگو با خانه ملت، در خصوص انتقاداتی كه بر روند بررسی 

صلاحیت كاندیداها می شود، اظهار داشت: نظارت شورای نگهبان استصوابی است.
نماینده مردم كرج و فردیس در مجلس شورای اسلامی با تشریح امكان تایید صلاحیت 
فردی كه از سوی شورای نگهبان رد صلاحیت شده باشد، بیان كرد: ممكن است فردی 
بر اساس اسنادی از دید شورای  نگهبان رد صلاحیت شود و پس از 4 سال در دور بعدی 
انتخابات، این فرد علاوه بر اصلاح رفتار خود در مسیری قرار بگیرد كه به نظام هم كمک 

كند، در این صورت درست نیست كه فرد مزبور دوباره رد صلاحیت شود.
نایب رئیس كمیسیون شوراها و امور داخلی كشور مجلس شورای اسلامی ادامه داد: 
شورای نگهبان همه شرایط را رصد می كند. این استدلال درستی نیست كه شورای نگهبان 

اگر كسی را رد صلاحیت كرد، هیچ گاه او را تایید نكند.
كولیوند با بیان اینكه هیئت اجرائی استان ها نیز در اختیار وزارت كشور هستند، متذكر 
شد: حدود 80 درصد هیئت های اجرائی در هر دوره از انتخابات ثابت هستند كه كارهای 

مربوط به برگزاری انتخابات را انجام می دهند.
وی در خصوص اینكه آیا تجمیع انتخابات بر روی روند بررسی صلاحیت كاندیداها تاثیر 
گذار بوده است یا خیر، بیان كرد: در این زمینه موضوعی وجود دارد به نام زمان وجود دارد. 

زمان برای رسیدكی به صلاحیت ها ایجاد مشكل می كند.
 نایب رئیس كمیسیون شوراها و امور داخلی كشور مجلس شورای اسلامی گفت: 
زمان بندی برای بررسی صلاحیت ها باید قدری افزایش پیدا كند تا این مشكل حل شود.

پیرموذن در واکنش به سخنان حداد:

باعث باورسوزی مردم نشوید
نماینده اصلاح طلب مجلس گفت: بدون سند دولت را زیر سوال بردن برازنده نیست.

كمال الدین پیرموذن در گفت وگو با خبرآنلاین درباره سخنان غلامعلی حداد عادل 
درباره دخالت دولت در انتخابات بیان كرد: آقای حدادعادل با این نوع سخن گفتن خیلی 
كار نسنجیده ای كرد. من از ایشان انتظار نداشتم كه بدون مستندات دولت را زیر سوال ببرد. 

از شخصیتی مثل آقای حداد، بعید بود كه بدون مستند چنین حرفی را بزند. 
نماینده مردم اردبیل در مجلس نهم گفت: آقای حداد عادل اگر مستندی دارند، حتما 
باید تحویل دهند تا اوضاع مشخص شود و اگر واقعا تخلفی رخ داده با آن برخورد شود؛ اما 
اگر مستندی ندارند و صرفا به دلیل گزارش های كذب و به خاطر اینكه تهرانی ها به ایشان 
رای ندادند، می خواهند از مردم انتقام بگیرند یا رای نیاوردنشان را توجیه كنند؛ كار برازنده 
ای نیست و فكر می كنم در هر صورت به بیراهه می روند. پیرموذن گفت: ای كاش بزرگان 

نظام مستند حرف بزنند و باعث باورسوزی مردم نشوند.
گفتنی است غلامعلی حداد عادل چند روز پیش گفته بود كه دولت در انتخابات دخالت 

داشته و اصلاح طلبان با تفاوت جزئی در تهران پیروز شده اند.

حسین سبحانی نیا:

مجلس نهم نتوانست انتظارات را برآورده کند
نایب رییس كمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس می گوید مجلس نهم 

به دلیل برخی محدودیت های اقتصادی نتوانست انتظارات جامعه و مردم را برآورده كند.
حسین سبحانی نیا در گفت و گو با خبرآنلاین در ارزیابی خود از عملكرد 4 ساله مجلس 
نهم گفت: قطعا هر مجلسی یكسری نقاط ضعف ویكسری نقاط قوت دارد. از جمله نقاط 
قوت این مجلس، تصویب قوانینی به موقع و لازم برای كشور در همه حوزه ها به خصوص 
حوزه های اقتصادی و معیشتی بوده است. وی ادامه داد: مجلس نهم سعی كرد با تبعیت 
از رهنمودهای رهبری، نقش ولایت پذیری خود را در شرایط حساس كشور به خوبی ایفا 
كند و بر كلیت این مجلس عقلانیت حاكم بود. نماینده مردم نیشابور در مجلس با تاكید بر 
اینكه مجلس نهم همیشه مصالح كلی نظام را در نظر گرفت، تصریح كرد: نمایندگان سعی 
داشتند به دور از مسائل جناحی و سیاسی، فقط منافع و مصالح نظام و مردم را در نظر 

گرفته و تحت تاثیر فضاسازی های داخلی و خارجی قرار نگیرند.
سبحانی نیا خاطر نشان كرد: با توجه به اینكه من در شش دوره مجلس شورای 
اسلامی حضور داشتم، مجلس نهم را مجلسی خوب ومثبت ارزیابی می كنم. البته در ماه ها 
و سال پایانی با مشكلات اقتصادی و كمبودهای اعتباری مواجه بودیم كه قطعا بر كارایی 
مجلس و نوع مصوبات تاثیر داشت. البته سعی شد با تعامل مثبت با دولت تا جایی كه 
می شود امور مملكتی را پیش برد. نایب رییس كمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی 
مجلس همچنین اظهار كرد: توجه به مقتضیات جامعه، نقطه مثبت دیگر مجلس نهم بود 
و نمایندگان به خصوص مقابل آمریكا، موضع گیری ها و مصوبات بسیار خوبی داشت كه 
مورد عنایت رهبری نیز قرار گرفت. وی افزود: در حوزه اقتصادی نیز قوانینی برای كمک به 

برون رفت از شرایط بد اقتصادی و معیشتی مردم به تصویب رسید.
سبحانی نیا با اشاره به نقاط ضعف مجلس نهم نیز گفت: مجلس به دلیل برخی 
محدودیت های اقتصادی، نتوانست انتظارات جامعه را در حوزه معیشت، صنعت و اشتغال 
برآورده كند و شاید دلیل رویكرد مردم در انتخابات نیز همین موضوع باشد؛ اما من فكر 

می كنم مجلس تلاش خود را كرد تا وظیفه اش را در حل مشكلات كشور انجام دهد.

فاطمه ذوالقدر منتخب مردم تهران:

توافق اصلاح طلبان بر ریاست عارف است
یک منتخب مردم تهران درمجلس دهم گفت: توافق اصلاح طلبان بر ریاست عارف 
است، ولی از آنجایی كه این موضوع نیاز به اجماع در صحن بهارستان دارد، اظهار نظر در 

مورد ریاست آینده مجلس شورای اسلامی در حال حاضر زود است.
فاطمه ذوالقدر در گفت وگو با ایسنا، اظهار كرد: فلسفه و عرصه انتخابات ارائه برنامه 
ها، اهداف و همچنین معرفی افراد همراه با رقابتی سالم را در جوامع مردم سالار دربر می 
گیرد، بحمدالله مردم ایران اسلامی به بركت تعلیمات و تاكیدات امام راحل، رهبری معظم 
و سایر بزرگان و دلسوزان نظام همواره در این عرصه برای تعیین سرنوشت خودحضور 
دارند. ذوالقدر در ارتباط با تشكیل فراكسیون های مجلس دهم تصریح كرد: فراكسیون ها 
در حال شكل گیری است و طبیعی است فراكسیون ها بر اساس نوع تفكر و نگاه افراد با 
توجه به شعار ها و برنامه های زمان انتخابات نامگذاری و شكل خواهد گرفت، لذا بر همین 
مبنا اصلاح طلبان و اعتدالگرایان حامی دولت واژه امید را برای فراكسیون انتخاب خواهند 
كرد. وی ابراز عقیده كرد: باتوجه به مشخص شدن منتخبین مردم در دور دوم و اكثریت 
یافتن اصلاح طلبان در مجلس، توافق اصلاح طلبان بر ریاست جناب دكتر عارف است، ولی 
از آنجاییكه این موضوع نیاز به اجماع در صحن بهارستان دارد، اظهار نظر در مورد ریاست 
آینده مجلس شورای اسلامی دوره دهم در حال حاضر زود است، ان شاء الله با توجه به 
ظرفیت بالای اصلاح طلبان كه در اندیشه صلاح، خیر و سعادت كشور و ملت اند در این 

موضوع مهم نیز همچون سایر موضوعات دیگر با تفاهم و همدلی اقدام خواهد شد.

حمید رضا فولادگر تاکید کرد:

 گزینه قطعی اصولگرایان؛ ریاست لاریجانی
نماینده اصولگرای مجلس گفت: ما اصولگراها قطعا برای ریاست از آقای لاریجانی 

حمایت می كنیم و گزینه دیگری نداریم.
حمیدرضا فولادگر در گفت وگو با خبرآنلاین درباره چینش فراكسیون ها و تركیب هیات 
رئیسه مجلس گفت: كرسی ها مشخص شده اما هنوز آرایش فراكسیون ها مشخص نشده 
است. چون جمع زیادی مستقل هستند و در هیچ لیستی نبودند كه تعدادشان هم زیاد 
است. نماینده مردم اصفهان در مجلس ادامه داد: برخی هم هستند كه در لیست هایی 
بودند اما ممكن است در موضوع ریاست مجلس برای خودشان نظر متفاوتی داشته باشند، 
به عنوان مثال، افرادی هستند كه در لیست امید بودند اما به ریاست آقای لاریجانی رای 
می دهند. فولادگر تاكید كرد: اصولگراها در مجلس دهم قطعا یک فراكسیون فراگیر خواهند 
بود كه همه سلایق اصولگرایی به همراه مستقلینی كه نمی خواهند در فراكسیون اصلاح 
طلب ها باشند در آن جای می گیرند. او گفت: برخی مستقل ها جذب فراكسیون امید و 
برخی دیگر جذب فراكسیون اصولگرایی می شوند اما از حالا مشخص نیست كه گرایش 
اكثریت به كدام سمت است. البته اكنون دوستان اصلاح طلب می گویند كه برآوردهای 
دقیقی داریم كه ما بیشتر هستیم و دوستان اصولگرای ما هم می گویند كه اطلاع دقیقی 

داریم كه ما بیشتریم اما هنوز شرایط 50-50 است.
نماینده اصولگرای مجلس درباره كاندیدای اصولگرایان برای ریاست مجلس نیز اظهار 
كرد: ما اصولگراها قطعا برای ریاست از آقای لاریجانی حمایت می كنیم و گزینه دیگری 
نداریم. البته باید توضیح دهم كه در بین منتخبان مجلس دهم، افراد شایسته ای هستند 
كه بتوانند جلسه مجلس را اداره كنند و به عنوان سخنگوی مجلس موفق عمل كنند اما به 
عنوان رئیس یک قوه كه بتواند قدرت سازماندهی و هماهنگی و تقویت جایگاه قوه مقننه در 

كشور را داشته باشد، طبعا باید كسی باشد كه قابلیت رای آوری بالایی دارد.
فولادگر ادامه داد: وقتی با این دید، نگاه كرده و سوابق افراد را بسنجیم غیر از آقایان 
لاریجانی و عارف كاندیدای دیگری برای ریاست مطرح نمی شود. آنها افرادی هستند كه 
توانایی اداره جلسه و سخنگویی را دارند و برای جایگاه ریاست یک قوه رای خوبی دارند تا 

بتوانند از این جایگاه دفاع كنند. با این مشخصات كاندیدای دیگری نداریم.

مجید انصاری:

 منتخبان مردم را تنها منتخبان می توانند 
تعیین تکلیف کنند

معاون امور مجلس رییس جمهوری گفت: منتخبان مردم را فقط منتخبان آنها می 
توانند تعیین تكلیف كنند؛ نمایندگان مردم می توانند اعتبارنامه نمایندگان را بررسی و اگر 

دارای مشكلی بود نسبت به آن تصمیم گیری كنند.
به گزارش ایرنا، حجت الاسلام مجید انصاری روز دوشنبه در مراسم تجلیل از معلمان 
نمونه شهرستان اسلامشهر و چهاردانگه در جمع معلمان و آموزگاران این شهرستان افزود: 
از دیدگاه دولت و رییس جمهور، در مجلس یازدهم شمار منتخبان زن 18 منهای یك 
نیست بلكه 18 نفر است. وی ادامه داد: معتقد هستیم قانون فصل الخطاب است و باید 
دقیقا رعایت شود. طبق قانون و آیین نامه داخلی مصوب مجلس، نماینده اینكه تایید 
شورای نگهبان را داشته و مردم به او رای داده اند، پس از انتخاب شدن، رسیدگی به اسناد 
و اعتبارنامه او برعهده مجلس است. معاون رییس جمهوری اظهارداشت: امام راحل نیز در 
وصیت نامه خود بارها تاكید داشتند كه مجلس در بررسی اعتبارنامه ها دقت كند بنابراین 
منتخبان مردم را باید منتخبان آنها تعیین تكلیف كنند. انصاری ضمن تشكر از همه ملت به 
ویژه معلمان برای نقش جاودان و حماسه ساز خود در انتخابات هفتم اسفند 1394 و 10 
اردیبهشت ماه جاری، گفت: مجلس شورای اسلامی با رویكرد اعتدال، انتخابات را به پایان 
رساند و مجلس جدید به گونه ای از همه جریانات سیاسی اعم از اصولگرایان، مستقلین 
و اعتدالگراها شكل گرفته است. وی اضافه كرد: مجلسی كه در پیش رو داریم هماهنگ 

تر، كارآمدتر، منسجم تر و در تعامل سازنده بیشتر با سایر قوا و به ویژه دولت خواهد بود. 

حجت الاسلام قرائتی:

کاسبان تحریم دلشان برای احمدی نژاد 
تنگ شده است

 یک استاد حوزه علمیه قم با اشاره به تحركات اخیر احمدی نژاد به بهانه حضور در 
انتخابات گفت: اكنون كسانی بیش از همه به دنبال احمدی نژاد هستند كه در دولت آقای 
روحانی دستشان از خیلی چیز ها كوتاه شده و از این بابت ناراحت هستند. كاسبان تحریم 
دلشان برای احمدی نژاد تنگ شده و شاید بدشان نمی آید كه باز هم احمدی نژاد و بازهم 

تحریم بر كشورمان وارد شود.
حجت الاسلام و المسلمین تقی قرائتی در گفت و گو با ایلنا، با بیان اینكه بعد از اینكه اسلام 
وارد ایران شد، اسلام با نجابت همراه شد و نتیجه اش شیعه گری شد، تصریح كرد: متأسفانه در 
آن 8 ساله دولت احمدی نژاد،  در عرصه بین المللی ایران هراسی و اسلام هراسی قوت گرفت 
و این ها همه به خاطر عملكرد احمدی نژاد و دولت او بود و جریان مخالف نظام و دشمنان نیز 
بد ترین سوءاستفاده ها را كرده و تحریم های ظالمانه ای بر علیه ملت ایران وضع كردند. حجت 
الاسلام و المسلمین قرائتی با بیان اینكه اكثریت مردم فهمیده اند كه در دوران احمدی نژاد 
چه كلاهی بر سر آن ها رفت، گفت: اكنون هم كسانی بیش از همه به دنبال احمدی نژاد 
هستند كه در دولت آقای روحانی دستشان از خیلی چیز ها كوتاه شده و از این بابت ناراحت 
هستند. كاسبان تحریم دلشان برای احمدی نژاد تنگ شده و شاید بدشان نمی آید كه باز هم 
احمدی نژاد و بازهم تحریم بر كشورمان وارد شود. وی با بیان اینكه دولت آقای روحانی تا 
كنون خیلی از مسائل و معضلات دولت سابق را به مردم نگفته و دلیل آن هم سوءاستفاده 
نكردن دشمنان در دوران مذاكرات بود، گفت: از دولت آقای روحانی می خواهم كه باز هم 
نجابت به خرج دهد و رسوا نكند چرا كه بیان این مسائل در روز مبادا خیلی بهتر خواهد بود؛ 
اصلا شاید هدف احمدی نژاد همین باشد كه زود تر از ایام انتخابات این مسائل گفته شود تا 
رفته رفته اثر خود را از دست بدهد. رئیس مؤسسه مسجد با بیان اینكه تحركات احمدی نژاد 
و دار و دسته او بیشتر از آنكه جدی باشد فقط شانتاژ رسانه ای است، گفت:   با جریانی روبرو 
هستیم كه اهداف حقیقی آنان هم روشن نیست؛ از این رو امیدواریم هر روز بیشتر از روز قبل 

آگاهی مردم افزایش یابد.

یادداشت

اخبــار

رییس  جمهورایران با تأكید بر تصمیم 
تهران و سئول برای تبدیل روابط تجاری 
ریشه دار  و  راهبردی  روابط  به  كشور  دو 
اقتصادی اظهار داشت: دو طرف تصمیم 
گرفتیم سطح روابط اقتصادی خود را به 
سه برابر میزان موجود یعنی 18 میلیارد 

دلار افزایش دهیم.
حسن  والمسلمین  حجت الاسلام 
روحانی روز دوشنبه پس از پایان نشست 
مشترک هیأت های عالی رتبه ایران و كره 
جنوبی و امضای 19 سند همكاری، در 
نشست مشترک خبری با همتای كره ای 
خود گفت: روابط جمهوری اسلامی ایران 
و كره جنوبی به عنوان دو كشور مهم در 
منطقه خاورمیانه و شرق آسیا بسیار حائز 
اهمیت است و دو كشور طی 54 سال 

گذشته همواره از روابط مثبت و سازنده ای برخوردار بودند.
رییس  جمهور با بیان این كه ایران و كره جنوبی از تمدن 
دیرینه و كهن برخوردار هستند، افزود: روابط دو كشور در 
دهه های گذشته، دو ملت و بخش های اقتصادی دو كشور را 

با یكدیگر آشناتر كرده است.
روحانی با بیان این كه در جریان سفر خانم پارک گئون 
هی به ایران توافقات مهمی انجام شده است، گفت: یكی از 
این توافقات تبدیل روابط تجاری دو كشور به روابط راهبردی 
و ریشه دار است كه برای ایجاد این تحول بزرگ، شركت های 
كره جنوبی به سرمایه گذاری و فعالیت های مشترک اقتصادی 
فعالیت ها  این  كنار  در  و  كرد  خواهند  مبادرت  ایران  با 

فناوری های پیشرفته وارد ایران خواهد شد.
رییس  جمهور خاطرنشان كرد: برای ایجاد تحرک جدید 
اقتصادی بین تهران و سئول لازم است فعالیت های كارگزاری 
بانكهای دو كشور آغاز شود كه در جریان مذاكرات خود در 

این مورد بحث و تبادل نظر كردیم.
روحانی با اشاره به این كه زمینه های بسیار فراوانی 
برای فعالیت كارآفرینان كره ای در بخش های مختلف از 
جمله نفت، گاز، صنعت، معدن و امور زیربنایی وجود دارد، 
اظهار داشت: امروز 19 سند بین مقامات دولتی دو كشور 
به امضا رسید و اسناد متعدد دیگری نیز توسط بخش های 
خصوصی ایران و كره جنوبی به امضا خواهد رسید و دو 
طرف تصمیم گرفتیم رقم مبادلات تجاری خود را از حدود 
6 میلیارد دلار كنونی به سه برابر یعنی 18 میلیارد دلار 

افزایش دهیم.
رییس  جمهور همچنین از توسعه روابط فرهنگی، علمی 
و فناورانه و فعالیت مشترک دو كشور در این زمینه خبر 
داد و گفت: گردشگری و توریسم و برقراری پرواز مستقیم 
سئول به تهران و نیز سرمایه گذاری بخش های كره ای در 
زیرساخت های مربوط به توریسم در ایران از جمله ساخت 
هتل از موضوعاتی بود كه در مذاكرات خود آن را مورد تأكید 

قرار دادیم.
روحانی در بخش دیگری از سخنان 
خود امنیت شبه جزیره كره و خاورمیانه 
را برای توسعه هر چه بیشتر روابط دو 
كشور بسیر حائز اهمیت دانست و تصریح 
كرد: ایران خواهان صلح و ثبات در شبه 
جزیره كره است و به طور اصولی با هر 
گونه ساخت سلاح كشتار جمعی مخالفیم. 
از سلاح  خواست ما عاری شدن جهان 
كشتار جمعی و هسته ای به ویژه در شبه 

جزیره كره و منطقه خاورمیانه است.
رییس  جمهوراضافه كرد: در جریان 
مذاكرات خود در زمینه برقراری صلح و 
ثبات در منطقه خاورمیانه، پایان جنگ در 
یمن و آغاز مذاكرات یمنی - یمنی برای 
استقرار امنیت در این كشور و نیز مبارزه 
دولت عراق به منظور پایان دادن تروریسم در این كشور و 

آینده سوریه با یكدیگر بحث و تبادل نظر كردیم.
»پارک گئون هی« نیز در این نشست خبری با اشاره 
از زمان برقراری روابط دیپلماتیک تهران -  به این كه 
نخستین  این  تاكنون  میلادی   1962 سال  در  سئول 
دیدار رییس جمهوری كره جنوبی از ایران است، اظهار 
داشت: زمانی كه فصل جدیدی در توسعه روابط ایران 
با جامعه بین المللی آغاز شده این سفر مهم و تاریخی 
انجام می شود و دو طرف علاقمند هستیم كه مناسبات و 
همكاری های خود را در بخش های مختلف هر چه بیشتر 

گسترش دهیم.
وی با اشاره به ترسیم چشم اندازی از روند توسعه روابط 
تهران – سئول گفت: در جریان این سفر نخستین بیانیه 
مشترک دو كشور صادر خواهد شد و این می تواند راهنمای 

خوبی برای توسعه روابط تهران – سئول باشد.

روحانی پس از نشست مشترک با رییس جمهور کره جنوبی؛

ایران خواهان جهانی عاری از تسلیحات اتمی است
اخبار

روابط  برقراری  استراتژیك،  تحقیقات  مركز  رییس 
كشورها را زمانبر و درعین حال تخریب یا توقف آن را سریع 
دانست و گفت: سیاست جمهوری اسلامی ایران توسعه 

روابط با كشورهاست.
به گزارش ایرنا، علی اكبر ولایتی بعد از ظهر دوشنبه در 
دیدار با دبیركل و قائم مقام وزارت خارجه فرانسه و مسئولان 
توسعه همكاری های خارجی با بیان اینكه تاكنون ملاقات 
های متعددی با مقامات فرانسوی در سطوح مختلف داشته 

ایم، افزود: این دیدارها رقبت سیاست نظام است. 
وی اضافه كرد: از زمانی كه بنده در وزارت امورخارجه 
بوده ام دیدارهای متعددی در سطوح مختلف با روسای 

جمهوری فرانسه داشته ام.
وی ادامه داد: اینكه می گوییم با رقبت، سیاست نظام 
است و امیدواریم كه با گفت و گوها اگر مشكلاتی وجود 

دارد، برطرف شده و روابط در مسیر اصلی خاص دو طرف 
قرار گیرد. 

رییس مركز تحقیقات استراتژیك مجمع تشخیص 
مصلحت نظام با ابراز امیدواری از اینكه گفت و گوهای این 
هیات تا به امروز با مقامات ایرانی مثبت و راضی كننده 
باشد، گفت: برقراری و توسعه روابط زمانبر است اما توقف 
و تخریب آن زمان نمی خواهد. ولایتی ادامه داد: بارها با 
مسئولیت بنده با فرانسه تا جاهای خوبی پیش رفتیم اما 
برخی حوادث خارج از اراده دو كشور ما را متوقف و یا به 

عقب برده است. 
وی با بیان اینكه با آقای مرحوم میتران بیش از یكبار 
ملاقات داشته است، گفت: با آقایان شیراك و ساركوزی هم 
ملاقات هایی داشتم كه دو طرف به توسعه روابط امیدوار 
شدیم اما نمی دانم چه كسی در این رابطه دمید كه متوقف 

شد اما امیدوارم كه اینبار سرنوشت روابط، همچون گذشته 
نباشد. وی ادامه داد: جمهوری اسلامی ایران همیشه با نگاه 
مثبت به فرانسه نگاه كرده است و امیدوارم برای توسعه 
روابط گام های جدی و عملی برداشته شود. ولایتی گفت: 
اگر اروپا موضع واحد داشته باشد، حتما مواضع فرانسه در 

این زمینه موثر بوده و هست. 
وی در خصوص برجام نیز اظهار داشت: اجرای تعهدات 
از اهمیت فوق العاده ای برخوردار است و فرانسه در این 

زمینه باید نقش موثری داشته باشد. 
رییس مركز تحقیقات استراتژیك ادامه داد: نگرانی ها 
از عدم اجرای تعهدات باید رفع شود و این اطمینان در 
ملت ایران از وفای به تعهدات از سوی طرف دوم مذاكره 
بوجود بیاید تا بتوان از منافع مربوطه بهره برداری كرد كه 

این موضوع بسیار مهم است و باید مورد توجه قرار گیرد.

ولایتی در دیدار دبیر کل وزارت خارجه فرانسه:

سیاست ایران توسعه روابط با کشورهاست

رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام 
اختلافات  نتیجه  تروریسم  توسعه  گفت: 

قومی و مذهبی كشورهای اسلامی است.
از  پیش  رفسنجانی  هاشمی  آیت الله 
رمضان  دكتر  آقای  دیدار  در  دیروز  ظهر 
عبدالله، دبیر كل جنبش مقاومت فلسطین 
)حماس(، با بیان این مطلب كه »دنیای 
اسلام در بدترین شرایط تاریخی خود به سر 
می برد«، اظهار داشت: مسلمانان به خاطر 
آشفتگی های سیاسی، از مهمترین مسئله 
مسلمانان، یعنی فلسطین، غفلت كرده اند 
و به جای دفاع از آرمان های فلسطین، با 
همدیگر می جنگند. وی با اشاره به اوضاع 
مسلمانان در كشورهای عراق، سوریه، یمن، 
پاكستان،  عربستان،  بحرین،  افغانستان، 
مصر، تونس و... ، گفت: هیچ وقت فلسطین 
این قدر در دنیای اسلام مظلوم نبوده كه 
خواسته همیشگی صهیونیست ها بود. به 
تشخیص  مجمع  عمومی  روابط  گزارش 
مصلحت نظام، آیت الله هاشمی رفسنجانی، 
شكل گیری، توسعه و تشدید تروریسم حاد را 
نتیجه اختلافات قومی و مذهبی كشورهای 
اسلامی دانست و گفت: خوف از گسترش 
دامنه اقدامات تروریست ها، دنیا را  فرا گرفته 
كه تا اندازه ای این ترس بجاست، چون دیر یا 

زود در سراسر دنیا منتشر می شوند.
وی با اشاره به حضور هواداران داعش 
در آسیای میانه، قفقاز  و حتی در روسیه 
كه اعلام كرده است 700 هزار هوادار در آن 
كشور هستند، افزود: بعید نیست كه جنگ 

جهانی سوم از این نوع باشد.
ارائه  با  رفسنجانی،  هاشمی  آیت الله 
تمایل  چگونگی  و  چرایی  از  تحلیلی 
جوانان كشورها برای پیوستن به گروه های 
تروریستی، گفت: منشأ گروه های تروریستی 
وهابی ها هستند ولی به خاطر یأس از آینده 
و با توجیه انتقام از استعمار و استبداد این 
در  می پیوندند،  تروریست ها  به  جوانان 

حالی كه این گروه ها ضلع سوم آن مثلث 
تشخیص  مجمع  رئیس  هستند.  شوم 
مصلحت نظام، فراموشی مسایل فلسطین 
را یكی از نتایج تنازعات مسلمانان دانست 
و گفت: اسرائیل با سوء استفاده از شرایط 
بد مسلمانان، بهترین زمان را برای اجرای 
برنامه های شوم توسعه ای خویش پیدا كرده 
است. وی با تأكید بر این نكته كه »در همین 
شرایط مردم فلسطین عرصه را بر اشغالگران 
در  كه  جوانانی  گفت:  می كنند«،  تنگ 
خانواده های آواره فلسطینی بزرگ شده اند 
و شهادت را سعادت خویش برای دفاع از 
اسلام و وطن می دانند، بهترین سرمایه برای 

تداوم جهاد و مبارزه هستند.
آیت الله هاشمی رفسنجانی، با اشاره به 
هزینه های گزافی كه كشورهای عربی برای 
نابودی منابع اقتصادی و خانه های مردم در 
دیگر كشورها، مانند سوریه و یمن می كنند، 
گفت: اگر این سرمایه در مبارزه با اشغالگران 
قدس به كار می رفت، جهان اسلام شاهد 
در  آوارگان  كننده  نگران  واقعاً  اوضاع 
اردوگاه ها، مخصوصاً اردوگاه یرموک نبود كه 

دل هر انسانی را به درد می آورد.
رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام، 

با بیان این مطلب كه »بخشی از غربی ها 
علی رغم ادعاها، نیات خیری برای حضور در 
كشورهای اسلامی و كمک ندارند«، گفت: 
به عنوان نمونه این كشورها، به ویژه آمریكا 
تأمین امنیت و مبارزه با مواد مخدر را اهداف 
خود برای اشغال افغانستان معرفی می كردند 
كه پس از سال ها، هم نا امنی در افغانستان 
بیداد می كند و هم كشت مواد مخدر چند 

برابر شده است.
وی با تأكید بر این نكته كه »در چنین 
شكل  تروریستی  گرو ه های  شرایطی، 
می گیرند و گسترش می یابند«، گفت: علاوه 
بر القاعده، طالبان و وهابی ها و داعش، امروزه 
گروه هایی چون بوكوحرام در آفریقا ایجاد 
شده اند كه در یک اقدام جنایتكارانه 200 
دختر را به جرم تحصیل ربودند كه هنوز 

سرنوشت نامعلومی دارند.
آیت الله هاشمی رفسنجانی با اشاره به 
دفاع آرمانی انقلاب اسلامی از فلسطین و 
بودن تحقق وعده های خداوندی،  حتمی 
گفت: روزی را می بینیم كه اشغالگری به 
نام اسرائیل در منطقه وجود نخواهد داشت.

رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام، 
با تحسین مقاومت های مردم فلسطین و 

مجاهدت ها و مبارزات گروه های فلسطینی، 
»احدی  همان  شهادت،  و  پیروزی  گفت: 
الحسنین« است كه سعادت دنیا و آخرت 
را به دنبال دارد. ایشان پیروزی های مردم 
غزه در مقابل ارتش مجهز رژیم اشغالگر 
قدس را مصداق نصرت الهی دانست و گفت: 
فلسطین برای مسلمانان، میدانی خالص 
برای جهاد و مبارزه است و امیدواریم دنیای 
اسلام از خواب غفلت بیدار شوند، دست از 
برادركشی بردارند و با تفرقه ها بیش از این به 

صهیونیست ها خدمت نكنند.
آقای دكتر رمضان عبدالله نیز در این 
دیدار با بیان این جمله كه »حامل سلام ها و 
درودهای مردم و گروه های جهادی خدمت 
مجاهدان  گفت:  هستم«،  حضرت عالی 
حضرت عالی  به  خاص  ارادتی  فلسطینی 
دارند و سفر ما به ایران، بدون دیدار شما، 

سفری ناقص است.
دیدار  به  اشاره  با  حماس،  دبیركل 
خویش با رهبری معظم انقلاب و جمله 
فلسطین  از  »دفاع  كه  خامنه ای  آیت الله 
را دفاع از اسلام می دانیم«، گفت: با توجه 
به ایدئولوژی های جمهوری اسلامی، ما نیز 

دفاع از ایران را دفاع از اسلام می دانیم.
وی دفاع از نظام اسلامی ایران را از اوجب 
واجبات هر مسلمان دانست و گفت: این 
نظام در غفلت غربی ها و برای اولین بار در 

جامعه بین المللی ایجاد شد.
ارائه  با  عبدالله  رمضان  دكتر  آقای 
گزارشی از آخرین تحولات مسایل فلسطین، 
گفت: با توجه به اتفاقات چند سال اخیر در 
كشورهای اسلامی، اسرائیل فكر می كند 
او نمی شود كه هر چه  كه كسی مزاحم 
دلش می خواهد، به مردم مظلوم فلسطین 
ظلم می كند. دبیر كل حماس با انتقاد از 
سیاست های دولت خودگردان و فتح، گفت: 
هنوز نوار غزه در محاصره است كه طی 10 

سال گذشته سه جنگ با اسرائیل داشت.

آیت الله هاشمی رفسنجانی در دیدار دبیر کل حماس:

دنیای اسلام در بدترین شرایط تاریخی خود به سر می برد

رییس كمیته ائتلاف و رایزنی اصلاح طلبان گفت: فراكسیون اصلاح طلبان در مجلس 
دهم با توجه به تركیب راه یافتگان از فهرست اصلاح طلبان، حامیان دولت و احزاب معتدل 

169 نفره خواهد بود.
حجت الاسلام و المسلمین محسن رهامی در گفت و گو با ایرنا افزود: مشغول رایزنی 
و تبادل نظر برای رسیدن به مدلی مشخص برای ریاست مجلس و كمیسیون ها تا هفتم 

خرداد هستیم.
وی درباره فراكسیون های مجلس دهم و رویكرد اصلاح طلبان در انتخابات مجلس تاكید 
كرد: در مجلس هم میان اصلاح طلبان و علی لاریجانی رقابتی ایجاد نخواهد شد و سعی 
خواهیم كرد در قالب یك فراكسیون همكاری كنیم. رییس كمیته ائتلاف و رایزنی اصلاح 
طلبان همچنین در تحلیل خود از نتیجه انتخابات مجلس دهم اظهارداشت: با توجه به این كه 
اصلاح طلبان و حامیان دولت اكثریت مطلق مجلس دهم را به دست آوردند می توانیم هیات 
رییسه  قوی تشكیل دهیم. رهامی افزود: درست است كه در آمار منتشر شده تعداد نامزدهای 
راه یافته از فهرست امید 125 نفر هستند اما با توجه مجموع راه یافتگان به مجلس از فهرست 
اصلاحات، حامیان دولت و نیروهایی كه به طور اختصاصی از احزاب معتدل نامزد بوده اند به 

احتمال زیاد فراكسیون اصلاح طلبان در مجلس دهم 169 نفره خواهد بود. 
رهامی خاطرنشان كرد: در مجلس دهم سعی خواهیم كرد با نیروهای معتدل یك 
فراكسیون را تشكیل دهیم و در این فراكسیون قوی تحت هر عنوانی متشكل شویم و از 
تشتت و اختلاف پرهیز كنیم. وی درباره انتخاب ربیس مجلس دهم نیز گفت: بحث ریاست 
مجلس مطرح نیست، اصلاح طلبان به هیچ وجه نمی خواهند ائتلافی كه در تهران میان 
حامیان لاریجانی و اصلاح طلبان شكل گرفته بود در داخل مجلس دچار اختلاف یا انشقاق 
شود. حقوقدان اصلاح طلب تصریح كرد: اگر با اصولگرایان معتدل دچار اختلاف شویم نمی 
توانیم در مجلس دهم موثرعمل كنیم، مخالفان ما می خواهند میان نیروهای معتدل چنین 

اختلافی پیش بیاید. 
رهامی افزود: به همین دلیل برای رسیدن به مدلی مشخص برای ریاست مجلس و 
كمیسیون ها تا 7 خرداد مشغول رایزنی و تبادل نظر هستیم. وی به نقش آفرینی لاریجانی در 
حمایت از دولت یازدهم در سه سال گذشته به خصوص در موضوع برجام اشاره كرد و گفت: 
اصلاح طلبان سعی خواهند كرد به جای رقابت، با وی همكاری داشته باشند. وی همچنین 
اظهار داشت: انسجام و وحدت اصلاح طلبان، نیروهای حامی دولت و اعتدال گرایان هدف 
اصلاح طلبان در مجلس دهم خواهد بود. رییس كمیته ائتلاف و رایزنی اصلاح طلبان درباره 
تشبیه مجلس دهم به دوره ششم مجلس شورای اسلامی خاطرنشان كرد: ما تجربه مجلس 

ششم را مطالعه كرده ایم، بنابراین به دنبال تكرار تجربه آن مجلس نیستیم. مجموعه اصلاح 
طلبان به دنبال ایجاد فضای تعامل و مدارا در مجلس و فضای سیاسی كشور خواهند بود.

وی افزود: تجربه مجلس ششم به ما نشان داد كه نباید تندروی داشته باشیم، بنابراین تا 
سعی خواهیم كرد با نیروهای میانه رو و اعتدالی به گفت و گو بپردازیم. رییس كمیته ائتلاف 
و رایزنی اصلاح طلبان ادامه داد: در این برهه امر مهم برای ما رقابت میان نیروهای معتدل 
و اصلاح طلب نیست ما سعی خواهیم كرد انسجامی كه در هفتم اسفند ایجاد شد را در 

مجلس حفظ كنیم. 
رهامی خاطرنشان كرد: بنابراین همانطور كه در تهران سعی كردیم نیروهای نزدیك به 
لاریجانی را در تركیب فهرست خود قرار دهیم و از یك سو زمینه رای آوری آنان را فراهم كنیم 
و از سوی دیگر مانع اختلاف و ارائه چند لیست در تهران شویم در دورن مجلس هم میان 
اصلاح طلبان و آقای لاریجانی رقابتی ایجاد نخواهد شد بلكه سعی خواهیم كرد در قالب یك 
فراكسیون همكاری كنیم. عضو شورای سیاست گذاری اصلاح طلبان در ادامه به رایزنی های 
این جریان سیاسی پس از پایان انتخابات مجلس اشاره كرد و گفت: كمیته تعامل و رایزنی 
كار خود را پس از انتخابات هم ادامه خواهد داد و برای ایجاد تفاهم بیشتر بین جریان های 
سیاسی و احزاب و گروه ها فعالیت مستمر خود را ادامه خواهیم داد. مسئول كمیته ائتلاف 
و تعامل رایزنی اصلاح طلبان تاكید كرد: امروز رقابت ما در انتخابات تمام شده و می خواهیم 
مجلس قوی و بدون حاشیه در شأن این ملت و در تراز جمهوری اسلامی تشكیل دهیم. 
رهامی تصریح كرد: با توجه به تجربیات مجالس گذشته سعی خواهیم كرد از حاشیه سازی 
ها دوری كرده و فراكسیونی قوی كه همه گروه های معتدل را در بر بگیرد تشكیل دهیم. این 
فعال سیاسی اصلاح طلب درباره تشكیل فراكسیون صدای ملت نیز گفت: اصلاح طلبان علی 

مطهری را خلف صالح شهید مطهری و یك نماینده شجاع می دانند.
رهامی افزود: وی درانتخابات گذشته هم لیست صدای ملت را در جریان انتخابات مطرح 
كرده بود، اما این لیست اقبال چندانی به دست نیاورد توصیه ما به او و بقیه همفكران تشكیل 

فراكسیون های صنفی به جای فراكسیون های سیاسی است. 
وی با بیان این كه فراكسیون های متعدد بیشتر عامل تفرقه و تك روی در مجلس هستند، 
اظهار امیدواری كرد: یك فراكسیون فراگیر بتواند جای این فراكسیون ها را بگیرد، به همین 
دلیل اصلاح طلبان سعی خواهند كرد با اعتدال گرایان و نیروهای همفكر یك فراكسیون قوی 

و البته منسجم را تشكیل دهند.
رییس كمیته ائتلاف و رایزنی اصلاح طلبان تصریح كرد: تجربه مجالس گذشته با ما 

ثابت كرد كه اختلاف و تشتت آراء مانع از تكرار پیروزی و كمك كردن به دولت می شود.

حجت الاسلام رهامی:

رقابتی میان لاریجانی و عارف نخواهد بود

حسن بختیاری زاده



3 اقتصادی

آخرین نرخطلا د ر ایران 

4,529,000یک مثقال طلا

1,045,500یک گرم طلای 18

آخرین نرخانواع سکه

10,220,000سکه بهار آزاد ی

10,240,000سکه امامی

5,400,000نیم سکه

2,890,000ربع  سکه

1,970,000سکه یک گرمی

قیمت   نمایندگینام خود رو

 20635,000,000 تیپ 5

 206SD36,000,000وی 8

GLX 405 28,000,000پژو 

SLX 405 28,000,000پژو 

 33,000,000پژو پارس ELXسال

 34,000,000پژو پارس سال

E2 90 36,000,000تند ر 

LX 30,000,000رانا 

TU5 33,300,000رانا 

 29,000,000سمند LX سال

LX EF7 28,000,000سمند 

ELX 32,000,000سورن 

قیمت  نمایندگینام خود رو

300 S 55,000,000زوتی 

EX151 17,420,000سایپا کارا

 20,000,000سایپا 111

SE 132 19,800,000سایپا

SE 141 19,680,000سایپا

 19,000,000سایپا 131



قیمت   نمایندگینام خود رو

315 MVM34,000,000 

550 MVM44,000,000 

MVM X33 66,460,000 

یک منتقد صنعت خودرو: 

شورای رقابت، شورای خودروسازان است 
یكی از ماموریت های اصلی شورای رقابت مبارزه با ایجاد انحصار است اما با اقدام اخیر 
این شورا و موافقت با افزایش قیمت خودرو، برخی كارشناسان عملكرد ضد انحصاری این 

شورا را زیر سئوال برده اند. 
در این رابطه یک منتقد صنعت خودرو به خبرنگار ایسنا گفت: متاسفانه شورای رقابت 
به شورایی برای توجیه اقدامات وزارت صنعت، معدن و تجارت در صنعت خودرو تبدیل 

شده است. 
علی خاكساری با بیان اینكه وزارت صنعت عملا به دنبال تامین منافع دو خودروساز 
بزرگ كشور است، خاطرنشان كرد: این در حالی است كه منافع فعالیت دو خودروساز 

بزرگ نه به اقتصاد كشور و مردم بلكه به گروهی خاص می رسد. 
وی ادامه داد: وزارت صنعت و شورای رقابت در تعیین قیمت خودرو با هم هماهنگ 

هستند و این شورا هر آنچه از سوی وزارت صنعت اعلام می شود را تصویب می كند. 
عضو هیات علمی دانشگاه علامه طباطبایی افزود: اخبار منتشره در رسانه ها درباره تقابل 
بین وزارت صنعت و شورای رقابت و نامه های انتقادی وزیر صنعت به این شورا نیز جنگ 
زرگری است و برای آن است كه مردم تصور كنند شورای رقابت حافظ منافع آن ها است. 
خاكساری با بیان اینكه در شورای رقابت دور هم می نشینند و منافع دو خودروساز بزرگ 
را تامین می كنند، مدعی شد كه مصوبات شورای رقابت در زمینه تعیین قیمت خودرو از 

پیش تعیین شده است و شورا تنها جنبه قانونی به آن می دهد. 
وی خاطرنشان كرد: البته خوشبختانه مصرف كنندگان به این بازی خودروسازان و 
شورای رقابت آگاه شده اند و دیگر واكنشی به مصوبات شورای رقابت در زمینه افزایش 

قیمت خودرو نشان نمی دهند. 
به گزارش ایسنا، اخیرا رئیس شورای رقابت از افزایش 1.8 درصدی محصولات ایران 

خودرو و 0.4 درصدی محصولات سایپا خبر داد. 

نگار احمدی

حسن روحانی چند ماه بعد از ریاست جمهوری از سه 
چالش بزرگ دولت یعنی یارانه ها،مسكن مهر و بدهی های 
دولت به صندوق های تامین اجتماعی نام برد.سه چالشی كه 
هنوز هم با گذشت 3 سال از عمر دولت یازدهم،همچنان 
بخش بزرگی از دغدغه های دولت در حوزه اقتصاد را به خود 
اختصاص داده است.دغدغه هایی كه باعث شده،انرژی دولت 
از هدف گذاری برای توسعه و گسترش چتر تامین اجتماعی 

برای همگان به حاشیه برود.
به گزارش خبرآنلاین، اگرچه برنامه حذف یارانه ها ازدهک 
های پردرآمد از سال گذشته رسما آغاز شده و براساس آنچه 
مجلس نهم تصویب كرد،امسال نیز قرار است بخش بزرگی از 
یارانه افرادی كه نیاز ندارند،حذف شود اما این موضوع همچنان 

دغدغه دولت در سالهای آینده هم خواهد بود.
این  كه  است.هرچند  دیگری  بزرگ  مهر،چالش  مسكن 
طرح باقی مانده از دولت قبل بنا به گفته مسئولان وزارت 
راه و شهرسازی تا پایان امسال به پایان می رسد،اما این طرح 
چالش برانگیز هم همچنان دغدغه دولت است. اگرهر دوی 

این طرح ها راه حل های كوتاه مدت و بلند مدت داشته و 
براساس این راه حل ها دولت در راستای حل آنها گام برداشته 
است،با این حال در میان این سه دغدغه،این بدهی صندوق 
های بازنشستگی و بدهی به سازمان تامین اجتماعی است 
كه می تواند دغدغه بزرگ برای دولت محسوب شود.اگر این 
بدهی ها نبود،بی تردید دولت می توانست توان خود را صرف 
رشدو توسعه و گسترش تامین اجتماعی كند.اما دولت به 

تامین اجتماعی بدهكار است.
بدهی 100 هزار میلیارد تومانی

آنطور كه رییس سازمان تامین اجتماعی گفته  دولت به 
تامین اجتماعی 100 هزار میلیارد تومان بدهكار است. این 
عدد یک دهم از نقدینگی كشور را تشكیل داده و  معادل 20 
درصد از تولید ناخالص داخلی كشور است.مسلما پرداخت این 
حجم از بدهی از سوی دولت به تامین اجتماعی یک شبه نه 
ممكن است و نه در توان دولت.شاید از همین رو است كه 
علی لاریجانی رییس مجلس شورای اسلامی پیشنهاد داده 
كه :» اگر دولت نمی تواند این بدهی ها را پرداخت كند باید از 
سرمایه های خود مانند مناطق آزاد و بنادر را به سازمان تامین 

اجتماعی تحویل بدهد.«

از 8.5 میلیون نفر حقوق بگیر دولت، سه میلیون  و985 نفر 
كارمند دولت هستند و چهارمیلیون و490 نفر هم بازنشسته 
تامین اجتماعی هستند  كه حقوق خود را از دولت می گیرند. 
گزارش ها حاكی است كه این میزان بدهی، نسبت بودجه 
جاری كشور به بودجه عمومی 80 درصد و بودجه كل كشور 

به تولید ناخالص 92 درصد است.
واقعیت این است كه صندوق های بازنشستگی طی سالهای 
گذشته به دلیل سوءمدیریت قانون گذار و دولت ورشكسته 
شده است. اتكای این صندوق ها به بودجه دولت بوده و در 
همین بودجه سال 95  شاید دولت حدود 110  هزار  میلیارد 
تومان بابت صندوق ها پول پرداخت كرده است. هر كارمند كه 
بازنشسته می شود عملا از جیب دولت پول دریافت می كند. 
همین عامل سبب شده تا انرژی دولت گرفته شود.رشد و 

توسعه فدای بدهی های دولت شود.
درس از تجربه دیگران

پس از بحران 1930  توجه دولت های غربی به سمت 
بیمه های اجتماعی و دولت رفاه معطوف شد.در تمام این 
سالها دولت ها تلاش كرده اند تا از طریق مالیات های تصاعدی، 
گسترش بیمه های سلامت، بیمه های اجتماعی و مسكن 
اجتماعی، وضع فقرا را بهبود بخشند. مثلا دولت كارگری تونی 
بلر برنامه مبارزه با فقر تنظیم كرد. حتی دولت كنونی انگلیس 
كه دولتی محافظه كار است این طرح را ادامه داده است. ایجاد 
فرصت های اشتغال برای فقرا،، بهبود مسكن اجتماعی، حل 
مسئله بافت های فرسوده، بازآفرینی شهری، همه در دستور 

كار دولت ها بوده است. 
كشورهای در حال توسعه هم تلاش می كنند،این تجربه را 
تكرار كنند.بیشتر اقتصادهای نوظهور كه اقتصادهای موفقی 
هستند،  از مدت ها به این نتیجه رسیدند كه لازمه فقرزدایی، 
رشد اقتصادی است. در نتیجه سیاست های اقتصادی را به 
سمتی هدایت كرده اند كه  در خدمت رشد اشتغال و توسعه 
باشد زیرا رشدی كه اشتغال را فراهم نكند و ثمراتش نصیب 
فقرا نشود، دیگر قابل قبول نیست.تحلیل گران اقتصادی 
می گویند،قطعا پیروی از این هدف تنها از طریق نوعی بازار 
اجتماعی مطرح می شود. دولت باید مراقب فقرا باشد و چتر 

سیاست های حمایتی و بیمه ای را بگستراند. 

 نشست مشترك هیات تجاری شهر لین چین و اتاق بازرگانی، صنایع معادن و كشاورزی قم 
شامگاه شنبه در سالن اجتماعات اتاق بازرگانی برگزار شدو مسئولان دو شهر در سطح فرماندار، 

فعالان اقتصادی و تولید كنندگان برای گسترش روابط بین با هم به مذاكره پرداختند. 
دراین نشست كه برخی از تجار، تولیدكنندگان و فعالان اقتصادی قم و شهر مسلمان نشین 
لین شیا چین حضور داشتند ، طرفین ابتدا ضمن ارائه ظرفیت های خود برای سرمایه گذاری و 

صادرات، پیرامون كیفیت این نوع روابط و تفاهم نامه ها، به گفت و گو پرداختند.
هیات 10 نفره چینی به سرپرستی »یوان یان جوانگ« فرماندار و نماینده رئیس جمهوری 
چین در شهر لین شیا به مدت دو روز در قم حضور دارند، آنها در نشست روز شنبه با مسئولان 
و تولیدكنندگان قمی در زمینه چگونگی ساخت هتل، مبادله تورهای گردشگری، تامین مواد 
غذایی حلال و تبادل تجربه ها در زمینه احیای جاده ابریشم به رایزنی پرداختند.برخی از 
اعضای هیات چینی در زمینه چگونگی سرمایه گذاری درقم از نظر قیمت زمین و دریافت 
مجوز سئوال كردند و تولید كنندگان و فعالان اقتصادی قم نیز از میزان آمادگی لین شیا برای 

شركت در مبادلات تجاری 
این شهر آگاه شدند.رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و كشاورزی استان قم در این نشست 
گفت: دو شهر قم و لین شیا ظرفیت های زیادی برای سرمایه گذاری و تعاملات دو جانبه دارند.

ابوالفضل خاكی ادامه داد: ما می توانیم دربخش های مختلف از جمله فرش های گران قیمت، 
فرش ماشینی، تابلو فرش، انواع خوراكی ها، شكلات، خرما و اقلام دیگر مبادلات تجاری داشته 

باشیم و برای همه استان های چین امكان چنین مبادلاتی می باشد.
خاكی افزود: امروز كشور چین شریك اول تجاری ایران است، اكنون این فرصت برای ما ایجاد 
شده كه تنها به فروش نفت اكتفا نكنیم و به دنبال مراودات اقتصادی و تجاری با كشورهای 
مختلف بویژه چین باشیم. خاكی ادامه داد: قم و لین شیا می توانند نسبت به تاسیس یك 
نمایشگاه دائمی برای عرضه، بازاریابی و فروش محصولات دو شهر اقدام كنند.وی همچنین 
فعالیت در بخش گردشگری از جمله هتل سازی، مراكز شهر بازی و مراكز بزرگ تجاری را از 
دیگر فعالیت هایی دانست كه شهر لین شیا می توانند در قم انجام دهد.رییس سازمان صنعت، 
معدن و تجارت قم نیز در این نشست گفت: قم در بخش تولید فرش، سوهان، صندل و مبلمان 
قطب است و در زمینه تجارت خارجی نیز بخشی از صادرات ما را همین كالاها تشكیل می 
دهد.احمد ذاكری افزود: جمهوری اسلامی ایران در مرحله پساتحریم به سر می برد و یكی 
از بحث های هدف ما برای سرمایه گذاری، كشور چین استوی ادامه داد: از مجموعه دو هزار 
واحد تولیدی استان قم 217 واحد آن در مورد تولید مواد غذایی حلال فعالیت می كنند 
كه می توانیم در این زمینه هم همكاری داشته باشیم.ذاكری بیان داشت: امید است با توجه 

به حجم گردش مالی در زمینه غذای حلال در دنیا، از این فرصت بتوانیم به خوبی استفاده 
كنیم و با برگزاری جلسات مشترك و كارشناسی سهم خوبی از گردش مالی برای قم و لین 

شیا داشته باشیم. 
وی گفت: استان قم با توجه به نزدیكی به پایتخت و وجود زیرساخت های مهم توسعه بویژه 
جاده های مواصلاتی، خطوط ریلی و هوایی در بین سایر استان های كشور موقعیت مناسبی 
دارد و از بین 31 استان در بخش صنعت رتبه پانزدهم را دارد.ذاكری بیان داشت: درحال 
حاضر شهرك اقتصادی سلفچگان قم از مهمترین مناطق آزاد و اولین بندر خشك كشور است 
و یكی از فرصت های بین دو شهر برای سرمایه گذاری در این بخش می باشد.وی ادامه داد: 
از دیگر فرصت های مهم در قم برای كشور چین، دریاچه نمك است كه برای سرمایه گذاری 
در استحصال مواد معدنی وآلی می تواند زمینه مهمی برای كشور چین باشد.یوان یان جوانگ 
'رئیس هیات چینی نیز گفت: تولیدكنندگان چینی نمایشگاه غذاهای حلال را طی شش ماه 
آینده در لین شیا برپا می كنند كه تولید كنندگان قمی نیز به صورت گروهی دعوت می كنیم 

تا دراین نمایشگاه حضور داشته باشند.

بدهی هایی كه دست دولت را بسته است

چگونه میراث شوم بدهی های گذشته گلوی توسعه را می فشارد؟

دپیلماسی تجاری ایران و چین 

مذاكره قم و لین شیا برای گسترش همكاری های اقتصادی 

سه شلیک به بانک مركزی كه به هدف نخورد 

ناكامی منتقدان از بهبود شرایط اقتصادی
 در دولت یازدهم

مریم بعقوبی

این روزها رسانه ها و مخالفان دولت بر شدت انتقادات خود افزوده و با به راه انداختن 
از  افكار عمومی  دور كردن  و  تخریب دولت  در  و غریب سعی  جنجال های عجیب 

دستاوردهای برجام و پیشرفت های اقتصادی كشور دارند.
این جنجال ها و فرافكنی های رسانه ای گاه به بی اثر بودن برجام و تشدید تحریم ها و گاهی 
به هشدارهایی در حوزه امنیت اجتماعی می پردازند. اما طیف وسیعی از رسانه هایی كه از 
موضع مخالفت با دولت و دستاوردهای برجام این روزها به تیراژ و مخاطب بیشتری دست 
یافته اند، و همینطور صدا و سیما به عنوان رسانه ملی و مردمی، دستاوردهای اقتصادی 
دولت را هدف قرار داده اند. چرا كه مهمترین موضوع از نظر عموم مردم وضعیت اقتصاد و 
شرایط معیشتی پس از برجام است. بانک مركزی یكی از اهداف اصلی این انتقادات بوده و با 
هدف قراردادن اقدامات بانک مركزی بعد از برجام پروژه های متعددی برای انتقاد فراهم شد.

پروژه نخست: سوئیفت و ارتباط مالی بین المللی
پس از اجرای برجام خط ارتباطی الكترونیک تبادل مالی بین بانک های ایرانی و بانک 
های كشورهای دیگر باز شد. اما این موضوع كه یكی از بدیهیات در تبادل مالی الكترونیک 
است از نظر منتقدین به چالش بزرگی تبدیل شد كه برای انكار آن ساعت ها گزارش و 
صدها سطر گفت و گو تهیه و منتشر كردند.  اما در انتها خود نیز به این نتیجه رسیدند 
كه تا زمانی كه ارتباط كارگزاری بانک های خارجی با بانک های ایرانی برقرار نشود عملا 
سوئیفت به كار گرفته نخواهد شد و لازم است بانک های خارجی این هراس از ایران را كنار 
بگذارند تا به تعامل با بانک های ایرانی روی آورده و از سوئیفت به تناسب نیاز استفاده شود.

پروژه دوم: بلوکه شدن دو میلیارد دلار از ذخایر بانک مرکزی
منتقدان دولت این بار با اشتباهی فاحش در محاسبه تاریخ و عملكرد دولت ها دست 
روی موضوعی گذاشتند كه با پیگیری خود آنها نیز ثابت شد اشتباه استراتژیک توسط 
دولت قبل در تمدید سپرده گذاری اوراق بهادار در آمریكا و بدون پیگیری رای دادگاه  های 
آمریكا مبنی بر پرداخت غرامت صورت گرفته است. دولت و روسای پیشین بانک مركزی 
از سویی با خوش بینی نسبت به ناتوانی آمریكا در تحریم بانک مركزی و از سوی دیگر با به 
رسمیت شناختن دادگاه های آمریكایی بر صحت رای صادره توسط آنها صحه گذاشتند. 

غافل از اینكه دولتمردان آمریكا همانگونه خود این منتقدان بارها تذكر داده اند به هیچ یک 
از قوانین بین المللی محدود و پایبند نبوده و برای تحریم بانک مركزی ایران كه در قوانین 
بین المللی از مصونیت برخوردار است قوانین خود را تغییر دادند. از این رو پیگیری های 
مخالفان و منتقدان دولت به این نتیجه رسید كه دولت قبل با شعارهایی از قبیل »تحریمها 
كاغذپاره ای بیش نیست« به مسئولیت خود كه حفظ و پاسداری ذخایر مالی و دارایی های 
كشور در بانک های آمریكا بود بی اعتنایی كرده و این بی اعتنایی منجر به بلوكه شدن منابع 
دو میلیارد دلاری كشور در آمریكا شده است.  حال كه مشخص شد دولت یازدهم در این 
ماجرا دخالتی نداشته، زمان این است كه بلوكه شدن منابع و اوراق بهادار در آمریكا را به 

برجام ارتباط داده و از این زاویه به تضعیف بزرگترین دستاورد دولت بپردازند. 
اما نكته اینجاست كه منتقدان برجام می دانند كه برجام مربوط به تحریم های هسته ای 
بوده و تحریم دلار و همچنین بلوكه شدن این منابع به علت صدور رای پرداخت غرامت 

توسط ایران، به جرم نكرده، هیچ ارتباطی به برجام ندارد.
پروژه سوم: نرم افزارهای مورد نیاز برای کشف تقلب و تخلفات الکترونیک

پس از بی نتیجه ماندن دو پروژه نخست حال نوبت به اقدامات شركت های زیرمجموعه 
بانک مركزی رسیده است. این بار شاپرک مورد هدف قرار گرفت. شاپرک كه در حال 
مذاكره با نماینده ایرانی یک شركت آمریكایی فعال در حوزه نرم افزارهای امنیتی است 
اینروزها آماج انتقادهای بی اساس قرار گرفته است. كشف تقلب و تخلف در حوزه مالی 
و مبارزه با پولشویی و فساد نه تنها از دستورات صریح در اقتصاد مقاومتی است كه یكی 
از استانداردهای بین المللی است كه شبكه الكترونیكی پرداخت كشور باید به آن مجهز 
باشد . همانطور كه ناصر حكیمی مدیركل فناوری اطلاعات بانک مركزی گفته است این 
نرم افزار محوری نیست و نرم افزاری تحلیلی برای تحقیق و توسعه است و به هیچ عنوان 
به شبكه پرداخت متصل نمی شود. گفتنی است انتقاداتی كه از سر دلسوزی و با تاكید 
بر حفظ امنیت اطلاعات بانكی مردم و مشتریان بانكی است كاملا قابل درک بوده و با 
وظایف نظارتی بانک مركزی و شاپرک و نهادهای مرتبط هیچ مغایرتی ندارد، اما مشخص 
نیست منشاء تاكید برخی منتقدین بر ورود آمریكایی ها به شبكه بانكی كشور چیست؟ به 
گزارش خبرآنلاین، روز  یكشنبه  بانک مركزی و شاپرک اقدام به صدورد اطلاعیه ای برای 
توضیح در خصوص این نرم افزار كرده و توضیح دادند: »با توجه به اخبار منتشر شده در 
برخي رسانه ها در خصوص عقد قرارداد با یك شركت امریكایي و ابراز نگراني در مورد نشت 
اطلاعات، لازم به توضیح مي داند كه نرم افزار SAS یك نرم افزار تحلیل آماري و مدلسازي 
عمومي است كه داده هاي آزمایشي و غیرحساس را تحلیل كرده و امكان مدلسازي 
فرایندهاي تشخیص را در محیط ایزوله به كارشناسان مربوط مي دهد. این نرم افزار روي 
سامانه هاي برخط و داده هاي اصلي نصب نشده و تهدیدي امنیتي را متوجه سامانه هاي 
حساس بانكي نمي كند. ضمن اینكه قرارداد موصوف با شركت امریكایی منعقد نشده و 
این قرارداد با یكی از نمایندگان رسمی این شركت كه مدیریت و مالكیت صد در صد 
 ایرانی دارد، بسته شده است. شركت شاپرك از رسانه هاي محترم درخواست می كند پیش 
از انتشار اخبار و ایجاد نگراني در سطح جامعه، با مشاوره گرفتن از كارشناسان و مطالعه 
عمومي در مورد موضوع بحث، تحلیل دقیقتري از موضوع ارایه دهند.« حال باید دید این 
بار تیر بر سنگ نشسته منتقدین در رفتار آنهاچه تاثیری خواهد داشت آیا تیری دوباره در 

كمان خواهند نشاند و یا ....

توسعه همكاری های دوجانبه ایران و كره جنوبی در دوران پسابرجام 
آهنگ شتابانی داشته است؛ به طوری كه چشم انداز روشنی در رابطه 
با گسترش همكاری های دو كشور در حوزه انرژی با افزایش مبادلات 

تجاری، همكاری های فنی و جذب سرمایه وجود دارد.
رییس جمهور كره جنوبی روز 12 اردیبهشت به ایران سفر كرد.گزارش 
مركز پژوهش های مجلس نشان می دهد بسترهای مناسبی برای 

همكاری های دوجانبه به ویژه در عرصه اقتصادی به چشم می خورد.
دستیابی به توافق هسته ای میان جمهوری اسلامی ایران و گروه 5+1 
به دو شكل در گسترش مناسبات تهران سئول تاثیر مثبت گذاشته 
است. این توافق از یک سو خط بطلانی بود برای تبلیغاتی كه علیه 
كشورمان با هدف ایران هراسی و مآلاً منزوی ساختن ایران انجام 
می گرفت. دیگر آنكه با لغو تحریم ها بسیاری از موانع و دشواری های 
موجود بر سر راه توسعه مناسبات میان ایران و دیگر كشورها از جمله 

كره جنوبی از میان برداشته شد.
با توجه به موارد ذكر شده توسعه همكاری های دوجانبه در دوران 
پسابرجام آهنگ شتابانی داشته است؛ به طوری كه چشم انداز روشنی 
در رابطه با گسترش همكاری های دو كشور در حوزه انرژی با افزایش 
مبادلات تجاری، همكاری های فنی و جذب سرمایه وجود دارد. روابط 
عمیق كره جنوبی با آمریكا و در مقابل خصومت ایران و آمریكا از یک سو 
و روابط بدون تنش تهران پیونگ یانک در كنار خصومت دو كره از 
سوی دیگر می تواند به صورت بالقوه به عنوان مولفه ای منفی در این 
ارتباط ایفای نقش كند. با وجود این به نظر می رسد مقامات دو كشور 
با درک همپوشانی موجود در منافع تهران و سئول قادرند در كنترل 
و كاهش مولفه های منفی توفیق یافته و از فرصت های موجود سود 

جویند. امری كه متضمن تحقق منافع دو كشور خواهد بود.
فرصت ها در روابط تهران - سئول

طی 5 دهه اخیر كه از روابط رسمی دیپلماتیک ایران و كره جنوبی 
می گذرد، گرچه در مقاطعی آنها از مناسبات گسترده ای برخوردار 
نبودند، اما روابط عاری از خصومت را پشت سر گذاشته اند. از اواخر دهه 
1980 میلادی تا سال 2012 كه تحریم ها علیه كشورمان به اوج خود 
رسید، شاهد گسترش مناسبات دوجانبه آن هم به شكل چشم گیر 

میان تهران-سئول بودیم، روندی كه در پی تحریم ها معكوس شد.
به گزارش خبرآنلاین، با وجود این، در پی توافق جمهوری اسلامی 
ایران با كشورهای 1+5 فعالیت های هسته ای صلح آمیز كشورمان و 
امكان لغو تحریم ها، كره جنوبی از جمله كشورهایی بود كه برای افزایش 
و گسترش مناسبات خود با جمهوری اسلامی ایران اعلام آمادگی كرد 
و اشتیاق از خود نشان داد. مقامات سئول در این راستا به اقداماتی چند 

دست زدند كه در ذیل به آن اشاره خواهد شد.
1- همکاری در حوزه انرژی:

كره جنوبی برای سال های متمادی از جمله اصلی ترین خریداران 
نفت خام از جمهوری اسلامی ایران محسوب می شد؛ به طوری كه تا 
سال 2012 بالغ بر 244 هزار شبكه در روز یعنی 10 درصد از صادرات 

نفت خام كشورمان به این كشور صورت می گرفت.
در پی اعمال تحریم ها علیه جمهوری اسلامی ایران، كره جنوبی 
واردات نفت خام از كشورمان را كاهش داد، به طوری كه این رقم به 64 
هزار بشكه در روز رسید. در پی توافق هسته ای و آغاز اجرای برجام، 
كره جنوبی تمایل خود را به منظور توسعه مناسبات با جمهوری اسلامی 
ایران بیان داشت كه در این بین همكاری در حوزه انرژی از جمله 
محورهای اصلی مورد نظر آن كشور بود. در این راستا وزارت صنعت، 
تجارت و انرژی این كشور در بیانیه ای در تارنمای خود اعلام كرده 

است كه در سال 2016 میلادی و براساس برنامه ای كه در دست 
تدوین است، واردات نفت سبک، نفت خام و گاز طبیعی از ایران افزایش 
می یابد و این كشور در نظر دارد واردات نفت خود را از كشورمان به 
200 هزار بشكه در روز افزایش دهد. از هفدهم ژانویه 2016 كه كار 
لغو تحریم ها رسمیت یافت، كره ای ها خیلی سریع واردات نفت از ایران 
را افزایش دادند و به 3 برابر در همان ماه رساندند. گزارش اداره گمرک 
كره جنوبی كه اخیرا منتشر شده نشان می دهد میزان خرید نفت ایران 
توسط این كشور در ماه ژانویه با 224.2 درصد رشد به 208 هزار و 
613 بشكه افزایش یافته است. در حالی كه این كشور در ژانویه 2015، 

64 هزار و 355 بشكه نفت از كشورمان خریداری كرده بود.
جوهیونگ هوان وزیر صنعت، تجارت و انرژی كره جنوبی اعلام كرد: 
سئول در همكاری با ایران نه تنها به كوتاه مدت نمی اندیشد، بلكه 
به دنبال آن است كه همكاری هایی با چشم اندازهای بلندمدت با تهران 
داشته باشد تا منافع طرفین تامین شود. كره ای ها تنها به بیان سخنانی 
از این دست اكتفا نكرده و در اقدامی عملی نسبت به سایر رقبا، تصمیم 
گرفتند با ایجاد یک سامانه مخصوص پرداختی میان شركت ملی 
نفت ایران و شركت های )هیوندا اویل بانک( و »اس كی« از بزرگترین 

شركت های انرژی خود مشكل پرداخت را حل كنند.
2- مبادلات تجاری:

باید نوامبر 1975 میلادی را سرآغاز همكاری های اقتصادی و فنی 
ایران و كره جنوبی دانست. در این تاریخ نخستین نشست كمیسیون 
همكاری های اقتصادی و فنی دو كشور در تهران برگزار شد كه حاصل 
آن توافق طرفین برای همكاری های تجاری و بازرگانی در زمینه های 
نفت،  لاستیک،  خودروسازی،  صنایع  مخابرات،  شیلات،  نساجی، 
گردشگری بود و همچنین زمینه صادرات اقلام سنتی و معدنی ایران 

به كره فراهم آمد.
با وجود این تا زمان وقوع انقلاب اسلامی در سال 1979 ارزش 
مبادلات تجاری دو كشور از 500 میلیون دلار تجاوز نكرد. از اواخر دهه 
1980 میلادی، اما مبادلات تجاری دوجانبه روندی صعودی یافت؛ 

چنانچه در سال 1997 به 8.1 میلیارد دلار و در سال 2011 به رقم 
17 میلیارد دلار بالغ شد، اما در پی تحریم ها علیه جمهوری اسلامی 
ایران این رقم به 9.2 میلیارد دلار در سال 2013 و 6 میلیارد دلار در 

سال 2014 تنزل یافت.
پس از توافق هسته ای اخیر، كره ای ها اشتیاق فراوانی برای افزایش 
مبادلات تجاری خود با جمهوری اسلامی ایران نشان دادند چنانچه 
بازار 80 میلیونی ایران در كنار ثبات سیاسی در كشورمان در مقایسه 
با دیگر مناطق غرب آسیا از جذابیت ویژه ای برای اقتصاد صادرات محور 
كره جنوبی برخوردار است، امری كه مقامات این كشور نیز به آن اذعان 

كرده اند.
اهمیت این موضوع زمانی بیشتر می شود كه به یاد داشته باشیم در 
ماه های آغازین سال جاری میلادی صادرات كره جنوبی رو به كاهش 

بوده است، امری كه از نگاه مقامات این كشور دور نمانده است.
ناگفته پیداست بازار 80 میلیونی ایران در چنین شرایطی از چه میزان 
اهمیتی برای كره جنوبی برخوردار است. براین اساس افزایش مبادلات 

تجاری دو كشور در آینده ای نزدیک محتمل به نظر می رسد.
3- سرمایه گذاری کره جنوبی در ایران:

از جمله اصلی ترین اهداف جمهوری اسلامی ایران در دوران پسابرجام 
كه همواره ازسوی مقامات كشور مورد توجه قرار گرفته است، دستیابی 
به رونق اقتصادی است. بی تردید پیشبرد این سیاست بدون در اختیار 
داشتن اعتبارات كافی میسر نخواهد بود. جذب سرمایه خارجی در این 

رهگذر حائز اهمیت است.
بر این اساس مقامات كشور در مذاكرات خود با مسوولان دولت های 
مختلف نسبت به این موضوع توجه ویژه ای داشته اند. كره جنوبی نیز 
ازجمله كشورهایی است كه نسبت به سرمایه گذاری در طرح های 
زیرساختی كشورمان ابراز تمایل كرده است. كره ای ها در پی آنند از این 
طریق نه تنها جای پای محكمی برای خود در بازار 80 میلیونی ایران 
بیابند، بلكه امكان دسترسی به بازار 400 میلیونی منطقه را نیز بیش از 

بیش برای صنایع خود فراهم سازند.

اسحاق  با  دیدار  در  و  تهران  به  سفرش  طی  كره  تجارت  وزیر 
جهانگیری، معاون اول رئیس جمهور برای سرمایه گذاری در كشورمان 
اعلام آمادگی كرد. در مقابل اسحاق جهانگیری نیز ضمن استقبال از 
این امر بیان داشت ایران از بازار 80 میلیونی داخلی برخوردار است و 
علاوه برآن كشورهای اطراف نیز دارای بازار 400 میلیون نفری هستند 
كه كره جنوبی می تواند از طریق سرمایه گذاری مستقیم و تامین منابع 
مالی و همكاری با جمهوری اسلامی ایران به این بازار بزرگ دست 

پیدا كند.
كره جنوبی به عنوان كشوری كه 96 درصد از انرژی مورد نیاز خود را از 
خارج وارد می كند، تمایل به سرمایه گذاری در حوزه انرژی دارد. از سوی 
دیگر، جمهوری اسلامی ایران به عنوان كشوری كه از ذخایر غنی نفت 
و گاز برخوردار است، مورد توجه كره ای ها است. موسسه اقتصاد انرژی 
كره در حال تدوین نقشه راهی برای همكاری با كشورمان در حوزه 
انرژی است. امری كه به جهت نیاز ایران به اعتباری در حدود 170 
میلیارد دلار برای نوسازی صنایع نفتی خود برای كشورمان می تواند 
مفید باشد. همچنین در نشست كمیسیون مشترک همكاریهای 
اقتصادی دو كشور در اوایل مارس 2016 در تهران از مقامات كره ای 
برای سرمایه گذاری در كشورمان و احداث واحدهای صنعتی دعوت به 
عمل آمد؛ موضوعی كه به نظر می رسد طرف مقابل نیز نسبت به آن 

بی تمایل نیست.
4- همکاری های فنی:

كره جنوبی طی دهه های اخیر در حوزه صنعت به پیشرفت های 
چشمگیری دست یافته و امروزه ازجمله كشورهای صادركننده خدمات 
فنی و مهندسی در جهان محسوب می شود. این كشور با ایران نیز در 
سال های گذشته همكاری های فنی داشته است. در این رابطه می توان 
به نقش شركت های كره ای در احداث خط آهن بافق - بندرعباس 
اشاره كرد. همچنین كره ای ها در صنعت خودروسازی نیز به عنوان 
تامین كننده برخی قطعات خودرو همكاری داشته اند كه البته مورد 
اخیر در پی اعمال تحریم ها علیه ایران دچار وقفه شد. حال در پی توافق 
هسته ای میان جمهوری اسلامی ایران و 1+5 در دوران پسابرجام شاهد 
ابراز علاقه كره ای ها نسبت به گسترش همكاری های فنی با كشورمان 
هستیم. چنانچه وزیر تجارت كره جنوبی در سفرش به تهران از آمادگی 
كشورش با جمهوری اسلامی ایران در زمینه های مختلف ازجمله 
احداث نیروگاه، خطوط انتقال برق و شبكه های توزیع، تاسیس بنادر، 
توسعه راه آهن و ساخت تاسیسات و تجهیزات تصفیه و بازیافت منابع 
آن و بهره برداری از انرژی های تجدیدپذیر خبر داد. همچنین كره ای ها 
نسبت به ارائه خدمات فنی و مهندسی به كشورمان برای توسعه صنایع 

نفتی بالادستی ابراز تمایل كرده اند.
در مقابل، جمهوری اسلامی ایران نیز در دوران پسابرجام خواستار 
این  از  ایران شده است،  برندهای كرهای در  تولید  راه اندازی خط 
نظر كه كره جنوبی به جای ارائه كالاهای نهایی خود )خودرو، لوازم 
خانگی، موبایل( به بازار ایران با رویكرد تولید مشترک وارد كشور شود 
و محصولات مشترک را از طریق ایران به كشورهای منطقه كه حدود 
400 میلیون جمعیت دارند، صادر كند. تحقق چنین امری به سود هر 

دو كشور خواهد بود.
این موضوع از یک سو می تواند در توسعه صنعت ایران نقشی مثبت 
ایفا كند و ازسوی دیگر، دسترسی كره ای ها را به بازار 400 میلیونی 
منطقه تسهیل كند. همچنین دو كشور اخیرا 3 سند همكاری در زمینه 
ساخت نیروگاه تولید برق و آسیاب فولادی در چابهار و ساخت مشترک 

تاسیسات برق و آب شیرین كن به امضا رساندند.

كره ای ها به دنبال بازار ایران، ایران به دنبال سرمایه گذارخارجی

فرصت های تازه در روابط تهران - سئول
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عادت بد سیاسیون در زمین فوتبال
عادت بد برخی سیاسیون در میدان های سیاسی به میدان رقابت های انتخاباتی ورزشی 

كشیده شده است.
پنج روز دیگر تكلیف كرسی ریاست مهمترین فدراسیون ورزشی كشور مشخص می شود 
تا فوتبال ایران برای چهار سال آینده رییس خود را بشناسد. در این میان آنچه در روزهای 
اخیر به وضوح در فعالیت  انتخاباتی برخی نامزدهای انتخابات فدراسیون فوتبال مشاهده 
می شود، همان بداخلاقی انتخاباتی برخی گروه های سیاسی است كه در این سال ها با 

غبار آلود كردن فضا، تلاش داشته اند نتیجه را همانطور رقم بزنند كه مطلوب شان است.
سیاه نمایی اوضاع، برچسب زدن به افراد و ربط دادن هر موضوعی به كاندیدای مخالف، 
اتفاقی است كه در روزهای نزدیک به برگزاری انتخابات فدراسیون فوتبال مشاهده می شود 
و در این میان آن نامزد یا نامزدهایی كه دسترسی راحتی به رسانه های خودی دارند تلاش 
می كنند با ایجاد شائبه حریف را زودتر از راه به در كنند. حتی برخی از افراد كه به هر 
دلیلی نتوانسته اند وارد كارزار انتخابات شوند، تلاش دارند با انگ زدن به نامزدهای فعلی از 

هم اكنون چهره ناكامی از گزینه های موجود در ذهن ها ایجاد كنند.
این شیوه و روش متاسفانه در برخی از انتخابات های سیاسی در سال های گذشته به 
كار گرفته شده و برخی نامزدهای انتخابات های سیاسی تلاش كردند با انگ زدن به 
رقیب و ربط دادن موضوعی كه انجام آن، وظیفه فعلی یک نامزد است طرف مقابل را در 
میان مردم و رای دهندگان خراب كنند. البته تفاوت ماجرا بین انتخابات های سیاسی و 
انتخابات فدراسیون فوتبال اینجاست كه در انتخابات پیش روی فدراسیون فوتبال مردم 
رای نخواهند داد بلكه این 75 عضو مجمع هستند كه تكلیف صندلی ریاست فدراسیون 
فوتبال را مشخص می كنند بنابراین استفاده از روش های سیاسی و بعضا غیر اخلاقی برای 
راه انداختن فضا علیه نامزد یا نامزدها نباید كاربرد داشته باشد و تنها ضرر این قضیه را 
فوتبال می بیند كه به اندازه كافی در این سال ها به خاطر بداخلاقی ها چهره اش بین مردم 

و هواداران خراب شده است.
اكنون كه همه چیز آماده برگزاری انتخابات فدراسیون فوتبال است و وزارت ورزش بر 
برگزاری این انتخابات در تاریخ 18 اسفند به تاكید دارد، بهتر است برخی سیاسی كاری را 
كنار بگذارند و با خودداری از به راه انداختن شایعه و شائبه علیه نامزد یا نامزدها بر نقاط 

قوت خود تاكید كنند و اجازه دهند ورزش كشور روی آرامش به خود ببیند. 

بررسی آماری عملكرد دو مهاجم پرسپولیس

طارمی بهتر است یا بنگستون؟

طارمی آقای گل لیگ برتر تا این لحظه است اما بنگستون هم فوق العاده كار كرده این 
موضوع را آمار دقایق و گل های زده او ثابت می كند.

 به گزارش خبرنگار مهر، در سیستم برانكو ایوانكوویچ تنها یک مهاجم هدف وجود دارد و 
مهاجمان كناری باید با سرعت زیاد و رفت و برگشت های فوق العاده به این مهاجم كمک 
كنند كه این كار را معمولا احمدزاده، عالیشاه و علیپور انجام می دهند و بنگستون روی 
نیمكت نگاه می كند، اما همین بنگستون تاكنون 7 گل زده است در همان دقایق كمی كه 
به میدان آمده. در آنسو طارمی كه مثل مارماهی در هجده قدم حریف می پیچد و پنالتی 

می گیرد و گل می زند 16 گل زده است.  
پرسش این است كه كدام یک از این دو مهاجم بهتر هستند؟ پاسخ به این پرسش را 

می توان با آمار بررسی كرد.
 بنگستون 640 دقیقه بازی كرده و هفت گل زده است اما طارمی 1994 دقیقه به 
میدان رفته و 16 گل زده است. طارمی با این آمار، هر 124.6 دقیقه یک گل زده است اما 
بنگستون هر 91.4 دقیقه یک گل زده است. در واقع آمار گلزنی بنگستون تقریبا می شود 
هر بازی یک گل اما طارمی با این محاسبات هر یک بازی و سی دقیقه یک گل به ثمر 

رسانده است.
 آمار طارمی عالی اما آمار بنگستون فوق العاده است. البته واقعیت این است كه این آمار 
فقط ریاضی است و نوع استفاده مربی از این بازیكنان بیشتر باید مورد نظر قرار بگیرد، 
چرا كه برخی بازیكنان هستند كه به عنوان بازیكن ذخیره به میدان می آیند و عالی عمل 
می كنند و همان بازیكنان اگر از اول در مسابقات به میدان بروند ممكن است در نهایت 

آمار گلزنی هایشان ضعیف تر باشد.

اولتیماتوم جدی مشحون به ملی پوشان
رییس فدراسیون بسكتبال به شدت از رفتار بازیكنان در جریان مسابقات لیگ برتر 

انتقاد كرد.
 محمود مشحون، رییس فدراسیون بسكتبال در جریان تمرین ملی پوشان با آنها صحبت 

كرد و نكات جالب توجهی گفت.
رییس فدراسیون بسكتبال خطاب به ملی پوشان ، گفت: نزدیكترین نتایج و بهترین لیگ 
را داشتیم، ولی شما زشت ترین رفتارها را در این لیگ نشان دادید. با رفتارهایی كه من از 
بازیكنان در این لیگ دیدم تمام زیبایی های بسكتبال زیر سوال رفت. با این كه بسكتبال 
رشته ورزشی دانشجویی و دانش آ مو ز ی است و فرهنگ حرف اول را در آن می زند ثابت 

كردید كه نه تنها این فرهنگ در شما وجود ندارد،  بلكه انگار اصلا از آن اطلاعی ندارید.
او ا دا مه  داد: كسی را تهدید نمی كنم اما بی نهایت عصبانی هستم. در كجای دنیا وقتی 
داور سوت می زند بازیكن مثل عروسک خیمه شب بازی می پرد. مقصر اصلی این اتفاق ها 
هم سرپرست تیم ها سپس مربیان و بعد از آن شما هستید كه باعث شده من اینقدر 

عصبانی باشم و این طور به شما گوشزد كنم.
مشحون در ادامه به ملی پوشان گفت: سالی 100 ، 200 ، 300، 400 و 500 میلیون 
تومان پول می گیرید كه در زمین این رفتارها را انجام دهید؟ دعا كنید كه من و كادر 
من سال آینده در فدراسیون نباشند كه اگر باشند و كوچک ترین رفتاری مثل امسال در 
شما ببینیم دیگر بسكتبال ملی و باشگاهی را نخواهید دید. من تهدید نمی كنم، ولی دیگر 
نمی خواهم شاهد چنین رفتاری از الگوهای فرهنگی یک كشور باشم. شما به عنوان نماد 

ایران به كشورهای دیگر می روید و باید نشانگر فرهنگ این كشور باشید نه چیز دیگر.
رییس فدراسیون بسكتبال در ادامه تاكید كرد: در تیم  ملی باید مثل برادر باشید. با 
چشمان خودم سال قبل دیدم كه در مسابقات قهرمانی  آسیا حامد آفاق در گوشه ای از 
زمین خالی بود و توپ می خواست، اما به او پاس نمی دادند تا بازیكن دیگر برسد. همان 
زمان حساس شدم و وقتی كه پیگیری كردم دیدم كه بله مشكلات زیادی داریم و به 
همین دلیل با قدرت برابر آن ایستادم. اكنون نیز به شما می گویم كه همه مثل برادر 

هستید و باید برابر حریف بجنگید و برای سرافرازی خودتان و ایران تلاش كنید.
او در پایان خاطر  نشان كرد: اكنون كه این فرصت در اختیار شما قرار گرفته و پیراهن تیم 
 ملی را بر تن كرده اید ثابت كنید كه شایسته بوده اید و با شایستگی وارد تیم  ملی شده اید 

و برای رسیدن به تركیب تلاش و مبارزه كنید.

سربازهای تیم ملی همچنان پشت خط؛

مشكلی كه در بازگشت كی روش را 
آزار خواهد داد

یكی از مهمترین مواردی كه كی روش روی آن اصرار داشت استفاده از سربازها در تیم 
ملی و سفر برون مرزی با آنها بود اما این مشكل حل نشده و ظاهرا سرمربی تیم ملی 

مشكلات جدیدی در این راه خواهد داشت.
با توجه به جوانگرایی كی روش در تیم ملی ایران و خارج كردن تیم ملی از دایره 
بسته برخی نامداران، سرمربی تیم ملی روی جوان ترها و در اختیار داشتن آنها حساب 
ویژه ای باز كرده بود اما به نظر می رسد این جوانگرایی با چالش هایی جدی مواجه 

شده است.
سازمان نظام وظیفه و سردار كمالی جانشین اداره سرمایه های انسانی ستاد كل نیروهای 
مسلح اعلام كرده اند كه هنوز قانون جدیدی مصوب نشده و بازیكنان سرباز فوتبال تنها 

می توانند برای تیم های نظامی به میدان بروند.
به این ترتیب باید منتظر چالش جدی كی روش با فدراسیون فوتبال بود. او با این قانون 
در صورت عدم همراهی سربازها بازیكنان زیادی را از دست خواهد داد و با توجه به اینكه 
كی روش بابت این مشكل و البته نداشتن زمین تمرین و لباس تمرین و بازی های تداركاتی 

استعفا داده بود باید منتظر مشكلات جدیدتری هم باشیم.
كارلوس كی روش اعلام كرده بود كه مشكلات خروجی سربازها باید مرتفع شود 
كه این اظهار نظر كار او را سخت و سخت تر خواهد كرد. باید دید كی روش در 
بازگشت به ایران كه قرار است دهه اخر اردیبهشت ماه باشد، با این موضوع چگونه 

كنار خواهد آمد.

 اقدامات پشت پرده در آستانه انتخابات فدراسیون فوتبال

از ادامه تلاش ها برای برگزار نشدن انتخابات تا شائبه رأی سفیدها

در آستانه انتخابات فدراسیون فوتبال برخی به دنبال این هستند تا 
جلوی این اتفاق را بگیرند و برای این كار نیز تلاش های گسترده ای 

انجام می دهند.
 فقط پنج روز تا برگزاری انتخابات فدراسیون فوتبال باقی مانده 
است؛ شنبه، 18 اردیبهشت ماه انتخابات فدراسیون برگزار می شود تا 
رئیس جدید این فدراسیون پر سر و صدا مشخص شود. جایگزین علی 
كفاشیان كه 8 سال بر مسند فوتبال ریاست كرد، قرار است از بین 
مصطفی آجورلو، مهدی تاج و عزیزالله محمدی انتخاب شود تا فوتبال 
با شكل و شمایلی جدید به كار خود ادامه بدهد، اما چند موضوع است 

كه باید به آنها توجه شود.
برگزار نشدن انتخابات یكی از تلاش هایی است كه همچنان توسط 
برخی ها انجام می شود و اینكه از این مسئله چه سودی نصیب این افراد 
می شود، مشخص نیست. برگزار نشدن انتخابات چیزی جز بلاتكلیفی 
فوتبال ایران، به مشكل خوردن تیم ملی در آستانه مسابقات انتخابی 

جام جهانی و... نخواهد داشت. این مسئله البته با قاطعیت وزارت 
ورزش وجوانان تاحدود زیادی منتفی شده  اما از آنجایی كه در فوتبال 
و حتی اركان اداری آن هیچ چیزی قابل پیش بینی نیست، نباید تا 
روز برگزار شدن انتخابات چشم به روی این تلاش ها بست. ضرری 
كه فوتبال ایران از برگزار نشدن انتخابات خواهد كرد به مراتب بیش از 
چیزی است كه تصور می شود؛ بلاتكلیفی تیم ملی و در مجموع همه 

اركان فوتبال ایران تنها گوشه ای از این ضررهاست.
همانطور كه پیش از این هم تلاش هایی برای تعویق انتخابات، تغییر 
در نحوه برگزاری آن و... شده بود، در فاصله كوتاه باقی مانده تا روز 
شنبه تلاش های دیگری صورت می گیرد. یكی دیگر از مسائلی كه 
در حال حاضر بسیار مورد بحث قرار می گیرد، نحوه برگزاری انتخابات 
است. در اساسنامه فدراسیون فوتبال آمده كه رئیس با رأی اعضای 
مطلق )دو سوم اعضای مجمع( انتخاب می شود كه در این صورت 
از بین آجورلو، مهدی تاج و عزیزالله محمدی یک نفر باید 50 رأی 

از 75 رأی اعضای مجمع را برای خود كند. در صورتی كه این اتفاق 
رقم نخورد، انتخابات به دور دوم خواهد رفت كه طبق آنچه در سال 
90 رخ داد، رئیس فدراسیون با »نصف + یک« رأی اعضای مجمع 

انتخاب خواهد شد.
تلاش های برخی افراد در این قصه این است كه انتخابات با قانون دو 
سوم آرا برگزار شود و در صورتی كه این اتفاق رخ نداد، انتخابات ناتمام 
بماند تا بار دیگر نام نویسی صورت بگیرد، اما همانطور كه عرف برگزاری 
انتخابات »نصف + یک« رأی بوده و فدراسیون تحت امر علی كفاشیان 
در دور قبلی انتخابات همین روند را پیش گرفت، این بارهم انتخابات با 
چنین شیوه ای برگزار خواهد شد. این تلاش ها و زنده نگه داشتن بحث 
برگزاری انتخابات با دو سوم آرا در حالی صورت می گیرد كه محمود 
گودرزی، وزیر ورزش وجوانان به همراه معاونانش اعلام كرده اند اگر 
رئیس در دور اول و با دو سوم آرا مشخص نشود، مرحله دوم با قانون 
»نصف + یک« اجرایی خواهد شد. این موضوعی است كه فدراسیون 

فوتبال هم بر آن صحه گذاشت اما همچنان برخی افراد به دنبال برهم 
زدن شرایط هستند.

برخی افراد نیز به دنبال زیر سؤال بردن انتخابات به هر شكلی 
هستند و اكنون بحث رأی سفید دادن آنها مطرح شده است تا به 
این شكل به برگزاری انتخابات اعتراض كرده و وزارت ورزش را مجبور 
به برگزاری مجدد انتخابات در تاریخ دیگری كنند. در صورتی كه این 
اتفاق رخ بدهد، قاعدتا ً هیئت رئیسه وجاهت قانونی خود را از دست 
خواهد داد. این دسته از افراد كسانی هستند كه نفع شان در برگزار 
نشدن انتخابات است و اگر انتخابات برگزار شود، به دنبال این هستند 
كه رئیسی از مجمع خارج نشود و برای این كار دست به هر كاری 

می زنند.
این تلاش ها در حالی صورت می گیرد كه سه نامزد نهایی انتخابات 
فدراسیون فوتبال منتظر روز شنبه هستند تا یا خودشان جای علی 
كفاشیان را بگیرند یا به كاندیدای پیروز تبریک بگویند. آجورلو، تاج 
و محمدی لابی های خاص خودشان را هم انجام داده اند و در این 

روزهای باقی مانده تلاش می كنند تا آرای خود را افزایش دهند.
صحبت هایی نیز مطرح شده بود مبنی بر اینكه مهدی تاج خودش 
را به وزارت ورزش وجوانان نزدیک كرده است. این نامزد انتخابات 
فدراسیون فوتبال در حاشیه مراسم افتتاحیه ایفمارک در پاسخ به این 
سؤال كه »آیا درست است وزیر ورزش برای ریاست فدراسیون فوتبال 
بر روی شما نظر دارد؟« عنوان كرد: »این را از خودِ وزیر سؤال كنید«. 
نصرالله سجادی، معاون توسعه ورزش قهرمانی و حرفه ای وزارت 
ورزش وجوانان اما روز گذشته در خصوص اینكه در آستانه انتخابات 
فدراسیون ها برخی خود را گزینه وزارت ورزش معرفی می كنند و در 
حال حاضر از سوی تاج برای انتخابات فدراسیون فوتبال و یكی از 
گزینه های فدراسیون جودو چنین چیزی مطرح شده است، گفت: »ما 
هیچ گاه گزینه ای برای انتخابات های فدراسیون های ورزشی نداریم. چه 
فوتبال، چه جودو و چه هر رشته دیگر«. بدین ترتیب وزارت ورزش 
این موضوع را رد كرد تا شاهد رقابتی نزدیک بین سه نامزد باشیم. هر 
چند برخی افراد شانس تاج و آجورلو را بیشتر می دانند اما نباید از عزیز 
محمدی هم غافل شد. امید می رود در روز شنبه، 18 اردیبهشت ماه 
انتخابات فدراسیون فوتبال برگزار می شود، رئیس جدید  95 كه 
انتخاب شود. رئیسی كه باید طبق قانون 15 اسفندماه 94 انتخاب 
می شد و حالا با بیشتر از دو ماه تعویق انتخابات برگزار می شود آن هم 
اگر »برخی افراد« سنگ اندازی نكنند. در اینجا نقش مجمع فدراسیون 
فوتبال مهم است یعنی آنهایی كه با رأی خود آینده فوتبال ایران را 
رقم می زنند. اگر مجمع مقابل منفعت طلب ها بایستد، آنگاه می توان 
به آینده امیدوار بود و دیگر نگران بلاتكلیفی فوتبال نباشیم. مهم این 
است كه مجمع دست رد به سینه آنهایی بزند كه منافع شخصی را به 

منافع ملی ترجیح می دهند.

هفته ششم لیگ قهرمانان آسیا؛

كمین تراكتورسازی برای الهلال در عمان

تیم فوتبال تراكتورسازی ایران در هفته ششم لیگ قهرمانان آسیا فردا در عمان به مصاف 
تیم الهلال عربستان خواهد رفت و می تواند زمینه ساز حذف این تیم بزرگ سعودی شود.

 هفته ششم لیگ قهرمانان آسیا فردا سه شنبه آغاز می شود كه در یكی از این مسابقات 
گروه سوم و از ساعت 19، تیم تراكتورسازی در مسقط عمان به مصاف تیم الهلال 
عربستان خواهد رفت. تراكتورسازی كه با 12 امتیاز در صدر جدول قرار دارد و صعودش 
به عنوان تیم اول به مرحله بعد را قطعی كرده است، با خیال آسوده برابر نماینده عربستان 
بازی خواهد كرد. دیدار رفت این دو تیم با نتیجه 2 بر صفر به سود نماینده ایران تمام 

شده بود.
با  بازی رفت  از  بعد  تیم  این  به سر نمی برد.  این روزها در شرایط خوبی  الهلال 
تراكتورسازی، هم در لیگ عربستان و هم در مسابقات جام پادشاهی این كشور مقابل 
تیم الاهلی شكست خورد تا حتی صحبت از بركناری »جورجیوس دونیس« سرمربی این 
تیم هم به میان بیاید. شرایط الهلالی ها در آستانه بازی برگشت با تراكتورسازی چندان 
مساعد نیست و قطعا در صورت باخت مجدد به نماینده ایران، تغییرات گسترده ای در این 

تیم عربستانی رخ خواهد داد.
الهلال كه در صورت باخت مقابل تراكتورسازی و پیروزی پاختاكور مقابل الجزیره از لیگ 
قهرمانان حذف خواهد شد، تمام توان خود را برای برد برابر نماینده ایران به كار بسته است. 
آنها حتی »آلمیدا« بازیكن برزیلی كه مصدوم بود را به بازی فردا رسانده اند و می خواهند با 
چنگ و دندان به مرحله بعدی لیگ قهرمانان صعود كنند. از سوی دیگر مسئولان باشگاه 
تراكتورسازی هم تاكید كرده اند كه از هیچ تلاشی برای حذف الهلال كوتاهی نمی كنند.

جدول گروه سوم ر قا بت های لیگ قهرمانان آسیا به این شرح است:
1. تراكتورسازی 12 امتیاز

2. الهلال 8 امتیاز
3. پاختاكور 7 امتیاز
4. الجزیره 1 امتیاز

ذوب آهن و سپاهان دیگر نمایندگان ایران در لیگ قهرمانان روز چهارشنبه به مصاف 
حریفانشان خواهند رفت.

اظهارات ستاره طلایی آمریكا در خصوص ایران:

شما خوش استیل ترین كشتی گیران را دارید
آزادكار طلایی جهان و المپیک معتقد است كشتی گیران ایران به كشور و پرچمشان 

عشق می ورزند و ایران پرشورترین هواداران دنیا را در اختیار دارد.
جردن باروز دارنده مدال طلای كشتی آزاد المپیک و جهان، رمز موفقیت خود را تمرین 
و سخت كوشی عنوان كرد و گفت: می دانم كه با استعداد هستم، اما خیلی هم سخت كار 
می كنم. علاوه بر این مربیان خیلی خوبی هم در آمریكا دارم. من اهداف والایی را تعریف 

می كنم و همه مربیان واطرافیانم به من كمک می كنند تا به آنها برسم.
آزادكار سرشناس تیم ملی آمریكا در مورد اهداف خود اظهار داشت: قصد دارم تا المپیک 
2020 توكیو كشتی بگیرم اما تا آن زمان خیلی سخت است كه بگویم وضعیت چگونه 
خواهد بود. كسی نمی داند در یک سال آینده چه اتفاقاتی می افتد. شاید مصدوم شوم یا 
مشكلات خانوادگی داشته باشم. در هر حال سعی می كنم هر روز بهتر از دیروز باشم و 

موفقیت هایم را هر سال تكرار كنم.
وی با اشاره به ویژگی های مثبت كشتی گیران ایرانی تصریح كرد: آنها سرشار از غرور 
و عرق ملی هستند و به كشور و پرچمشان عشق می ورزند. من كشورم و هواداران مان 
را دوست دارم، اما ایران پرشورترین و پرهیجان ترین هواداران دنیا را در اختیار دارد. 
جام جهانی 2013 در تهران، بی نظیر بود. سالن 12 هزار نفری پر شده بود و تماشاگران 
پرشور واقعا از دیدن كشتی ها به وجد می آمدند. وقتی آنجا كشتی می گیری، واقعا 
لذت می برید و به این ورزش ات افتخار می كنید و تازه می فهمید كشتی یک ورزش 

درجه دو نیست.
 باروز ادامه داد: ایرانی ها همیشه در كشتی رودرو تیم آمریكا را برده اند. من تاكنون با  
تیم ملی كشورم ایران را نبرده ام. تیم آمریكا هیچ وقت بالاتر از ایران روی سكو نرفته چون 
ایرانی ها خیلی سخت كشتی می گیرند و همیشه آماده اند. شدیدا منظم اند و همیشه برای 
برد به میدان می آیند. آنها ایمان دارند كه شایسته پیروزی هستند و خیلی سخت است 

كه كسی با این روحیه را شكست دهید.
 دارنده سه مدال طلای جهان در مورد اینكه سبک كشتی چه كشورهایی را می 
پسندد خاطر نشان كرد: كشورهای مختلف، تركیبی از تكنیک های مختلف كشتی را 

اجرا می كنند. 
روس ها تكنیكی ترین هستند و بسیار ماهرانه كشتی می گیرند. ایرانی ها هم از لحاظ 
ذهنی خیلی سرسخت اند، بهترین جاگیری ها را دارند و همیشه آماده اند. آمریكایی ها 
جنگنده اند و سخت كشتی می گیرند و زیاد حمله می كنند. بنظرم ایرانی ها خوش 
استیل ترین كشتی گیران را دارد. ایرانی ها همه مثل هم كشتی می گیرند، چون با هم 
تمرین می كنند. در آمریكا من و تونی ریموس خیلی فرق داریم، چون هر كدام در 
یک شهر تمرین می كنیم. علاوه بر این، ایرانی ها دستورات مربیان شان را اجرا می كنند، 
چون به آنها اعتقاد دارند. این را در كشتی هایشان می شود دید، شاید اصلا به همین 

دلیل است كه همیشه برنده می شوند.

وحید  شمسایی:

باند فوتسال را از ریشه قطع می كنم
سرمربی تیم فوتسال تاسیسات دریایی با بیان اینكه چند بازیكن برزیلی مدنظر دارد، با انتقاد 
از افرادی كه به دنبال تشكیل باند در فوتسال هستند، گفت: من این باند و گروه را از ریشه 

قطع می كنم.
 وحید شمسایی بعد از بازگشت از امارات در خصوص سفرش به این كشور و مذاكره با 
بازیكنان برزیلی در امارات، گفت: من برای كار شخصی به امارات رفته بودم و اصلا بحث مذاكره 
با بازیكنان برزیلی در دبی نبود.با این حال قصد دارم فیلم بازیكنان برزیلی را از یک نفر بگیرم و 

اگر این بازیكنان شرایط مناسبی داشته باشند آنها را جذب خواهم كرد.
بازیکنی می آورم که ارزشش را  داشته باشد

سرمربی تیم فوتسال تاسیسات دریایی خاطرنشان كرد: از طریق یكی از دوستانم پیگیر 
جذب بازیكنان برزیلی هستم. جذب بازیكنان خارجی دردسرهای خاص خودش را دارد و اگر 

قرار است سختی بكشیم باید بازیكنانی بیاوریم كه ارزشش را داشته باشد.
دو بازیکن خارجی می خواهم

شمسایی در پاسخ به این سوال كه چند بازیكن برزیلی در نظر دارد گفت: من در دو پست 
راس و عقب گیر نیاز به بازیكن خارجی دارم.

برزیلی ها از روی فیلم مطمئن هستند؟
وی درباره اینكه آیا جذب بازیكن از روی سی.دی و تماشای فیلم بازی های بازیكنان مطمئن 
است؟ گفت: درخواستم این بوده است كه از هر بازیكن 7،8 سی.دی بگیرند و كامل آنها را 
ارزیابی كنم ضمن اینكه فردی كه این بازیكنان را به من معرفی كرده یكی از ایجنت های 

مطرح برزیلی است كه به اسپانیا و روسیه هم بازیكن می دهد.
ملی پوشان هم مدنظرمان هستند

سرمربی تاسیسات خاطرنشان كرد: ما به نسبت دنبال بازیكنان خوب و مطرح هستیم نه 
بازیكنانی كه در كوچه و خیابان برزیل بازی می كنند. حتی بازیكنان ملی پوش برزیل هم مد 

نظر ما هستند.
تمام بازیکنانم درجه یک هستند

شمسایی در ادامه در خصوص وضعیت تیم تاسیسات برای فصل آینده و بلاتكلیفی این تیم 
تصریح كرد: اول از همه باید گلایه ای داشته باشم. خبری آمده بود كه تیم تاسیسات توانسته 
فقط با بازیكنان درجه دو به توافق برسد. باید بگویم بازیكنانی كه با آنها تمدید قرارداد كردیم 

همگی درجه یک هستند كه با آنها دو سال پیاپی قهرمان لیگ شدیم.
بودجه ما با اختلاف از بقیه جلوتر است

وی یادآور شد: در خصوص اخباری هم كه مبنی بر بودن و نبودن بعضی افراد در تیم 
تاسیسات مطرح می شود باید بگویم باشگاه ما بودجه ای را ترسیم كرده و این بودجه هنوز هم 
با فاصله از سایر تیم ها جلوتر است. یكی، دو تیم دوست دارند خودشان را به ما نزدیک كنند 
و البته حق هم دارند. این برای كل فوتسال خوب است كه بعضی از تیم ها وارد می شوند و 

هزینه می كنند.
باند فوتسال را از ریشه می زنم

شمسایی تاكید كرد: ولی متاسفانه یكسری ها به دنبال تشكیل باند هستند. باید بگویم آنها 
برای من چسب زخم هم نیستند و كوچک تر از آن هستند كه بخواهند باند تشكیل بدهند. 

من این باند را از وسط قطع می كنم و از ریشه می زنم.
از کنار من اسم در کردند و حالا عرض اندام می کنند

وی ادامه داد: یكسری ها كه اصلا هیچ چیزی نبودند و هیچكس تحویلشان نمی گرفت 
حالا برای ما عرض اندام می كنند. كسانی كه پیش از این هیچ نقشی در فوتسال نداشتند و 

از كنار ما اسم در كردند.
مهلت به اعضای کادر فنی

سرمربی تاسیسات در پاسخ به سوالی مبنی بر وضعیت كادر فنی این تیم و احتمال جدایی 
امیر شمسایی و شهاب سفال منش گفت: این دو مربی خودشان نخواسته اند قراردادشان را 
تمدید كنند. من این را به خودشان سپرده ام و منتظرم كه به من خبر بدهند.  اگر تا 4،5 
روز دیگر خبری نشود باید تصمیم دیگری بگیرم چرا كه سایت كنفدراسیون فوتبال آسیا 16 
اردیبهشت باز می شود و ما باید اسامی بازیكنان و كادر فنی را برای جام باشگاه های آسیا 

ارسال كنیم.
شخصیتم را زیر پا نمی گذارم حتی اگر نتیجه نگیرم

شمسایی در ادامه گلایه های خودش تاكید كرد: من دنبال یكسری بازیكن جوان و جویای 
نام هستم. با بازیكنان جوان كارم را شروع می كنم ولی از اصل و شخصیت خودم پایین نمی 

آیم حتی اگر نتیجه نگیرم.

 برای فوتسال اعلام خطر می کنم
وی ادامه داد: بازیكنی بوده كه ما 6 ماه به خاطر مصدومیتش پایش ایستادیم و جایگاهی در 
فوتسال نداشته ولی حالا در كنار بازیكنان X و y تشكیل باند می دهد. من این باند را متلاشی 
و برای كل فوتسال اعلام خطر می كنم. فوتسال ما به سمت و سویی می رود كه درست نیست.

 بازیکن و کادر فنی که حد خودش را نداند برایم جایگاهی ندارد
سرمربی تاسیسات خاطرنشان كرد: بازیكن و اعضای كادر فنی كه حد و مرز خودشان را 
ندانند برای من جایگاهی ندارند.  وحید شمسایی از قدیم به اینكه همیشه در شرایط ایده آل 
باشد معروف  بوده و هیچ گاه شخصیتش را زیر پا نگذاشته است. من افرادی كه جایگاهی ندارند 

را كنار می گذارم و با یكسری جوان كار می كنم.
 اعتبارشان را از من دارند

شمسایی در پاسخ به این سوال كه دقیقا منظورش كدام افراد است گفت: همین آدم هایی 
كه هیچكس نیستند! بروید ببینید اینها قبل از آنكه با وحید شمسایی كار كنند چه بوده اند و 
بعد از اینكه با وحید شمسایی كار كرده اند چه شده اند. این افراد هم اعتبارشان را از من دارند 

و هم شرایط خوب مالی.
 با بازیکنان جوان قهرمان لیگ شدم

وی خاطرنشان كرد: وحید شمسایی در تیم دبیری تبریز و همچنین در سال اول حضورش 
در تیم تاسیسات با همین بازیكنان جوان توانست به قهرمانی برسد. الان هم همین كار را 

می كنیم.
 آخرین پیشنهاد را به حسن زاده می دهم

سرمربی تاسیسات در پاسخ به سوالی مبنی بر وضعیت بازیكنان ملی پوش این تیم از جمله 
علی اصغر حسن زاده ومحمد كشاورزش تاكید كرد: من با حسن زاده و كشاورز صحبت كردم. 
حسن زاده یک بازیكن كاملا حرفه ای است و حتی پیشنهادات خوبی هم دارد. نمی خواهم 
تیم تاسیسات باعث شود این بازیكن به هدفش نرسد. من حسن زاده را دوست دارم اما او آزاد 
است هر تصمیمی كه می خواهد بگیرد. من یكی، دو روز دیگر آخرین رقم پیشنهادی را به 

حسن زاده می دهم و آن موقع همه چیز مشخص می شود.
 همه چیز را به کشاورز سپردم

شمسایی افزود: با محمد كشاورز هم صحبت هایی قبل از سفر به دبی داشتم و همه چیز 
را به خودش سپردم. او هم از بازیكنان با اخلاق و باتجربه فوتبال ماست و سلامتی اش را از 

خدا خواستارم.
 خرده ریزها را جذب می کنیم

سرمربی تاسیسات در پایان با بیان اینكه این تیم فعلا با بازیكنانی مانند نظری، عباسی، 
زارعی، عروجی، منتظمی و بهادری به توافق رسیده است گفت: من با دو، سه بازیكن دیگر هم 
صحبت كرده ام كه اسمی از آنها نمی برم چون تا اسم مطرح شود سایر تیم ها دنبالشان می روند. 
خواهشم این است كه همه تیم ها بروند بازیكنانشان را بگیرند و بعد كه خیالشان راحت شد، 

ما خرده ریز ها را جذب می كنیم!

 زرینچه: 

مظلومی و قلعه نویی به دنبال بازی شرافتمندانه هستند
بازیكن و مربی پیشین تیم فوتبال استقلال گفت: نه امیر 
قلعه نویی دیدار با استقلال را ساده می گیرد نه استقلال و پرویز 

مظلومی چنین تصوری خواهند داشت.
جواد زرینچه درباره شانس قهرمانی استقلال در پانزدهمین 
دوره لیگ برتر اظهار داشت: قهرمانی استقلال دست خودش 
است. وقتی چیزی دست خود آدم باشد، باید به آن برسد. 
استقلال می تواند قهرمان شود و امیدوارم در سه بازی آینده 
در لیگ برتر و جام حذفی به پیروزی برسد و هوادارانش را 

خوشحال كند.
وی افزود: استقلال بازی های سختی در پیش دارد كه یكی 
از آنها مصاف با یكی از تیم های خوب نیم فصل دوم یعنی 
تراكتورسازی  كه  است  درست  بود.  خواهد  تراكتورسازی 
در لیگ قهرمانان آسیا حضور دارد، اما آنها به دنبال كسب 
سهمیه هستند. روی كاغذ، دیدارهای استقلال خوزستان 
و پرسپولیس به نسبت استقلال آسان تر است، اما امیدوارم 
حوادث خوب فوتبالی برای استقلال رقم بخورد. نباید حوادث 
سال 81 اتفاق بیفتد، جایی كه استقلال روز آخر مسابقات در 

بازی ملوان پیروز نشد تا قهرمانی از دست برود.
مربی پیشین استقلال در خصوص اینكه تقابل استقلال 
با امیر قلعه نویی چقدر به جذابیت های بازی اضافه می كند، 
تصریح كرد: خیلی زیاد. یكشنبه یكی از بازی های خوب لیگ 
را شاهد خواهیم بود، چون هم تراكتورسازی تیم خوبی دارد و 

هم استقلال. حضور قلعه نویی روی نیمكت تراكتورسازی بازی 
را گرم تر خواهد كرد. البته فكر نكنم حواشی زیادی ایجاد شود، 
چون این یک بازی فوتبال است. شاید برخی ها انتظار داشته 
باشند كه تراكتورسازی بازی را ساده بگیرد، اما نه قلعه نویی این 
كاره است نه استقلال و پرویز مظلومی چنین فكری می كنند. 
قطعاً هردوی آنها دنبال بازی شرافتمندانه هستند و امیدوارم 

استقلال در این دیدار ضرر نكند.
زرینچه در واكنش به این موضوع كه شاید قلعه نویی راه 
قهرمانی استقلال را ناهموار كند، گفت: قهرمانی استقلال از 
اول فصل دست خودش بود و اكنون نیز در این دو دیدار 
پیش رو، خودش باید سرنوشتش را رقم بزند. استقلال این 
پتانسیل و شانس را دارد كه این اتفاق برایش بیفتد و قهرمان 
شود. تراكتورسازی مسافرت بالاجباری به عمان برای دیدار 
با الهلال عربستان دارد و خستگی بازیكنان این تیم سود 

استقلال خواهد بود.
وی در مورد اینكه گفته می شود داوری ها به سود استقلال 
بوده است، گفت: چنین چیزی نیست. اشتباهات ناخواسته 
داوری در همه جا وجود دارد اما فكر نكنم به این شكلی باشد 
كه مطرح می كنند. باید نظارت بیشتری باشد تا خدای ناكرده 
تیمی با اشتباهات داوری سقوط نكرده و تیمی هم قهرمانی 
را از دست ندهد. امیدوارم یكشنبه هفته آینده اتفاقات خوب 

برای استقلال و هواداران بیفتد و به سمت قهرمانی برویم.



5علمی و سلامت

محققان دانشگاه استنفورد اولین ربات غواص انسان  نما را برای اكتشافات در بستر دریا 
ساختند.

 ساخت این ربات در دانشگاه استنفورد انجام شده است. اگرچه محققان در مورد كارایی 
این ربات سخنی به میان نیاورده اند، اما طبق شواهد موجود دولت عربستان این ربات را برای 
بررسی صخره های مرجانی دریای سرخ سفارش داده است. پروفسور خالد سلما، متخصص 
مهندسی الكترونیک از دانشگاه تكنولوژی عربستان عنوان كرد: ربات غواص انسان نما در واقع 
یک زیردریایی كوچک و پیشرفته است كه برای مانورپذیری بیشتر به دو بازوی رباتیک 
پیشرفته مجهز شده است. وی در ادامه افزود: با توجه به محدودیت های موجود در عربستان از 
محققان دانشگاه استنفورد برای طراحی و ساخت این ربات كمک گرفتیم تا نتیجه این طرح 
یعنی ربات غواص 150 سانتیمتری با قابلیت نفوذ به اعماق 2000 متری با موفقیت ساخته 
شود. دكتر ولسترا از دانشگاه استنفورد اظهار كرد: برای جلوگیری از نفوذ آب به قسمت های 
الكترونیک ربات از روغن استفاده شده است، زیرا روغن فشرده نمی شود و علاوه بر آن به خنک 
ماندن مدارهای الكتریكی ربات نیز كمک می كند. برای افزایش پایداری و دقت بیشتر در 
شرایط فشار زیاد آب از هشت موتور برای كنترل ربات چه به صورت خودكار و چه در شرایط 

كنترل از راه دور استفاده شده است. 

دستاورد فناوران ایرانی برای حفظ پایداری 6 نیروگاه 

مبتلایان به سلیاک با خیال راحت رستوران بروند!
متخصصان موفق به ایجاد یک دستگاه جدید شدند كه به 
اندازه كافی كوچک بوده و به راحتی در جیب یا كیف پول 
جا می شود و می تواند غذا خوردن در بیرون از منزل را برای 
افراد حساس به گلوتن، به یک تجربه ساده و امن تبدیل كند.

برای افراد مبتلا به آلرژی گلوتن یا بیماری سلیاک، ایده 
غذا خوردن در رستوران ها می تواند وحشتناک باشد زیرا آنها 
به دلیل حساسیت به غذاهای موجود در منوی رستوران ها 
ناچارند كه وعده های غذایی خود را هر كجا كه می روند با 

خود ببرند.
این دستگاه جدید قابل حمل كه Nima نام دارد، توسط 
تعدادی از متخصصان در سانفرانسیسكو تولید شده و می 
تواند مواد غذایی دارای گلوتن را تشخیص و نتیجه را ظرف 

چند دقیقه ارائه دهد.
برای بسیاری از افرادی كه دارای مشكلات غذایی هستند، 
غذا خوردن در بیرون از منزل امری دشوار است. اما این 
محصول جدید آنها را قادر می سازد تا مجددا و با آسودگی 

خاطر به غذا خوردن در بیرون از منزل روی آورند.
آمارها نشان می دهد كه یک نفر از هر 133 نفر آمریكایی، 
یا در حدود یک درصد از جمعیت این كشور، به بیماری 
سلیاک، )یک بیماری خود ایمنی ارثی كه در آن خوردن 
گلوتن می تواند سبب آسیب شدید به روده كوچک شود( 
مبتلا هستند. در حال حاضر هیچ دارو و درمانی برای بیماری 

سلیاک وجود ندارد.
به گفته محققان، در حال حاضر تنها راه جلوگیری از 
ابتلا به این بیماری، داشتن یک رژیم غذایی عاری از گلوتن 

)پروتئین موجود در گندم، چاودار و جو( است.

استفاده از دستگاه Nima به افراد كمک می كند تا غذاهای 
دارای گلوتن را تشخیص دهند. آنها به سادگی می توانند یک 
تكه كوچک از وعده غذایی خود را در داخل یک كپسول یک 

بار مصرف گذاشته و آن را ببندند و داخل یونیت اصلی حسگر 
این دستگاه قرار دهند. این دستگاه دارای یک صفحه نمایش 
است كه بر روی آن تعبیه شده است. پس از گذشت 2 تا 3 
دقیقه، اگر یک صورتک خندان بر روی صفحه نمایش این 
دستگاه ظاهر شود یعنی غذای موردنظر عاری از گلوتن است 
و اگر صورتک اخم بر روی نمایشگر ظاهر شود، نتیجه برای 

وجود پروتئین مثبت است.
این دستگاه می تواند طیف وسیعی از غذاها، مانند انواع 
سوپ ها و سس ها و غذاهای جامد مانند غذاهای پخته شده و 

سرخ شده را مورد آزمایش قرار دهد.
اما Nima به خودی خود یک دستگاه مورد تایید سازمان 
غذا و دارو آمریكا)FDA( نبوده و برای استفاده های پزشكی 
یا تشخیصی در نظر گرفته نشده است. این دستگاه نمی تواند 
به درمان افرادی كه به گلوتن حساسیت دارند كمک كند اما 
در عوض می تواند به عنوان یک ابزار برای گرفتن اطلاعات 
بیشتر در مورد مواد غذایی در رستوران ها به كار گرفته شود.

این دستگاه كوچک از دقت بسیار بالایی برخوردار بوده و 
پس از انجام حدود 2000 آزمایش بر روی طیف گسترده ای 
از غذاهای مختلف، سازندگان این دستگاه توانستند دقت 
99.5 درصدی آن را اثبات كنند. همچنین نتایج ارائه شده 
توسط این دستگاه در دو آزمایشگاه مختلف مورد تایید قرار 

گرفته است.
در حال حاضر سازندگان این دستگاه آن را برای معرفی و 
پیش فروش بر روی سایت كیک استارتر قرار داده اند و اگر 
همه چیز طبق برنامه ریزی پیش برود، این محصول تا اواسط 

سال 2016 روانه بازار خواهد شد. 

شارژ تلفن همراه با گلدان!
یک شركت اروپایی به نام آركین تكنولوژی)Arkyne Technologies( اخیرا ابزار جذابی 

طراحی كرده كه به كاربران اجازه می دهد تلفن همراه را با گیاه گلدانی شارژ كنند.
 این سیستم كه بیولایت)Bioo Lite( نام دارد، انرژی فتوسنتز را مهار كرده و با استفاده از 

آب، خاک و هر نوع گیاه آپارتمانی به تولید برق می پردازد.
توان خروجی بیولایت برابر با شارژ یو اس  بی از لپ تاپ یا رایانه است و می تواند تا سه بار 

در طول 24 ساعت تلفن های همراه هوشمند یا تبلت ها را شارژ كند.
این سیستم در حقیقت نسخه كوچک شده ای از فناوری اصلی شركت بیو)Bioo( است 
كه از پنل های زیر خاک برای جمع آوری انرژی از فرآیند طبیعی فتوسنتز استفاده می كند. 
پنلهای بزرگتر می توانند زیر باغها قرار بگیرند و از پنل های كوچكتر نیز در گیاهان گلدانی 

استفاده می شود.
نمودارها نشان می دهد كه سیستم بیو با پردازش ریزموجودات دفع شده توسط ریشه گیاه 
به تولید انرژی می پردازد. البته به گفته سازندگان، این فرآیند تاثیری روی فرآیند فتوسنتز 

یا سلامت خود گیاه ندارد.
تیم سازندگان تضمین می كنند كه سیستم بیولایت برای حداقل پنج سال روزانه دو تا سه 
بار می تواند یک تلفن هوشمند را شارژ كند. فیش یو اس بی بطوری طراحی شده كه با بیشتر 
دستگاههای تلفن همراه همخوانی دارد. از بیشتر گیاهان آپارتمانی می توان برای این فرآیند 
استفاده كرد اما به گفته طراحان، برخی گیاهان انرژی بیشتری تولید می كنند. برای مثال گیاه 

كاكتوس اصلا برای این سیستم پیشنهاد نمی شود.
نخستین محموله از این دستگاه قرار است تا ماه دسامبر با قیمت 135 دلار به بازار وارد 

شود. 

ساخت اولین ربات غواص انسان نما

با  توانستند  دستگاهی  ساخت  با  كشورمان  محققان 
وارد شدن  از  نیروگاه ها،  بار در  زاویه  اندازه گیری دقیق 
خسارات و خارج شدن آنها از مدار جلوگیری كنند و به 
گفته آن ها استفاده از این دستگاه موجب بهبود پایداری 
نیروگاه ها می شود. روح الله عبداللهی مجری طرح با تاكید 
گفت:  نیروگاه ها  در  بار  زاویه  دقیق  محاسبه  اهمیت  بر 
زاویه بار دلتایی میان محور و ولتاژ خروجی ژنراتور است 
و هدف ما از طراحی و ساخت دستگاه اندازه گیری زاویه 
بار نظارت و كنترل عملكرد ژنراتور و تشخیص ناحیه ایمن 
زاویه بار بوده است. وی با بیان این كه اندازه گیری زاویه بار 
در سیستم های نیروگاهی از اهمیت بالایی برخوردار است، 
یادآور شد: پایداری سیستم های قدرت كه وابسته به ژنراتور 
است، به سیستم زاویه بار بستگی دارد. مجری طرح با تاكید 
بر این كه با استفاده از این دستگاه، رفتار دینامیكی ژنراتور 
تحت نظارت و كنترل اپراتور قرار می گیرد، ادامه داد: این 
امر موجب پایداری دینامیكی ژنراتور و جلوگیری از نوسانات 
قدرت ژنراتور خواهد شد. عبداللهی، پایداری را از مقولات 

مهم در نیروگاه ها دانست و یادآور شد: زمانی كه در یک 
نیروگاه توان تولید افزایش یابد، عملكرد ژنراتور از كنترل 
خارج خواهد شد كه این امر موجب كاهش پایداری و در 
نتیجه از مدار خارج شدن نیروگاه  می شود. مجری طرح 
با تاكید بر این كه این وضعیت خسارات جبران ناپذیری 
را به نیروگاه ها وارد می كند، اضافه كرد: خارج شدن شفت 
ژنراتور از مدار و تخریب پوسته ژنراتور از جمله این خسارات 
است كه به دلیل خارج شدن نیروگاه ها از مدار، نیروگاه ها 
متحمل پرداخت جریمه خواهند شد، از این رو بسیاری 
از نیروگاه ها در زاویه بار بهینه فعالیت نمی كنند. وی با 
اشاره به اهمیت دستگاه اندازه گیری زاویه بار در نیروگاه ها 
خاطرنشان كرد: این دستگاه می تواند پارامترهای دینامیكی 
و رفتار ژنراتور را به صورت آنلاین و با ارائه نمودار كاملی از 
عملكرد ژنراتور به همراه سایر پارامترهای مهم دیگر چون 
توان اكتیو، توان راكتیو، ضریب قدرت، زاویه بار ژنراتور و 
ولتاژ ترمینال ژنراتور را همزمان نمایش دهد و در صورت 
بروز نوسانات در عملكرد ژنراتور، این دستگاه قادر است با 

عكس العمل مناسب آن را كنترل كرده و از خروج اضطراری 
واحد جلوگیری كند. عبداللهی خاطرنشان كرد: علاوه بر آن 
این دستگاه با اعلام زاویه بار بحرانی، نیروگاه ها را به سمت 
زاویه بار بهینه هدایت می كند. این محقق با تاكید بر این كه 
در حال حاضر زاویه بار در نیروگاه ها مانیتور نمی شود، اظهار 
كرد: زاویه بار در نیروگاه ها بر اساس توان تولید به صورت 
تقریبی محاسبه می شود، از این رو نیروگاه ها در زاویه بار 
بهینه فعالیت نمی كنند. عبداللهی با تاكید بر این كه این 
دستگاه در كنار ابزار دقیق نیروگاه ها نصب می شود، خاطر 
نشان كرد: دستگاه طراحی شده بر اساس نویز و اغتشاشاتی 
كه در شقت ژنراتور رخ می دهد، اطلاعات مربوط به زاویه بار 
را دریافت می كند. وی اساس طراحی این دستگاه را محور 
ژنراتور دانست و یادآور شد: از این رو از این دستگاه می توان 
در تمام نیروگاه های آبی، بخار و سیكل تركیبی استفاده كرد.  
به گفته مجری طرح این دستگاه كه بخشی از یک طرح 
كلان ملی است، تاكنون در 6 نیروگاه چون زنجان، اهواز، 

سلطانیه و گیلان كاربردی شده است. 

فهرست زیر را بخوانید تا كشف كنید چه خوراكی هایی را پژوهشگران با طول عمر و خوشبختی 
هم بسته می دانند.طول عمر بیشتر، همواره آرزوی بشریت بوده است. مسن ترین شخص جهان، 
سوزانا ماشت  جونز، 116 ساله، اكثراً صبح ها از خوردن غذاهای سالم و تقویت كننده قلب مثل 
بیكن، تخم مرغ، و بلغور لذت می برد. به جز اینكه جونز با این صبحانه - كه به نظر می آید خیلی 
خوشمزه می آید - دهه ها دستاورد علم تغذیه را برهم زده، بی شک راز اصلی طول عمر و سلامتی 
او است. گذشته از تخم مرغ و بلغور، غذاهایی وجود دارند كه اگر هر روز به قدر كافی میل شوند 
ممكن است برای طول عمر یک شخص مفید باشند.علم دریافته است كه آنتی اكسیدان ها 
می توانند با بیماری های مرتبط با سن مثل عارضه قلبی و بعضی سرطان ها مبارزه كنند. طبیعت 
به ما كهكشانی ارزنده از این مولكول ها را به صورت خوراكی های كامل و خوشمزه، مثل توت ها، 
سیر و خیلی خوراكی های دیگر، ارزانی داشته است. فهرست زیر را بخوانید تا كشف كنید چه 
خوراكی هایی را پژوهشگران با طول عمر و خوشبختی هم بسته می دانند. سپس یک كاسه 

بزرگ از آنها را بردارید، نوش جان كنید و از زندگی خودتان بهترین لذت را ببرید.
در ادامه، به نقل از بازده، 17 خوراكی معرفی می شوند كه پژوهش های متعدد نشان داده اند 

روی طول عمر انسان تأثیر می گذارد.
1- شکلات سیاه: اجازه دهید با یک خبر عالی شروع كنیم. شكلات سیاه پر از فلاونوئیدها 
و آنتی اكسیدان ها است. هر دو از التهاب و لخته های خونی پیشگیری می كنند.پژوهش ها نشان 
می دهند كه التهاب با سالخوردگی و امراض مرتبط با سالخوردگی هم بسته هستند، پس 

خوراكی های ضد التهاب، كلیدی برای عمر طولانی تر محسوب می شوند.
2- بروکلی: سبزی های چلیپایی  مثل بروكلی حاوی مواد شیمایی پیش گیرنده از سرطان 
مثل سولفورافان هستند. در یک مطالعه دریافتند كه بروكلی خورها از آنها كه رژیم غذایی بدون 

سبزیجات داشتند طولانی تر عمر كرده اند.
3- آجیل ها: اخیراً در یک تحقیق پی برده شد كه خوردن فقط یک مشت آجیل در هر روز 
می تواند طول عمر یک شخص را افزایش دهد. یافته های آن تحقیق به ویژه نشان می دهند كه 
آجیل خورها در معرض ریسک مرگ پایین تری از بابت امراض تهدیدكننده زندگی مثل دیابت 

و سرطان هستند.
 4- چغندرها: این خوراكی های زیبا سرشار از تركیب هایی به نام بتائین هستند كه قدرت 

ضدالتهاب نیز دارند.
5- گوجه فرنگی ها: این میوه آب دار مدت ها است كه با سلامتی انسان هم بسته است. 
آمریكایی ها گوجه فرنگی و فرآورده های گوجه فرنگی را به وفور می خورند، و این چیز خوبی است: 
تحقیقات نشان داده اند كه خوردن گوجه فرنگی ریسک بعضی سرطان ها، امراض قلبی و عروقی، 
و پوكی استخوان را كاهش می دهند. گوجه فرنگی ها منبع خوبی از ویتامین سی و مقدار متنابهی 

از یک نوع آنتی اكسیدان به نام لیكوپن است.
مواد منفجره شیرین  این ها  مانند  و  )بلوبری(،  توت های آبی  توت فرنگی ها،  6- توت ها: 
خوش طعم با مقدار قدرتمندی آنتی اكسیدان هستند كه كمک می كنند در برابر پیری و 
سالخوردگی محافظت شوید. توت ها به ویژه حاوی یک آنتی اكسیدان به نام آنتوسیانین هستند 

كه از كاركرد مغز و حفظ عضلات حمایت و حفاظت می كنند.
7- روغن زیتون: به دفعات تاكید شده است رژیم غذایی مدیترانه ای، كه ستاره و بازیگر اصلی 
آن روغن زیتون است، یكی از سالم ترین روش های تغذیه در جهان است. دانشمندان دریافته اند 

كه این چربی سالم روغنی به نبرد با زوال  شناختی ناشی از سالخوردگی كمک می كند.
8- سالمون: این ماهی، هر جور كه دوست دارید، چه سوشی ژاپنی یا روی یک تكه نان 
برشته تنوری میل كنید، سرشار از اسیدهای چرب امگا 3 است. دانشمندان نشان داده اند كه 

سالمون می تواند از شما در برابر زوال  شناختی حفاظت كند و التهاب را كاهش دهد.
9- زغال اخته )کرانبری(: بری ها )توت ها( حاوی آنتی اكسیدان شناخته شده برای پشتیبانی 
از یک زندگی طولانی سالم هستند، ولی افزون بر این ها در یک تحقیق پی برده شد تركیب 
پونه ی كوهی و زغال اخته طول عمر كرم میوه را افزایش می دهد. پژوهشگران می گویند كه 
اطمینان دارند این تركیب گیاهی تأثیری مشابه روی انسان دارد و به نگهبانی از انسان در برابر 

امراض مرتبط با سال خوردگی كمک می كنند.
10- غذاهای تند )فلفلی(: اگر خوراكی های تند دوست را دارید می توانید از ادویه و تندی 
زندگی برای هر مدتی لذت ببرید. اخیراً یک مطالعه كه در چین منتشر شده است نشان داد آنها 
كه خوراكی های تند، مثل فلفل، می خورند احتمال كم تری دارد زود بمیرند. این پژوهشگران 
همچنین دریافتند آنان كه خوراكی های تند می خورند در معرض ریسک مرگ پایین تری به 

سبب سرطان و امراض قلبی هستند.
11- چای سبز: شما مجبور نیستید چای سبز را جایگزین قهوه كنید. ولی افزودن یک فنجان 
چای سبز را به برنامه نوشیدنی های روزانه تان در نظر داشته باشید. هم چای سبز، هم سیاه، 
حاوی كاتچین هستند كه به حفاظت از قلب تان كمک می كند. در یک مطالعه كه در ژاپن 
انجام شد پی برده شد چای سبزنوشان قهار كه هر روز چند فنجان می نوشند یا آنها كه دست كم 
نیم لیتر چای سبز در یک روز می نوشند، عمر طولانی تری دارند، چون در معرض ریسک پایین تر 

امراض قلبی و سكته مغزی هستند.
12- سیر: سیر، هر خوراكی لذیذی را خوش طعم تر می كند، و شما نیز ممكن است آن را به 
غذایتان اضافه  كنید: چون خوردن سیر، ظرفیت افزایش عمر را دارد. سیر حاوی آنتی اكسیدان ها 

است و عقیده بر این است كه فشارخون را تنظیم می كند.
13- اسفناج: پاپای )كارتون معروف یا همان ملوان زبل( می داند كه اسفناج چه قدر خوب 
است. در یک مطالعه ای كه اخیراً انجام شد پی برده شد كه خوردن روزانه ی اسفناج )یا هر 
سبزی برگ سبزی( می تواند كمک كند از زوال شناختی مربوط به سالخوردگی ممانعت شود. 

پژوهشگران این مزایا را منسوب به محتوی ویتامین كای سرشار در این سبزی می دانند.
 14- آووکادو:  ادامه دهید، آووكادو با نان تست را درست كنید. پژوهشگران نشان داده اند 
كه این ابرمیوه به كاهش استرس كمک می كند و ممكن است ظرفیت مبارزه علیه بعضی 

سرطان ها را داشته باشد.
15- سیب ها: سیب ها یكی دیگر از منابع عالی آنتی اكسیدان ها هستند. واقعاً خوردن آب سیب 
به خاطر تمام خواص و ارزشش عالی است، ولی مطمئن شوید پوست را هم می خورید، چون 
ارزش غذایی زیادی دارد. این میوه همچنین حاوی فیبر است كه به سامانه  هضم سالم غذا 

كمک می كند و می تواند از امراض قلبی پیش گیری كند.
16- مارچوبه: این ساقه های سبز سرشار از گلوتاتیون هستند كه در همه آنتی اكسیدان ها 
وجود دارد. مارچوبه می تواند ریسک امراض قلبی، زوال عقل، و سرطان را پایین بیاورد. مارچوبه 
همچنین منبعی از فولات است كه می تواند از كاركرد شناختی حمایت كند و سلامت مغز 

مسن ترها را فراهم كند.
17- کیمچی: مطالعه ای اخیراً نشان داد كه پروبیوتیک های موجود در خوراكی های تخمیر 
شده مثل كیمچی، كلم ترش، و ماست ممكن است نشانه های اضطراب و افسردگی را كاهش 
دهند. از آن هم بهتر، بیشتر كیمچی ها حاوی سیر هستند، پس كیمچی خورها مزایای 
آنتی اكسیدان های قدرتمند را نیز كسب می كنند. در یک مطالعه نشان داده شد كه باكتری های 
اسید لاكتیک پربیوتیک موجود در كیمچی برای پیش گیری از سرطان روده بزرگ مفید 

هستند.

این خوراکی ها عمر شما 
را بیشتر مي کنند

رابطه بالشت با سلامتی شما
خیلی از افراد یا به بالشت زیر سرشان اهمیتی نمی دهند و یا تصور می كنند اگر بالشت 
نرمی استفاده كنند همه چیز رو به راه می شود و مشكلی پیش نمی آید. در واقع برای اكثر 
ما داشتن بالشتی نرم لازمه ی خوابی راحت است، غافل از اینكه بالشت خیلی نرم و شل، 
بالشتی كه درست انتخاب و یا به خوبی مراقبت نشده باشد، سلامتی را با مشكل مواجه می 
كند. در این مطلب شما را با عادت ها و رفتارهای نادرستی كه در انتخاب و نگهداری بالشت 

دارید بیشتر آشنا می كنیم.
در تهیه و انتخاب بالشتی مناسب باید سه نكته را در نظر داشت:  - پهنای شانه ها  - 

وضعیت خوابیدن  - دردهای احتمالی گردن یا كمر
افرادی كه عادت دارند به پهلو بخوابند، باید نسبت به ضخامت و بلندی بالشت دقت 
بیشتری داشته باشند، چون گردن به دلیل وجود شانه ها از تشک فاصله بیشتری می گیرد. 
افرادی كه از درد یا آرتروز كمر رنج می برند نیز باید با مشورت پزشک از بالشت های طبی 
استفاده كنند. افرادی كه عادت دارند به پشت بخوابند، می توانند از بالشت های معمولی و 
كلاسیک استفاده كنند. توصیه می كنیم برای اینكه بالشت تان تبدیل به لانه ی میكروب 
ها نشود، حتما از روبالشتی استفاده كنید و آن را به طور مرتب شستشو دهید. افرادی كه به 
شكم می خوابند، باید از بالشت هایی استفاده كنند كه تا حدامكان تخت باشد تا كمر دچار 
خمیدگی و قوس نشود.  یادتان باشد كه این وضعیت خوابیدن از نظر پزشكان و متخصصان 
رد شده است و باعث ایجاد درد می شود. بنابراین یادتان باشد كه انتخاب یک بالشت نرم 

نمی تواند به تنهایی برای داشتن خوابی راحت و البته ایمن از نظر سلامتی كافی باشد.
روبالشتی تان را نمی شویید: خیلی از افراد به قدری كه به شستشوی پرده و ملافه ها 
اهمیت می دهند، به تمیزی روبالشتی اهمیت نمی دهند، اما یادتان باشد كه روبالشتی به 
طور مرتب در تماس با پوست های مرده، تعریق و بقایای لوازم آرایشی قرار دارد.  البته در 
مورد مایت ها یا همان موجودات میكروسكوپی متعلق به خانواده ی كنه ها صحبتی نكردیم. 
این موجودات میكروسكوپی به راحتی تكثیر می شوند و می توانند باعث بروز آلرژی های 
جدی می شوند.  یادتان باشد كه شب ها سر بیشتر عرق می كند. بدن ما هر شب به میزان 
یک لیتر آب از دست می دهد و تعریق حاصل رو بالشتی را آغشته می كند. در نتیجه لازم 

است كه هر 10 روز یكبار روبالشتی تان را شستشو دهید.
به طور کلی از روبالشتی استفاده نمی کنید: عدم استفاده از روبالشتی و ملافه باعث 
می شود كه بالشت تان زودتر فرسوده و ساییده شود. روبالشتی، بالشت را از رطوبت ناشی 
از تعریق بدن دور كرده و سدی در برابر مایت ها می سازد. اگر از روبالشتی مناسب استفاده 
نكنید، فیبرهای پلی استر با تعریق آمیخته می شوند و در نتیجه لک ها و هاله های قهوه ای 
رنگی روی بالشت نمایان می شود.  توصیه می كنیم برای اینكه بالشت تان تبدیل به لانه 
ی میكروب ها نشود، حتما از روبالشتی استفاده كنید و آن را به طور مرتب شستشو دهید. 
فرقی نمی كند كه جنس بالشت تان از چیست. سعی كنید هر سه ماه یک بار آن را داخل 

ماشین لباسشویی بیاندازید.
هر بالشت را بیش از سه سال زیر سرتان نگه می دارید: حتی اگر بالشت تان دارای 
كیفیت و جنس بسیار مرغوبی باشد، لازم است كه هر 3 سال یک بار آن را عوض كنید، 
چون هر بالشتی در این مدت فرسوده و كهنه می شود. البته می توانید برخی از جنس ها و 
انواع بالشت ها را بیش از این مدت نگه دارید.  بالشت های تهیه شده از فیبرهای پلی استر 
بیش از 4 سال و بالشت های تهیه شده از پر بیش از 5 سال قابل استفاده هستند. بالشت 
های جدید طبی را نیز می توانید بیش از این مدت استفاده كنید.  برای تشخیص فرسوده 
بودن بالشت دقت كنید بالشت تان به اندازه ی كافی از شانه و گردن تان محافظت كند یا 
نه. سفت شدن، از بین رفتن بافت درونی بالشت و همچنین گوله گوله شدن آن یا ایجاد لكه 

های زرد روی پارچه ی آن نشان می دهد كه باید بالشت تان را عوض كنید.
با دو بالشت می خوابید: اگر بالشت تان بیش از اندازه صاف است و از یک بالشت 
دوم برای راحتی بیشتر استفاده می كنید، در اشتباه هستید. این كار روی سلامت پشت 
و كمرتان تاثیر می گذارد، چون حالتی به بدن تان می دهد كه باعث شكسته شدن خط 
امتدادی گردن تا كمر می شود. در نتیجه بعد از مدتی دچار دردهای گردنی و كمری جدی 
می شوید.  علاوه بر این بالشت ها درست روی هم قرار نمی گیرند و این مسئله باعث می 
شود در طول شب چندین بار برای تنظیم آنها از خواب بیدار شوید. در نتیجه خواب تان نیز 
به هم می ریزد. بالشت دوم برای مطالعه و یا دكور خوب است، اما برای خوابیدن حتما از یک 

عدد بالشت مناسب استفاده كنید.
استفاده از بالشت های ضد مایت : خوب یا بد؟ افرادی كه به مایت ها آلرژی دارند، 
به دنبال محصولات ضدمایت می گردند كه به صورت بالشت یا ملافه های ضدمایت وجود 
دارد. اما نیازی نیست كه همه از این بالشت ها استفاده كنند. استفاده از چنین محصولاتی كه 
در ساخت آنها از روغن های ضروری استفاده می شود، به عنوان مثال برای خانم های باردار 
و كودكان توصیه نمی شود. بهترین كار این است كه به طور مرتب روبالشتی ها را بشویید.

دبیر اجرایی كنگره فیزیوتراپی هشدار داد؛

كاهش سن ابتلا به اختلالات 
اسكلتی - عضلانی در ایران

دبیر اجرایی بیست و هفتمین كنگره سالیانه انجمن فیزیوتراپی ایران، بهترین درمان 
اختلالات اسكلتی - عضلانی را پیشگیری دانست و گفت: سن بیماری های اسكلتی - 

عضلانی در جامعه پایین آمده است. 
به گزارش مهر، احمد مؤذن زاده گفت: با توجه به پایین آمدن سن ابتلا به اختلالات 
اسكلتی - عضلانی از سنین سالمندی به سنین نوجوانی و جوانی و افزایش ابتلا به این گونه 
مشكلات مانند گردن درد، شانه درد، كمردرد كه ریشه در بی تحركی و عادت های غلط 

دارد و عدم رعایت مسائل ارگونومیک ، بهترین درمان ، پیشگیری است.
وی افزود: فیزیوتراپیست ها می توانند آموزش های لازم را در ارتباط با پیشگیری از 
بیماری ها دهند بخصوص در دوران دبستان ، دبیرستان و لازم است همكاران ما حضور 
بیشتری در مدارس داشته باشند  جهت آموزش های لازم به نوجوانان و كودكان در جهت 
پیشگیری از اختلالات اسكلتی - عضلاتی و نحوه صحیح انجام فعالیت های روزمره شامل 

مطالعه كردن ، طرز نشستن ، خوابیدن و فعالیت های مشابه باید داده شود.
این فیزیوتراپیست ادامه داد: قرار گرفتن در وضعیت های ثابت به مدت طولانی یكی از 
دلایل اصلی در بروز مشكلات است مثلا فرد عادت داشته باشد چند ساعت به طور متوالی 
به صورت نشسته پشت میز باشد و همچنین لازم است ورزش های لازم جهت تقویت 
عضلات به خصوص در ستون فقرات و مفاصل مانند شانه، لگن، زانو، مچ پا داده شود و در 
شرایط میانسالی و پیری ورزش ها با توجه به شرایط فرد باید تجویز شود و فیزیوتراپیست 
ها بهترین مراجع، ورزش درمانی برای بیماران هستند زیرا هم جنبه پیشگیری و هم جنبه 

درمانی را در نظر می گیرند.
وی اظهار داشت: آحاد مردم باید توجه كنند كه اگر پیشگیری لازم و درمان مناسب از 
اینگونه ضایعات صورت نگیرد مشكلات حاد و سنگینی را برای فرد ایجاد می كند و حتی 

می تواند دامنه عمر و زندگی فرد را تحت تاثیر قرار دهد.
بیست و هفتمین كنگره فیزیوتراپی ایران با حضور بیش از 1000 فیزیوتراپیست از سراسر 

كشور از 15 تا 17 اردیبهشت ماه جاری در هتل المپیک تهران برگزار می شود.

مطالعات نشان می دهد؛

تاثیر مدت زمان نشستن بر كاهش وزن
طبق مطالعات انجام شده، 71 دقیقه كاهش در زمان نشستن در محیط كار می تواند به 

كاهش وزن و عمر طولانی تر كمک كند. 
به گزارش مهر، مطالعات محققان دانماركی نشان می دهد كاهش مدت زمان نشستن 
در محیط كار می تواند به كاهش چربی اضافی بدن انجامیده و در نتیجه ریسک ابتلا به 

بیماری قلبی، دیابت و مرگ زودهنگام كمتر می شود.
محققان با سه ماه پیگیری وضعیت افراد شركت كننده در مطالعه شاهد كاهش 0.61 
درصدی میزان چربی در این افراد بودند. این نتیجه حاصل 71 دقیقه كاهش در مدت زمان 

نشستن در طول ساعات كاری هر روز بعد از گذشت یک ماه بود.
جین تلستراپ، عضو تیم تحقیق از موسسه ملی سلامت عمومی دانمارک، در این باره 
می گوید: »كاهش روزانه مدت زمان نشستن در محیط كار تا 71 دقیقه تاثیر بلندمدتی در 
درازمدت دارد و با كاهش ریسک ابتلا به بیماری های قلبی، دیابت و مرگ و میر زودهنگام 

به هر علتی همراه است.«
تیم تحقیق در این مطالعه 317 كارمند را از 19 اداره مختلف مورد بررسی قرار دادند و 

هریک را به طور تصادفی به یكی از گروه های كنترل یا اقدام اختصاص دادند.
گروه اقدام شامل تغییرات محیطی محل كار و سخنرانی و كارگاه آموزشی بود كه در آنجا 

كارمندان مجبور به فعالیت و تحرک بیشتری بودند.
با اتصال دستگاه شتاب سنج به این افراد، محققان توانستند نتایج را در طول مدت 6 روز 
كاری هفته تعیین كنند. بعد از گذشت یک ماه، شركت كنندگان در گروه اقدام در مقایسه 
با گروه كنترل 71 دقیقه كمتر در 8 ساعت كاری نشسته بودند. این مدت زمان بعد از سه 

ماه به 48 دقیقه كاهش یافته بود.
به گفته محققان این مطالعه، »تعداد گام های افراد در طول یک ماه به ازای هر یک 

ساعت 7 درصد و در سه ماه 8 درصد بیشتر شده بود.«

نتایج تحقیقات نشان می دهد؛

دوری از بیماری قلبی و دیابت 
با مصرف روزانه شكلات تلخ

محققان دریافته اند مصرف روزانه شكلات تلخ )دارک شكلات( می تواند موجب كاهش 
ریسک ابتلا به دیابت و بیماری های قلبی شود. 

به گزارش مهر، در این مطالعه محققان دانشكده پزشكی دانشگاه وارویک انگلستان با 
تحلیل داده های 1153 فرد در رده سنی 18 تا 69 سال دریافتند افرادی كه روزی 100 
گرم شكلات مصرف می كردند مقاومت انسولین شان كاهش یافته و آنزیم های كبد بهبود 

یافته بود. حساسیت انسولین فاكتور پرخطر بیمای قلبی-عروقی است.
در این تحلیل و بررسی، فاكتورهای مرتبط با سبک زندگی و رژیم غذایی، از جمله 
مصرف همزمان چای و قهوه هم مدنظر قرار گرفت. توجه به این دو نوشیدنی از آن جهت 
بود كه هر دو می توانند دارای میزان بالای پلی فنول باشند، ماده ای كه تاثیرات مفید 

قلبی ناشی از آن است.
ساوریو استرانگس، عضو تیم تحقیق، در این باره می گوید: »محصولات تولیدشده از 
كاكائو برای بهبود سلامت عملكرد قلب توصیه می شوند. كارشناسان تغذیه و سلامت 
مصرف طیف وسیعی از مواد خوراكی سرشار از فیتوشیمیایی را كه شكلات تلخ هم حاوی 

مقادیر نسبی این ماده است توصیه می كنند.«
همچنین محققان این مطالعه دریافتند بیش از 80 درصد شركت كنندگان ادعا می 
كردند كه به طورمیانگین روزی 24.8 گرم شكلات می خورند. افرادی كه ادعا می كردند 
شكلات مصرف می كنند افرادی جوان تر و دارای تحرک فیزیكی بیشتر و دارای سطح 

تحصیلات بالاتر بودند.

توصیه كارشناسان ورزشی؛

قبل از ورزش یک فنجان قهوه بنوشید 
تا وزن كم كنید

به گفته كارشناسان، كافئین موجود در قهوه می تواند شروع خستگی ماهیچه ها را به 
تعویق بیاندازد و بدین ترتیب مدت زمان ورزش طولانی تر شده و چربی بیشتری می سوزد. 
به گزارش مهر، یک ساعت ورزش با تعرق زیاد موجب تشدید روند متابولیسم شده و 
میزان كالری های سوزانده شده در طول روز را افزایش می دهد. به گفته كارشناسان، 
نوشیدن یک فنجان قهوه قبل از ورزش انرژی مضاعفی به شما می دهد، روند ورزش را 
بهینه می سازد و نتایج بهتری در زمینه كاهش وزن به همراه دارد. نوشیدن قهوه قبل 
از ورزش، شیوه عالی خارج كردن انرژی بیشتر از ذخایر چربی بدن در طول فعالیت 
فیزكی است. چربی بدن سوخت فعالیت بدنی شما را تامین می كند بدین ترتیب شما 
می توانید چربی بیشتری بسوزانید. كافئین موجود در قهوه با به تاخیر انداختن شروع 
خستگی ماهیچه ها به بدن كمک می كند تا از ذخایر چربی به عنوان انرژی استفاده كند. 
همچنین امكان ذخیره سازی كربوهیدارت ها امكان پذیر می شود و بدین ترتیب می توان 
برای مدت طولانی تری ورزش كرد و میزان عملكرد بدن را افزایش داد. به گفته محققان، 
مصرف یک فنجان قهوه در حدود یک ساعت قبل از ورزش می تواند بهترین نتایج را به 

همراه داشته باشد.

جدیدترین یافته محققان؛

تقویت حافظه با نوشیدن چای نعناع
طبق یافته های یک مطالعه جدید، چای نعناع می تواند به بهبود حافظه كوتاه مدت و 

بلندمدت و بهبود خلق و خو كمک كند. 
به گزارش  مهر، محققان دانشگاه نورث آمبریا انگلستان دریافتند نوشیدن چای نعناع به 
افزایش سطح هوشیاری بخصوص در افراد مسن كمک می كند. در این مطالعه تاثیرات 
انواع گیاهان دارویی مورد مطالعه قرار گرفت. در یكی از پژوهش ها، از 180 شركت كننده 
خواسته شد چای نعناع یا چای بابونه بنوشند و سپس مهارت های شناختی و رفتاری آنها 
قبل و بعد از آزمایش مورد بررسی قرار گرفت. همچنین یک گروه كنترل هم ایجاد كردند 
كه از آنها فقط خواسته شد اب گرم بنوشند. نتایج مطالعه نشان داد چای نعناع موجب 
بهبود رفتارهای اخلاقی و افزایش میزان شناخت افراد شركت كننده شده و همچنین به 
بهبود حافظه بلندمدت، سطح آگاهی و حافظه كار آنها كمک كرده بود. در عین حال چای 

بابونه دارای نتایج متضادی نسبت به نعناع بود.

وقتی یک مارمولک خواب حشره می بیند!
دانشمندان تقریبا از این نكته مطمئن شده اند كه خزندگان هم خواب می بینند!

تحقیقاتی در یكی از آزمایشگاههای پیشرفته آلمان در حال انجام است كه در آن بر روی 5 مارمولک موسوم به »اژدهای 
ریش دار استرالیایی« تمركز شده است. این تحقیقات نشان می دهد كه چنین خزندگانی به احتمال فراوان خواب می بینند. 
بدین ترتیب باید ارزیابی دوباره ای درخصوص تكامل خواب انجام داد. این دانشمندان معتقدند كه برای نخستین بار در جهان به 
 REM شواهد مهمی دست یافته اند كه نشان می دهد خزندگان همانند انسانها حركات سریع چشم در خواب یا همان خواب
را تجربه می كنند. همچنین این یافته ها گویای آن است كه این جانوران مرحله دیگری از خواب یعنی خواب با امواج كم را هم 
سپری می كنند. تاكنون دانشمندان تصور می كردند كه تنها پستانداران و پرندگان دارای خواب REM هستند. از آنجاییكه تنها 
در مرحله خواب REM است كه »خواب می بینیم« این یافته ها نشان روشنی بر این واقعیت احتمالی هستند كه این دسته از 
مارمولكها هم خواب می بینند! اما حالا این سؤال جالب توجه مطرح می شود كه اصولا یک مارمولک چه چیزی را در خواب 
می بیند؟! گیلس لارنت مدیر تحقیقات مغز انستیتو ماكس پلانک آلمان در این باره می گوید: تصور می كنم كه یک مارمولک 
چیزهایی شبیه حشرات و شاید مكانهای خوبی كه حشرات زیادی در آنجا وجود دارد را در خواب می بیند.  در انسانها خواب 
REM مرحله ای از خواب به شمار می آید كه در آن چشمها حركات سریعی داشته و ضربان قلب و فشار خون نیز افزایش 

چشمگیری پیدا می كند. در این مرحله از خواب ماهیچه ها تقریبا حركتی نداشته و فرد خواب می بیند.
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اجتماعی 6

حج ابراهیمی، كارشكنی سعودی 

در حالی كه آرام ، آرام به خط قرمز زمانی برای انجام برنامه های زمانبندی و اجرایی 
اعزام زائران حج ابراهیمی نزدیك می شویم،  كارشكنی و مانع تراشی مسئولان سعودی 

برای جلوگیری از انجام یك حج عزتمند همچنان ادامه دارد. 
به گزارش ایرنا،  كوتاهی دست اندركاران حج عربستان سعودی برای جلوگیری از 
حضور با عزت زائران ایرانی در حج 95 تا جایی رسیده كه حتی در بسیاری از مسایل 

اجرایی و نیز صنعت هوایی كشورمان مانع تراشی می كنند.
كارشكنی مسئولان حج عربستان با توجه به قطع روابط سیاسی و به رغم پیشنهادات 
منطقی هیات ایرانی برای صدور ویزا توسط حافظ منافع دو كشور در ایران آن را بهانه 

دیگری قرار داده و این مهم را نیز در هاله ای از ابهام گذاشته اند.
ایرادات غیر منطقی و غیر اصولی از صنعت هوایی ایران به بهانه نداشتن امنیت پرواز 
و فرسوده بودن ناوگان هوایی نیز دیگر بهانه سعودی ها برای ایجاد چالش در زمینه 
اعزام 64 هزار زائر ایرانی به عربستان در حالی است كه كشورهای اروپایی و پیشرفته 

جهان به صورت شبانه روزی پذیرای هواپیماهای ایرانی در فرودگاههای خود هستند.
 *عدم پاسخگویی عربستان به ایران همچنان ادامه دارد  

هم اكنون پس از گذشت حدود دو هفته از بازگشت هیات ایرانی از عربستان كه برای 
مذاكرات با مسئولان سعودی به آن كشور سفر كرده بودند، در حالی كه بر اساس توافق 
طرفین سعودی باید تا قبل از پایان روز نهم اردیبهشت به 20 پیشنهاد هیات ایرانی 

پاسخی شفاف را ارایه می دادند، تاكنون پاسخی ارایه داده نشده است.
بر اساس وعده وزیر و دست اندركاران حج عربستان كه در اولین نشست خود با هیات 
ایرانی به انجام رسید طرفین توافق كردند برای انجام مذاكرات نهایی و امضاء تفاهم نامه 
تا قبل از نهم اردیبهشت ماه از هیات ایرانی دعوت به عمل آمده و اقدامات بعدی انجام 

پذیرد كه تاكنون این مهم نیز انجام نشده است.
در این میان دست اندركاران سعودی تلف كردن وقت برای از بین رفتن زمان را 
بهترین سیاست برای جلوگیری از اعزام زائران ایرانی به حج امسال در نظر گرفته و 

همچنان برای از بین رفتن زمان به دنبال طراحی بهانه های مختلف هستند.
این مهم در حالی است كه هم اكنون به علت این كارشكنی حدود چهار ماه از فرصت 
طلایی دست اندركاران حج ایران برای انجام برنامه های اجرایی توسط دست اندركاران 

حج عربستان از دست رفته است. 
 حج متعلق به جهان اسلام است 

یكی از شهروندان تهرانی كه خود را علیرضا شمسی و دانشجوی رشته فیزیك عنوان 
كرد، گفت: مسئولان سعودی بدانند موضوع حج یك امر داخلی و نشات گرفته از مسایل 

سیاسی نیست بلكه حج متعلق به جهان اسلام است.
وی بر این نكته نیز تاكید كرد كه سعودی ها نمی توانند در خصوص مسایل حج برای 

جهان اسلام تعیین تكلیف كنند.
یكی دیگر از شهروندان نیز كه خود را شهاب صدرعاملی و كارمند معرفی كرد، در 
گفت و گو با ایرنا، ضمن محكوم كردن وقت كشی های واهی گفت: حج ابراهیمی و با 
عزت، حق هر عاشق دلسوخته ای است كه سالها در صف انتظار اعزام قرار گرفته است.

وی خاطر نشان كرد: اهانت و بی تدبیری مسئولان آل سعود به خصوص در امر حج 
موضوع تازه ای نبوده و نخواهد بود كه فاجعه غم بار منا از مهم ترین مستندات اثبات 

این بی كفایتی است.
گفتنی است تنها در وقایع حج ابراهیمی سال گذشته بیش از هشت هزار زائر بر اثر 
ازدحام جمعیت، آتش سوزی، سقوط جرثقیل و فاجعه منا در روزهای برگزاری حج 

كشته شدند. 
* وزارتخانه های خارجه و حج عربستان هماهنگی ندارند  

رئیس سازمان حج و زیارت نیز در گفت وگو با ایرنا درباره تداوم كارشكنی مسئولان 
سعودی در امر حج گفت، یكی از مهمترین دلایل این امر نبود مدیریت واحد در 
عربستان و عدم هماهنگی و همدلی بین وزارتخانه های امور خارجه و حج عربستان 

است.
سعید اوحدی با تاكید بر اینكه طرف های سعودی تاكنون حتی وضعیت پرداخت 
دیه به بازماندگان فاجعه منا و حتی حادثه جرثقیل مسجدالحرام را مشخص نكرده و 
پاسخی نداده اند،  اظهار داشت: طرف سعودی بر اساس وعده هایش می بایست تا هفته 
گذشته پاسخی شفاف به پشنهادهای هیات ایرانی ارایه را می دادند، اما تا به امروز از 

این امر خبری نشده است. 
وی با بیان اینكه طرف سعودی با ایجاد تاخیر های خود، باعث بروز بسیاری از 
مشكلات در انجام برنامه های اجرایی اعزام خواهند شد، خاطر نشان كرد: ادامه روند 
موجود، قطعا اجرای حج امسال را با چالش مواجه خواهد كرد و با وجود قول مساعد 

وزیر حج عربستان در اجرای حج دچار مشكل خواهیم شد. 
رئیس سازمان حج و زیارت گفت: هیات ایرانی در سفر اخیر به عربستان و مذاكره با 
وزیر و مسئولان حج به طرف های سعودی 20 پیشنهاد مبنی بر حفظ امنیت، كرامت 
و عزت زائران ایرانی ارایه داد كه بر اساس توافق طرفین، قرار بود علاوه بر ارایه پاسخ 
شفاف تا هفته گذشته از هیات ایرانی نیز برای انجام مذاكرات نهایی و امضاء تفاهم نامه 

دعوت به عمل آورند كه تاكنون هیچ اقدامی از طرف مقابل انجام نشده است. 
 * مسئولان سعودی در امر حج كارشكنی می كنند 

پیش از این نیز وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی كشورمان با انتقاد از كارشكنی مسئولان 
سعودی در امر حج گفته بود: متاسفانه در طول چند ماه گذشته دولت عربستان 

كارشكنی كرده است.
علی جنتی با تاكید بر اینكه بدنبال اعزام زائران به مكه مكرمه هستیم،  خطاب به 
مسئولان حج كشورمان اعلام كرده بود: مسئولان حج باید پیش از این به آنجا می 
رفتند و قرارداد محل های اقامتی را منعقد می كردند اما دولت عربستان تاكنون به این 

افراد روادید نداده است.
جنتی با اشاره به اعزام یك هیات برای مذاكره به عربستان گفت: این نخستین بار 
است كه به هیات ایرانی، آن هم در كشوری ثالث ویزا داده شد كه برای مذاكره به 

عربستان بروند.
وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی اضافه كرد: در این ارتباط ما مسایل مختلفی را مطرح 
كردیم اما طرف عربستانی برخورد هایی منفی داشته است؛ در مورد حمل و نقل هوایی 
و اینكه هواپیماهای ما بتواند زائران را به عربستان انتقال دهد آنها كارشكنی می كنند؛ 
همچنین در مورد روادید كارشكنی می كنند؛ ما اعلام كرده ایم كه اگر دولت سوئیس 
حافظ منافع شما در ایران است باید در ایران ویزا بدهد اما آنها اصرار دارند در كشوری 

ثالث روادید داده شود كه برای ما به هیچ وجه قابل قبول نیست.
وی افزود: در این مذاكرات، سازمان حج را موظف كرده ایم كه همه شرایط ما را به 

مقامات عربستان اعلام كنند و آنها باید این شرایط را بپذیرند تا این حج انجام شود.
هم اكنون می توان به گفته وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی كشورمان امیدوارم بود 
كه در سخنان خود در این باره هم چنین گفت: علی رغم اینكه زمان را از دست 
دادیم، تلاش می كنیم اگر مقامات عربستان همراهی كنند امسال بتوانیم مراسم حج 

را برگزار كنیم. 

مدیركل بهزیستی استان قم:

50 درصد متقاضیان طلاق به مراكز مشاوره 
مراجعه می كنند

مدیركل بهزیستی استان قم گفت :حدود 40 تا 50 درصد متقاضیان طلاق استان به 
مراكز مشاوره بهزیستی مراجعه می كنند.

دكتر رضا سلیقه  اظهارداشت : ازدواج مهم ترین تصمیم در زندگی هر فردی می 
باشد، بنابر این لازم است ازدواج با شناخت كامل و فراگیری مهارتهای زندگی قبل از 
ازدواج صورت گیرد و در صورتی كه فرد این مهارتها را نداشته باشد در ابتدای زندگی 

مشترك دچار مشكلاتی خواهند شد.
وی افزود: متاسفانه برخی زوجین در زمینه مهارت های ارتباطی و زندگی ضعیف 
هستند و همین مساله باعث ایجاد اختلاف و تنش در خانواده شده و در صورت شدت 

یافتن و بحرانی شدن این تنش ها در نهایت به طلاق منجر می شود.
وی با بیان اینكه طلاق آسیبی است كه از اهمیت ویژه ای برخوردار می باشد، گفت: 
طلاق علت های زیاد و بعضا پیچیده ای دارد، ولی عواملی مانند اعتیاد، مسائل اقتصادی، 
ضعف در مهارت های ارتباطی و زندگی، خیانت و بیماری های جسمانی را از جمله 
عوامل مهم تر دخیل در طلاق می باشند. سلیقه با بیان اینكه باید در حوزه پیشگیری 
از طلاق فعالیت بیشتری صورت گیرد، گفت: باید بر اساس برنامه ریزی دقیق و علمی 
زوجین قبل و بعد از شروع زندگی مشترک در كلاس های آموزشی شركت كنند 
تا كمتر دچار آسیب های ناشی از عدم آگاهی و یا در نهایت طلاق شوند. مدیركل 
بهزیستی ادامه داد: زمانی كه زوجین دچار مشكل شوند، اگر هر چه سریع تر با مراجعه 
به مراكز مشاوره برای حل آن اقدام كنند به مراتب نتایج بهتری می گیرند و در این 

صورت شاید نیاز به مراجعه به محاكم قضایی خانواده و انجام اقدامات قانونی نباشد.
در استان قم 19 مركز مشاوره وابسته به اداره كل بهزیستی فعال است كه از این 
تعداد، سه مركز خدمات مشاوره تخصصی ارائه می دهند، سه مركز پایگاه سلامت روان 

محلی و 13 مركز نیز مراكز مشاوره عمومی هستند.

مي خواهیم از هفتمین جلوه شمس هدي، وارث 
ولایت كبري، فروغ تابان امامت، حضرت موسي بن 
آوریم. گرچه  میان  به  جعفر)علیهما السلام( سخن 
فصل فصل كتاب زندگي سراسر درخشان او درس 
سازندگي، عرفان، اخلاق، مبارزه، عبودیت و ارزش هاي 
والاي دیگر است، چرا كه او خمیره اي از "روح القدس" 
و شكوه ابدي، و آیینه و مظهر صفات جمال و جلال 
پرده  او  زندان  گوشه  از  مي خواهیم  بود.  خداوندي 
برداریم، آن جا كه آزادمردي در بند را با یك جهان 
شكوه و وقار مي نگریم، كه امواج نیل صبر و مقاومتش 
چونان موساي كلیم)علیه السلام( فرعون عباسي را به 

لجه هلاكت و فلاكت افكنده است.
او همچون الماس در زندان تاریك بود، و هارون بر 
سریر سلطنت چون مُهره اي تیره و بي بها. زندگي 
قهرمانانه امام كاظم)علیه السلام( در زندان، حقیقت 
توحید و ارتباط خالص با خداي بزرگ را نشان داد، و با 
صبر و مقاومتش بر ستمگران تاریخ آموخت كه با بند 
و زنجیر، نمي توان چراغ آزادي و فضیلت را خاموش 
كرد. "كاظم" كلمه نبود، بلكه یك جهان مقاومت و 
ایستادگي در برابر جباران شكنجه گر بود، شكوهي 
وصف ناپذیر به بلنداي خورشید بود، فریادي صاعقه 

خیز بر خرمن هستي پلید طاغوتیان.
او همچون الماس در زندان تاریك بود، و هارون بر 
سریر سلطنت چون مُهره اي تیره و بي بها. زندگي 
قهرمانانه امام كاظم)علیه السلام( در زندان، حقیقت 
توحید و ارتباط خالص با خداي بزرگ را نشان داد، و با 
صبر و مقاومتش بر ستمگران تاریخ آموخت كه با بند و 
زنجیر، نمي توان چراغ آزادي و فضیلت را خاموش كرد.

و  داشت  دست  در  علي)علیه السلام(  شمشیر 
الله علیها( در حنجره، و خون  فریاد فاطمه)سلام 
حسین)علیه السلام( در رگ هایش جاري بود، او وجود 
واكنش  و  پرصلابت،  بود، حركت هاي  قرآن  عیني 
قاطع او در برابر زورمندان زراندوز و تزویرگران سالوس 
صفت، چون طوفان كوبنده اي بود كه روزگار آنها را 

سیاه مي كرد.
من  از  گفت:  پرسیدم،  دماوند  كوه  از  را  وصفش 
استوارتر است. از امواج كوه پیكر اقیانوس پرسیدم 
گفت: از من خروشان تر است. از خورشید پرسیدم 
گفت: از من درخشان تر است. از ماه پرسیدم گفت: از 
من تابان تر است. از غرش رعد و برق پرسیدم، گفتند: 
غرش او بر ستمگران جبار از غرّش ما بلندتر و نافذتر 
است. از خداي بزرگ پرسیدم، فرمود: بنده صالح ما 
است و همواره در سجده هاي طولاني با ما در راز و نیاز 
است. از قرآن پرسیدم، گفت: آیه آیه من در زندگیش 
دیده مي شود، از پیامبر)صلي الله علیه و آله( پرسیدم، 
فرمود: "جبرئیل برایم این پیام را از سوي خداوند آورد، 
كه خداوند فرمود: موسي عبدي و حبیبي و خیرتي)1(؛ 
حضرت موسي بن جعفر)علیهما السلام( بنده و دوست 

من، و برگزیده من از میان انسان ها است."
امام  زندگي  در  مفاهیم  این  یافتن  براي 
كاظم)علیه السلام( نظر شما را به چند نمونه از مقاومت 
و صبر انقلابي و پرصلابت آن حضرت در برابر هارون 
عباسي، جلب  دیكتاتور  پنجمین طاغوت  الرشید، 

مي كنیم:
و  مقاومت  جهان  یك  بلكه  نبود،  كلمه  "كاظم" 
ایستادگي در برابر جباران شكنجه گر بود، شكوهي 
وصف ناپذیر به بلنداي خورشید بود، فریادي صاعقه 

خیز بر خرمن هستي پلید طاغوتیان.
 ـهارون الرشید در سال 179 ه.ق، در سفر حج  1
وارد مدینه شد، و امام كاظم)علیه السلام( را به جرم 
این كه تسلیم حكومت جابرانه او نبود، بلكه رو در روي 
او قرار گرفته بود، دستگیر كرده و همراه دژخیمان 

بي رحمش به سوي بصره فرستاد، و آن حضرت را در 
بصره به زندان افكندند، او در زندان آن چنان صبور و 
مقاوم بود كه گویي حادثه اي در زندگي اش رخ نداده، 
بلكه مكرر به درگاه خدا سپاسگزاري مي كرد و در 
دعا چنین مي گفت: "اللهم انك تعلم اني كنت اسئلك 
ان تفرغني لعبادتك، اللهم و قد فعلت فلك الحمد)2(؛ 
خدایا تو بر حال من آگاهي كه از درگاهت تقاضا 
داشتم مرا در خلوتگاه قرار دهي تا با فراغت بیشتر 
تو را عبادت كنم، تقاضایم را برآوردي، تو را شكر و 

سپاس مي گویم."
آري آن حضرت زنداني شدن را كه در مسیر نهي 
از منكر بود، از نعمت هاي الهي مي دانست، و از این كه 
در زندان توفیق بیشتر براي ارتباط با خدا یافته، شكر و 

سپاس الهي را به جاي مي آورد.
 ـدر آن هنگام كه امام كاظم)علیه السلام( را به  2
زندان سخت "سِندي بن شاهك" بردند، و در آن جا 
تحت شكنجه هاي شدید قرار گرفت، هارون یكي از 
درباریان خود به نام "ربیع" را طلبید، و او را مامور كرد 
كه به زندان نزد امام كاظم)علیه السلام( برود و از او 
دلجویي نماید و پیشنهاد آزاد شدن از زندان را به او 
بدهد، و به تقاضاهایش توجه كند. ربیع در زندان، به 
محضر امام كاظم)علیه السلام( رسید و به آن حضرت 
چنین گفت: "برادرت )هارون( مرا نزد تو فرستاده 
او سلام رساند و گفت به شما چنین عرض كنم؛ 
چیزهایي درباره تو به من خبر داده اند كه مرا پریشان 
ساخت. از این رو، از مدینه تو را به این جا )بغداد( نزد 
خودم آوردم، در مورد آن چیزها تحقیق كردم دیدم، 
تو از همه عیوب پاك هستي، و فهمیدم كه نسبت دروغ 
به تو داده اند. اینك با خود فكر كردم كه تو را به خانه ات 
)در مدینه( بازگردانم، یا نزد خود نگهدارم، به این نتیجه 
رسیدم كه اگر در نزد من باشي، سینه ام از عداوت 
تو خالي تر خواهد شد، و دروغ بدخواهان را آشكارتر 
خواهد كرد، من ربیع را مامور نمودم تا هرگونه غذایي 
را مایل هستي و هرگونه تقاضایي داري تامین كند، 

با كمال راحتي از او بخواه كه بر آورده خواهد شد."
امام كاظم)علیه السلام( با كمال بي اعتنایي به پیام 
هارون، در دو جمله كوتاه و پرمعني كه نشان دهنده 
مقاومت و صلابتش بود، در پاسخ ربیع فرمود: "لا 
حاضر مالي فینفعني و لم اخلق سوولا؛ اموال خودم در 
نزد من حاضر نیست تا از آن بهره مند گردم، و خداوند 

مرا درخواست كننده از خلق نیافریده است."

آن گاه امام بي درنگ برخاست و گفت: الله اكبر و 
مشغول نماز شد.

هارون خواست از راه تطمیع، امام كاظم)علیه السلام( 
را بفریبد، خود را به زندان فضل بن ربیع رسانید و امام 
با وساطت "فضل بن ربیع" نزد هارون آمد، هارون به 
حضرت احترام شایاني نمود، آن گاه پرسید: "چرا به 

دیدار ما نمي آیي؟"
امام كاظم)علیه السلام( در پاسخ فرمود: "وسعت 
سلطنت و علاقه و دلبستگي تو به دنیا باعث شده كه 

با تو ملاقات نكنم."
ربیع، پس از انجام ماموریت، نزد هارون بازگشت 
و ماجراي ملاقات خود را با امام كاظم)علیه السلام( 
به هارون گزارش داد. هارون به ربیع گفت: "روحیه 
موسي بن جعفر)علیهما السلام( را چگونه دیدي؟ و 

نظرت درباره او چیست؟"
ربیع در پاسخ گفت: "یا سیدي! لو خططت في 
الارض خطه فدخل فیها موسي بن جعفر)علیه السلام( 
ثم قال لا اخرج منها ما خرج منها؛ اي سرور من! 
هرگاه بر روي زمین خطي ترسیم شود، و موسي بن 
جعفر)علیهما السلام( وارد آن خط گردد، سپس بگوید 

از آن خط خارج نمي شوم، هرگز خارج نخواهد شد."
هارون كه امام كاظم)علیه السلام( را مي شناخت و از 
مقاومت و اراده قاطع آن حضرت باخبر بود، سخن ربیع 
را تصدیق كرد و گفت: "همین گونه است كه گفتي 
و من بیشتر دوست دارم كه او در نزد من در همین 
جا )زندان بغداد( بماند." ]یعني مقاومت و استواري او 
آن چنان محكم است كه بازگشت او به مدینه براي 

حكومت ما خطر آفرین خواهد بود.[
آن گاه هارون به ربیع گفت: "این موضوع محرمانه 

بماند، مبادا آن را براي كسي نقل كني." 
ربیع مي گوید: تا هارون زنده بود، از ترس او، این 

ماجرا را به كسي نگفتم.)3(
 ـدر مورد دیگر، هارون به وسیله یحیي بن خالد  3
براي امام كاظم)علیه السلام( كه در زندان بود، پیام داد 
كه هرگاه به طور كوتاه عذرخواهي كني كه از ذمه 
سوگندم بیرون آیم، تو را آزاد خواهم كرد، زیرا قبلا 
سوگند یاد نموده ام تا اقرار نكني كه با من بدرفتاري 

نموده اي، تو را آزاد نسازم.
امام كاظم)علیه السلام( با كمال بي اعتنایي به پیام 
هارون، به یحیي فرمود: "مرگ من نزدیك است و بیش 

از یك هفته در دنیا باقي نخواهم بود.")4(

امام  تطمیع،  راه  از  خواست  هارون   ـ 4  
كاظم)علیه السلام( را بفریبد، خود را به زندان فضل بن 
ربیع رسانید و امام با وساطت "فضل بن ربیع" نزد 
هارون آمد، هارون به حضرت احترام شایاني نمود، آن 

گاه پرسید: "چرا به دیدار ما نمي آیي؟"
امام كاظم)علیه السلام( در پاسخ فرمود: "وسعت 
سلطنت و علاقه و دلبستگي تو به دنیا باعث شده كه 

با تو ملاقات نكنم."
هارون مقداري درهم و دینار و خلعت، به آن حضرت 
اهدا كرد، امام كاظم)علیه السلام( آن را پذیرفت، و 
هنگام پذیرفتن چنین فرمود: "سوگند به خدا اگر 
و  ابوطالب  خاندان  ازدواج مجرد هاي  مساله  هزینه 
در نتیجه قطع نسل آنها نبود، هرگز این پول ها را 

نمي پذیرفتم." 
این سخن، روي  از  امام كاظم)علیه السلام( پس 
خود را به عنوان اعتراض از هارون برگردانید، و حمد و 

سپاس الهي را به جاي آورد.)5(
 ـهارون در ملاقاتي به امام كاظم)علیه السلام(  5
عرض كرد: "فدك را )كه حق شما است( بگیر تا آن را 
در اختیار شما بگذارم." امام امتناع ورزید تا این كه پس 
از اصرار بسیار هارون، امام فرمود: "آن را با حدودي كه 

دارد مي گیرم."
هارون گفت: حدود آن چقدر است؟ 

امام كاظم )علیه السلام( فرمود: "اگر حدود آن را 
مشخص كنم، آن را در اختیار من نمي گذاري."

هارون گفت: به حق جدت سوگند، آن را در اختیار 
شما مي گذارم.

امام كاظم )علیه السلام( فرمود: "حد اول آن، عدن 
است؛ حد دوم آن سمرقند است؛ حد سوم آن آفریقا 
جزایر  نزدیك  البحر  آن سیف  چهارم  و حد  است؛ 

ارمنستان است."
امام هنگامي كه این حدود را نام مي برد، رنگ هارون 
لحظه به لحظه تغییر مي كرد، به طوري كه سیاه شد و 
فریاد زد: "دیگر براي ما چیزي نماند بنابراین بر مسند 
من بنشین." ]یعني تو خواهان حكومت هستي، و با 
این بیان مي گویي زمام امور رهبري باید در دست من 

باشد.[
گفتم  كه  "من  فرمود:  كاظم)علیه السلام(  امام 
اگر حدود فدك را مشخص كنم آن را در اختیارم 
نمي گذاري." در این هنگام هارون تصمیم گرفت تا آن 

حضرت را به قتل برساند.)6(

امام كاظم علیه السلام شمشیر علي)علیه السلام( 
در دست داشت و فریاد فاطمه)سلام الله علیها( در 
حنجره، و خون حسین)علیه السلام( در رگ هایش 
حركت هاي  بود،  قرآن  عیني  وجود  او  بود،  جاري 
پرصلابت، و واكنش قاطع او در برابر زورمندان زراندوز 
و تزویرگران سالوس صفت، چون طوفان كوبنده اي بود 

كه روزگار آنها را سیاه مي كرد.
 ـهنگامي كه امام كاظم)علیه السلام( در زندان  6
بود، هارون به دلیل مقاصد شومي كه داشت، كنیز 
زیبارویي را به عنوان خدمتگذاري به امام، به زندان 
فرستاد، آن كنیز را به زندان آوردند، و مراحم و الطاف 
هارون را به عرض امام رساندند. ]هارون مي خواست 
از این طریق، امام را از خود خشنود سازد[ امام آن 
كنیز را نپذیرفت و به عامري )شخصي كه واسطه 
رساندن كنیز شده بود(، فرمود: به هارون بگو "بل انتم 
بهدیتكم تفرحون؛ بلكه این شمایید كه به هدایایتان 

شاد هستید.")7(
عامري بازگشت و ماجرا را به هارون گفت، هارون 
بن  موسي  "به  عامري گفت:  به  و  خشمگین شد 
جعفر)علیهما السلام( بگو نه ما با رضایت تو، تو را 
زنداني كرده ایم و نه با رضایت تو خدمتگذار به نزد تو 
فرستاده ایم." سپس كنیز را در آن جا رها كن و بیا، 
آن گاه خادم خود را مامور كرد تا محرمانه وضع امام و 
كنیز را به او گزارش دهد. خادم پس از مدتي به هارون 
گزارش داد كه آن كنیز آن چنان تحت تاثیر چهره 
ملكوتي امام كاظم قرار گرفته كه به سجده افتاده و سر 
از سجده برنمي دارد، و مكرر خدا را تسبیح و تقدیس 

مي كند و مي گوید "قدوس سبحانك سبحانك." 
بن  موسي  خدا  به  سوگند  گفت  هارون 
جعفر)علیهما السلام( او را سحر نموده، او را نزد من 
بیاور، عامري كنیز را نزد هارون آورد، در حالي كه 
كنیز از خوف خدا به شدت مي لرزید هارون گفت: این 
چه حالي است كه پیدا كرده اي؟ كنیز گفت: "امام را 
دیدم شب و روز غرق در عبادت و تسبیح است به 
آن حضرت گفتم براي خدمتگذاري شما آمده ام، چه 
كاري داري تا انجام دهم؟ فرمود: نیازي به تو ندارم، 
اینها چه خیال مي كنند ناگاه به سویي متوجه شد، 
من نیز به آن سو متوجه شدم، باغي پرصفا با حوریان 
و غلامان دیدم، بي اختیار به سجده افتادم، تا این غلام 

مرا به این جا آورد. 
هارون خشمگین شد و دستور داد آن زن را تحت 
نظر بگیرند تا وقایع زندان را به كسي خبر ندهد، او هم 
چنان تحت نظر مشغول عبادت بود تا از دنیا رفت.)8(

  پي نوشت ها:
ص528،  ج1،  كافي،  اصول  كلیني،  محدث   -1

حدیث لوح.
ارشاد مفید )ترجمه شده( ج2،  2- شیخ مفید، 

ص232.
3- محدث قمي، انوار البهیه، ص303 و 304.

4- همان.
5- شیخ صدوق، عیون اخبار الرضا، ج1، ص76/ 

علامه مجلسي، بحارالانوار، ج48، ص217.
ج4،  طالب،  ابي  آل  مناقب  سروي،  محقق   -6

ص321.
7- نمل )27( آیه 36، این سخن در قرآن از زبان 
حضرت سلیمان)علیه السلام( نقل شده كه به هدیه 

آورندگان بلقیس )ملكه كافر سبا( فرمود.
ج4،  طالب،  ابي  آل  مناقب  سروي،  محقق   -8

ص298.  
منبع: 

الاسلام  حجة   ،192 ش  اسلام،  پاسدار  مجله   
والمسلمین محمد محمدي اشتهاردي . 

  به مناسبت سالروز شهادت امام موسی كاظم)علیه السلام( 

قهرمان صبر  و استقامت 
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فرمانده نیروی انتظامی بهبهان: 

سارق »جلو بانكی« در بهبهان دستگیر شد 
فرمانده نیروی انتظامی بهبهان از دستگیری یک سارق جلو بانكی با 9 فقره سرقت در این 
شهرستان خبر داد. سرهنگ سید نورالدین موسویان در گفتگو با  مهر اظهار كرد: در پی 
وقوع چند فقره سرقت وجه نقد از جلوی بانک های این شهرستان موضوع به صورت ویژه 
در دستور كار پلیس آگاهی قرار گرفت. وی افزود: مأموران پلیس آگاهی با انجام اقدامات 
اطلاعاتی و گشت زنی نامحسوس یک متهم را حین سرقت از یكی از شهروندان شناسایی 
و در یک اقدام سریع و غافلگیرانه دستگیر كردند. فرمانده نیروی انتظامی بهبهان تصریح 
كرد: متهم در بازجویی های فنی كارآگاهان پلیس به 9 فقره سرقت جلو بانكی اعتراف و 
پس از تشكیل پرونده به منظور سیر مراحل قانونی تحویل مراجع قضایی شد. موسویان بیان 
كرد: بارها فرماندهی انتظامی خوزستان و معاونت اجتماعی نسبت به هوشیار كردن مردم در 
زمینه این سرقت های بانكی هشدار داده و آنها را آگاه كرده اند اما باز هم برخی افراد ساده 
با اشتباهات خود دچار مشكل می شوند. وی اضافه كرد: هرگز نباید رمز كارت های بانكی را 
كنار آنها قرار داده و یا اینكه برای دریافت وجه از افراد ناشناس كمک بگیرند. افراد بی سواد 

نیز باید از یكی از اعضای خانواده خود برای برداشت وجه كمک بخواهند.

مرگ خلبان پاراگلایدر در زنجان 
خلبان پاراگلایدر عصر یكشنبه هنگام پرواز در سایت پروازی زنجان سقوط كرد و جان 
باخت. رییس هیات انجمن های ورزشی استان زنجان گفت: این حادثه در ارتفاعات سایت 
پروازی »یامهدی« زنجان به وقوع پیوست.  حمید ارجمندفر روز دوشنبه در گفت وگو با 
خبرنگار ایرنا افزود: این سانحه به دلیل نامساعد بودن شرایط جوی رخ داد؛ اما اعلام علت 
دقیق سقوط ، نیازمند بررسی بیشتر است. وی اظهاركرد: 'علی بابایی' كه متاهل و حدود 
40 سال داشت دوره های تكمیلی و تخصصی پرواز را گذرانده بود و خود می توانست به 
عنوان پرنده آزاد، محل و زمان پرواز را انتخاب كند.  ارجمندفر افزود: مرحوم بابایی، تجربه 
پرواز با پاراگلایدر در كشورهایی چون تركیه همچنین در سایت های پروازی داخل ایران از 
جمله اصفهان، گلستان، ارومیه و تهران را نیز داشت. رییس هیات انجمن های ورزشی استان 
زنجان گفت: خلبان باید اصول و نكات ایمنی و شرایط صحیح پرواز را به دقت رعایت كند 
و قبل از پرواز از وضعیت و شرایط جوی آگاه باشد.  مسئول روابط عمومی مركز مدیریت 
حوادث و فوریت های پزشكی دانشگاه علوم پزشكی و خدمات بهداشتی درمانی استان 
زنجان نیز گفت: با اعلام موضوع حادثه سقوط پاراگلایدر، بلافاصله نیروهای اورژانس مستقر 
در پایگاه قائم زنجان به منظور اقدام های درمانی به محل اعزام شدند. جواد مرادی افزود: 
نیروهای اورژانس پس از 6 دقیقه به صحنه حادثه رسیدند؛ هرچند خلبان را فاقد علایم 
حیاتی دیدند اما با این وجود پس از اقدام های پیش بیمارستانی او را به بیمارستان آیت الله 
موسوی زنجان انتقال دادند. وی اظهار كرد: با توجه به اینكه حادثه در ارتفاعات سایت پروازی 
یا مهدی رخ داده بود؛ پایین آوردن خلبان زمان زیادی برد.  مرادی افزود: ساعت 17:20 
یكشنبه جسم بی جان این خلبان پاراگلایدر به بیمارستان آیت الله موسوی تحویل داده شد.

جزییات دستگیری شرور سابقه دار

كشف 2كیلو شیشه ومهمات جنگی از متهم 
رئیس پلیس امنیت عمومی خراسان رضوی از دستگیری یكی از اراذل و اوباش و 

گرداننده باند شرارت های خیابانی و كشف دو كیلو شیشه در مشهد خبر داد. 
به گزارش مهر ، سرهنگ هادی شیرمحمدی گفت: در اجرای طرح مبارزه با اراذل و 
اوباش با هدف كنترل اطلاعاتی هدفمند عاملان اخلال در نظم و امنیت عمومی، یك تیم 
از پلیس امنیت عمومی عملیات ویژه ای را در دستور كار خود قرار داد.وی با تشریح این 
عملیات افزود: پس از چند روز كنترل و مراقبت نامحسوس، ماموران انتظامی با هماهنگی 
مراجع قضایی دیروز در اقدامی غافلگیرانه برای دستگیری متهم وارد عمل شدند.وی افزود 
: متهم به همراه سه نفر از همدستانش در حالی كه قصد فرار از مخفیگاه خود را داشت 
توسط ماموران انتظامی دستگیر شد.سرهنگ شیرمحمدی گفت: این متهم دارای سابقه 
زندان و اتهاماتی نظیر تیراندازی منجر به جرح، نگهداری و خرید و فروش سلاح غیر مجاز، 
درگیری با سلاح سرد، تولید مواد مخدر صنعتی و مشروبات الكلی و همچنین ایجاد رعب 

و وحشت بین مردم است .

4 عامل تجاوز به عنف در باراجین براساس حكم دادگاه كیفری به اعدام محكوم شدند.
به گزارش باشگاه خبرنگاران به نقل از روابط عمومی دادگستری استان قزوین، پرونده 
هشت متهم سرقت و یک فقره تجاوز به عنف در باراجین با صدور حكم اعدام در دادگاه 
كیفری یک استان برای چهار نفر از متهمان و مجازات حبس، شلاق و پرداخت خسارت دیه 

به شاكیان از سوی سایر متهمان به مراحل پایانی نزدیک شد.
نیمه دوم شهریورماه 1394 در حالی كه برخی گمانه زنی ها براساس شنید ه ها به شایعه هایی 
در جامعه تبدیل می شد، كمیسیون پیشگیری از جرایم خاص در دستور كار خود پرونده ای را 
دنبال می كرد كه به لحاظ حساسیت بر روی میز كار كارآگاهان پلیس و دادستان خودنمایی 
خاصی داشت.شایعات از عناوینی همچون »تكرار فاجعه خمینی شهر در قزوین« تا »تجاوز 
به عنف در جنگل های قزوین« نقل برخی سایت ها شده بود تا اینكه رئیس كل دادگستری 
استان قزوین و دادستان عمومی و انقلاب قزوین با اعلام خبری جداگانه، گوشه ای از 
پرونده را بیان كردند و از اتخاذ تدابیر خاص از سوی مقامات قضایی خبر دادند و خواستار 
خویشتن داری رسانه ها از انتشار اخبار غیرواقعی شدند.در نتیجه با پایان تحقیقات، پرونده 
تكمیل و كیفرخواست در بعضی جرایم برای 8 نفر از متهمان پرونده به شعبه دوم دادگاه 
كیفری یک قزوین ارسال شد تا پرونده متهمان به اتهام زنای به عنف و اكراه، مشاركت 
در آدم ربایی، مشاركت در سرقت مقرون به آزار، مشاركت در سرقت موضوع ماده 651 
قانون مجازات اسلامی، سرقت، معاونت در سرقت موضوع ماده 651 قانون مجازات اسلامی، 
مشاركت در ایراد ضرب و جرح عمدی، جرح عمدی، مشاركت در تخریب و تهدید بررسی 
شود.دادگاه پرونده را براساس شواهد و قرائن، شكایت شاكیان، اعتراف متهمان و سایر موارد 
بررسی كرد كه در نهایت دادگاه با توجه به مراتب واقع در پرونده و اظهارات متهمان در مرحله 

تحقیقات مقدماتی دادگاه و اظهارات هر یک از متهمان با اظهارات شكات پرونده، در خصوص 
ارتكاب یک فقره زنای به عنف از سوی چهار نفر از متهمان در خصوص یكی از شاكیان به 
اطمینان رسید.از این رو دادگاه با استناد بند )الف( ماده 89، ماده 25 و بند )پ( ماده 126، 
مواد 134، 135، 164 و ماده 211 و بند )ت( ماده 224 و بندهای )الف( و )ب( ماده 709 و 
مواد 710 و 714 قانون مجازات اسلامی مصوب 1392 و مواد 621، 651، 652، 656 و 657 
قانون مجازات اسلامی مصوب 1375 بخش تعزیرات با رعایت ماده 27 قانون مجازات اسلامی 
مصوب 1392 از جهت احتساب ایام بازداشت قبلی متهمان آرا را صادر كرد.براساس رأی 
صادره چهار نفر از متهمان از حیث اتهام یک فقره زنای به عنف به اعدام با چوبه دار در محوطه 
زندان مركزی قزوین محكوم شدند و برای سایر متهمانی كه در آدم ربایی سرقت مقرون به 
آزار و سرقت های دیگر مشاركت داشتند احكام حبس، شلاق و دیه با اشد مجازات صادر 
شد.همچنین در خصوص اتهام سرقت علاوه بر احكام صادره، دادگاه متهمان را به پرداخت 
دیه و تأمین خسارت مادی وارده به شاكیان محكوم كرده است.در رأی اعلام شده دو نفر از 
متهمان به لحاظ وضعیت سنی احكامشان برای نگهداری در كانون اصلاح و تربیت صادره 
شده و به پرداخت دیه و خسارت مادی شاكیان محكوم شدند.رئیس كل دادگستری استان 
قزوین در خصوص این پرونده گفت: از آنجا كه آرای صادره از سوی دادگاه كیفری یک استان 
است و پس از تأیید دیوان عالی كشور قطعیت می یابد، جزئیات پرونده و احكام صادره پس از 
قطعیت آرا به اطلاع عموم خواهد رسید.جمال انصاری افزود: مردم بدانند كه موضوع امنیت 
و آرامش جامعه و شهروندان حتی در مقیاس جرایم كوچک نیز برای دستگاه قضایی قابل 
تحمل نیست و تلاش برای ناامن كردن جامعه برای مجرمان و خاطیان قانونی از طریق قانونی 
منجمله سرعت بخشیدن در صدور آرا و حتی اجرای آن از اولویت های دستگاه قضایی است.

طناب دار در انتظار جنایتكاران باراجین قزوین

رئیس پلیس آگاهی تهران بزرگ گفت: طی اجرای عملیات 
سراسری مقابله با سارقان و زورگیران 27 باند شناسایی و منهدم 

شد.
عباسعلی  سردار  جوان،  خبرنگاران  باشگاه  گزارش  به 
محمدیان صبح دیروز در حاشیه طرح جمع آوری و دستگیری 
سارقان و زورگیران كه در مقر پلیس آگاهی پایتخت برگزار شد 
با حضور در جمع خبرنگاران درباره جزییات این طرح گفت: 
طی 24 ساعت گذشته همكاران من در پلیس آگاهی عملیاتی 
را برای شناسایی سارقان و زورگیران به عنف در تهران و پنج 
استان دیگر آغاز كردند و در مجموع 131 سارق و زورگیر را 

شناسایی و دستگیر كردند.
 محمدیان با بیان اینكه دستگیرشدگان در قالب 27 باند 
فعالیت می كردند، خاطرنشان كرد: 69 درصد از این افراد سابقه 
دستگیری داشته اند و به دلیل جرایم كیفری چون زورگیری، 
كیف قاپی، سرقت از منازل، سرقت خودرو، سرقت قطعات 

خودرو و... دستگیر شده اند.
وی با اشاره به اقلام مكشوفه از سارقان گفت: تاكنون 55 
دستگاه خودروی سرقتی به شیوه سند نمره از این افراد كشف 
شده كه این خودروها از استان های مختلف خریداری شده و 
سارقان قصد فروش آن را داشتند كه كشف شد. همچنین ده ها 
فقره قطعات داخلی خودرو از سوی سارقان كشف شده است 
كه در مجموع در حال بررسی و شناسایی مالكان اموال سرقتی 
هستیم.رییس پلیس آگاهی پایتخت با اشاره به سارقانی كه 
اقدام به سرقت از منازل می كردند، افزود: یک گروه از سارقان 
از طریق سرایدار ساختمان یا با معرفی خود به عنوان پیک 
موتوری و پستچی اقدام به سرقت می كردند به این شیوه كه 
ابتدا مالكان متمول واحدهای مسكونی را از طریق سرایدار 
شناسایی كرده و بعد تحت عنوان پیک موتوری به درب منزل 
آنها مراجعه كرده و با بستن دست و پای صاحبخانه اقدام به 
سرقت عنف می كردند البته تعداد این سرقت ها بالا نیست 
اما با توجه به اینكه سرقت از نوع خشن محسوب می شود، به 

طور ویژه با آن برخورد شدسردار محمدیان همچنین با اشاره 
به فعالیت گروه دیگری از سارقان خاطرنشان كرد: این دسته 
از سارقان منزل نیز هنگام عصر از طریق تراس و درب ها و 
پنجره ها وارد منازل شده و اقدام به سرقت می كردند.وی با 
اشاره به دستگیری تعدادی از اتباع كشور افغانستان در این 
طرح اظهار كرد: این افراد در زمینه سرقت گوشی و تلفن همراه 
فعالیت كرده و برخی از آنان نیز گوشی های مسروقه را به خارج 
از كشور انتقال می دادند در واقع دلیل عدم شناسایی برخی از 
تلفن های مسروقه انتقالشان به خارج از كشور توسط چنین 
افرادی است.رییس پلیس آگاهی پایتخت از دستگیری تعدادی 
از زورگیران تلفن همراه در این طرح خبر داد و گفت: این افراد 
اقدام به سرقت گوشی های تلفن های همراه گرانقیمت و لوكس 
از افرادی كه در حال صحبت با تلفن بودند كرده اند. همچنین 
گروهی از این سارقان اقدام به گردنبندقاپی از شهروندان به ویژه 
مردان كردند كه این افراد نیز دستگیر شدند.محمدیان با اشاره 
به شیوه این سارقان به شهروندان هشدار داد كه هنگام صحبت 
با تلفن همراه غرق در مكالمه نشده و حواسشان به اطراف باشد. 
همچنین هنگام رویت افرادی كه با موتورسیكلت در اطرافشان 
پرسه می زنند هوشیار باشند.وی در درباره اینكه آیا در میان 
دستگیرشدگان زن نیز وجود داشت یا خیر؟ پاسخ داد: دو نفر از 

دستگیرشدگان خانم هستند اما آنان در سرقت ها نقشی نداشته 
و تنها در فروش اموال سارقان همكاری می كردند. این افراد 
طلا و جواهرات مسروقه را به فروش می رساندند كه دستگیر 
شدند.محمدیان درباره ارزش ریالی اقلام مسروقه نیز گفت: این 
اقلام ارزش ریالی بالایی دارد اما تعیین رقم دقیق آن در حال 
بررسی است.رییس پلیس آگاهی پایتخت همچنین با اشاره به 
سن متهمان دستگیر شده اظهار كرد: در میان دستگیرشدگان 
كسی زیر سن قانونی یا همان 18 سال نیست اما همانطور كه 
گفتم 69 درصد از آنان دارای سابقه كیفری بوده و برخی از آنان 
معتاد به مصرف موادمخدر هستند كه البته تعداد دقیقشان باید 
بررسی شود.رییس پلیس آگاهی پایتخت درباره محل سكونت 
این سارقان نیز خاطرنشان كرد: 60 درصد از سارقان دستگیر 
شده در حاشیه تهران یا استان های دیگر سكونت داشته و 
40 درصد نیز ساكن پایتخت بوده اند. لازم است به سارقان 
هشدار دهم كه گمان نكنند اگر در تهران سرقت كرده و به 
شهری دیگر متواری شوند، امكان دستگیری شان كاهش پیدا 
می كند بلكه پلیس آگاهی شخصا نسبت به دستگیری این افراد 
اقدام كرده و هماهنگیهای لازم در این خصوص با فرماندهی 
انتظامی استان ها انجام شده است. خوشبختانه اطلاعات پلیس 
در مورد سارقان نیز افزایش یافته است.محمدیان با اشاره به 
دستگیری متهمانی كه تحت عنوان مامور نهادهای نظامی 
اقدام به زورگیری كرده بودند بیان كرد: جعل عنوان مامور و 
استفاده از لباس های نظامی جرم بوده و شهروندان نیز هوشیار 
باشند كه هنگام مراجعه این افراد، حتما كارت شناسایی را از 
آنان بخواهند.رییس پلیس آگاهی پایتخت درباره اجرای چنین 
طرح هایی افزود: با تدابیر سردار ساجدی نیا فرماندهی انتظامی 
پایتخت چنین طرح های در فواصل زمانی كوتاه تر و با قاطعیت 
اجرا خواهد شد و ما به شهروندان این قول را داده ایم كه نسبت 
به تامین امنیت آنان و ارتقای احساس امنیت در جامعه تمام 
توان خود را به كار ببندیم. در این خصوص لازم است شهروندان 

نیز درخصوص رویت موارد مشكوک با 110 تماس بگیرند.

69 درصد زورگیران مجدد دستگیر شدند

پاتک پلیس به 27 باند شرارت در تهران
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نكتــه

خبــر

برگزاری دور دوم انتخابات مجلس شورای اسلامی و نتایج آن، 
طی روزهای گذشته از جمله رخدادهای مورد توجه رسانه های 
غربی بود. این رسانه ها با تحلیل نتایج انتخابات، آن را نشانه اعتماد 
و حمایت مردم از دولت دانستند و پیش بینی كردند مسیر تعامل 

دولت و مجلس از این پس هموارتر خواهد شد.
انتخابات مجلس شورای اسلامی روز جمعه )دهم  دور دوم 
برگزار شد. همانند دور نخست،  استان  اردیبهشت ماه( در 21 
بسیاری رسانه های انگلیسی زبان بین المللی، انتخابات دور دوم 
مجلس شورای اسلامی را به صورت ویژه رصد كردند و به ارزیابی 
نتایج و تاثیرهای آن بر روابط میان دولت و مجلس آتی پرداختند. 
ارزیابی این رسانه ها، از تعامل بیشتر میان مجلس آینده و دولت 
یازدهم در راستای پیشبرد اهداف و برنامه های ملی حكایت دارد. 
همچنین، اشاره به پیروزی حامیان دولت از دیگر محورهای مشترك 
رسانه های انگلیسی زبان در تحلیل نتایج دور دوم انتخابات مجلس 
بود. در این پیوند، این گزارش به بررسی تحلیل خبرگزاری های 
»رویترز« و »فرانس 24«، روزنامه های »دیلی میل« و »دیلی 
تلگراف« و تارنمای »المانیتور« از انتخابات دور دوم مجلس شورای 

اسلامی و نتایج آن پرداخته است.

رای اعتماد دوباره مردم به روحانی
تارنمای روزنامه دیلی میل انگلیس روز شنبه )یازدهم اردیبهشت 
ماه( از پیروزی دوباره حامیان دولت در انتخابات مجلس خبر داد 
و نوشت: در انتخابات مجلس، سیاستمداران اصلاح طلب و میانه 

رویِ ایران زیر عنوان حامیان رییس جمهوری متحد شدند و پیروزی 
بزرگی را در دور دوم انتخابات رقم زدند و پس از چند سال بازگشت 
قابل توجهی به عرصه سیاست داشتند. برای نخستین بار پس از سال 
2004 گروه های سیاسی رقیب، آرایش تازه ای را برگزیدند و توانستند 

به حاكمیت مطلق اصولگرایان در مجلس پایان دهند.
در ادامه می خوانیم: كسب این نتیجه در انتخابات رای اعتماد 
عمومی به »حسن روحانی« را نشان داد. وی پس از پیروزی سراسری 
در انتخابات سال 2013 )1392(، از طریق توافق هسته ای با قدرت 
های جهانی تلاش كرد تا تحریم ها برداشته شود. بر پایه اطلاعات 
رسمی، 17 زن توانستند وارد مجلس شوند. این آمار به میزان هشت 
نفر از بالاترین آمار حضور زنان در مجلس پس از انقلاب اسلامی، بیشتر 
است. با توجه به نقش مجلس در نظام ایران، نتایج انتخابات می تواند 
به دولت در اجرای پیشرفت های اجتماعی و اقتصادی همچون امضای 

قراردادهای نفتی تازه كمك كند. دیلی میل همچنین در بررسی آماری سهم جریان های 
سیاسی از دور دوم انتخابات مجلس نوشت: از 68 كرسی دور دوم انتخابات 38 كرسی به 
فهرست امید، 18 كرسی به اصولگرایان و 12 كرسی به نامزدهای مستقل رسید. این روزنامه، 
مجلس دهم را مجلسی متفاوت توصیف كرد و نوشت: در این حالت، حامیان دولت 133 
كرسی را كسب كرده اند. اگرچه آنان 13 كرسی تا كسب اكثریت مجلس فاصله داشتند، اما 

از محافظه كاران كه 125 كرسی را به دست آوردند پیش افتاده اند.
 موازنه قدرت در مجلس دهم به دست مستقل ها است

تارنمای خبرگزاری رویترز روز شنبه در بررسی نتیجه دور دوم انتخابات مجلس شورای 
اسلامی آورد: میانه روهای ایران در دور دوم انتخابات نیز برتری نسبی به دست آوردند. 
حامیان سیاسی رییس جمهوری ایران با قدرت در دور دوم انتخابات مجلس شركت كردند. 
نتایج این انتخابات نشان می دهد اگر چه اصولگرایان نیروی قدرتمندی را در مجلس تشكیل 

می دهند، اما مجلس آتی ایران بیشتر از گذشته پشتیبان اصلاحات 
اقتصادی مورد نظر حسن روحانی خواهد بود. این خبرگزاری افزود: 
در دور نخست رای گیری كه در ماه فوریه )اسفند ماه گذشته( برگزار 
شد، حامیان روحانی پیروزی مهمی به دست آوردند و به حاكمیت 
اصولگرایان بر 290 كرسی مجلس پایان دادند. با توجه به نتایج اعلام 
شده، هیچ یك از گروه های میانه رو و محافظه كار اكثریت مجلس 
آینده را به دست نیاوردند و افراد مستقل موازنه قدرت را برقرار 
خواهند ساخت. بررسی غیررسمی رویترز نشان می دهد، در دور 
نخست انتخابات، میانه روها 90 و اصولگرایان 112 كرسی را به دست 
آوردند و 29 نفر نیز به صورت مستقل وارد مجلس شدند. به نوشته 
این خبرگزاری، هرچه مجلس ایران متوازن تر باشد، رییس جمهوری 
آزادی عمل بیشتری برای اجرای اصلاحات اقتصادی مورد نظرش 
خواهد داشت. نوسان قدرت نمایندگان مستقل مجلس می تواند به 
سیاست رقابتی منجر شود و بر توان دولت روحانی در موضوع های 

سیاسی و اقتصادی تاثیر گذارد.
تحول در آرایش سیاسی مجلس

تارنمای خبرگزاری فرانس 24 یك روز پس از برگزاری دور دوم 
انتخابات مجلس نوشت: حامیان روحانی برای بار دوم توانستند 
پیروزی مهمی به دست آورند. فهرست اصلاح طلبی امید توانست در 

دور دوم 38 كرسی را كسب كند.
»آرتور مك میلان« معاون خبرگزاری »آسوشیتدپرس« در این 
زمینه به فرانس 24 گفت: انتخابات، فهرست امید را وارد )مجلس( 
كرد و بسیاری از رقیبان را كنار زد. نتایج انتخابات برای روحانی خبر 
خوبی بود زیرا در 2 سال و نیمی كه از دوره ریاست جمهوریروحانی 
گذشت، با مخالفت ها و مقاومت هایی جدی در مجلس روبرو بود. 
تارنمای خبری المانیتور نتایج دور دوم انتخابات ایران را از دیدگاه 
اقتصادی تحلیل كرد و نوشت: اگرچه رقابت بر سر 68 كرسی مجلس به 
میزان دور نخست توجه رسانه ها را به خود جلب نكرد اما نتایج آن می 
تواند تاثیر مهمی در تعیین خط مشی های داخلی و اقتصادی حسن 
روحانی داشته باشد. در مجلس كنونی تعداد زیادی از نمایندگان حضور 
دارند كه وزیران روحانی را به چالش كشیده اند و یك وزیر را با استیضاح 
بدرقه كردند. سیاستگذاری مجلس )نهم( در زمینه آینده یارانه ها یكی 
از تازه ترین تفاوت نظرهای دولت و مجلس است. روزنامه انگلیسی دیلی 
تلگراف نیز در تحلیل خود نوشت: سیاستمداران اصلاح طلب و میانه رو 
حامی حسن روحانی توانستند بیشترِ كرسی ها در دور دوم انتخابات را 
به دست آورند. آنان توانسته بودند در دور نخست انتخابات نیز پیروزی 

بزرگی را كسب كنند و بسیاری از رقیبان را از مجلس كنار بگذارند.
به گزارش ایرنا، این روزنامه ضمن پرداختن به حاشیه های انتخابات در برخی شهرها 
عنوان كرد: 17 میلیون شهروند ایرانی واجد شرایط برای حضور در انتخابات بودند. دور 
دوم در شهر تهران برگزار نشد چراكه فهرست امید در دور نخست توانست همه 30 

كرسی مجلس را به دست بیاورد. 

رهبر معظم انقلاب اسلامی صبح دیروز )دوشنبه( در دیدار 
هزاران نفر از معلمان و نومعلمان سراسر كشور ضمن تجلیل از 
تلاشها و زحمات جامعه معلمی، »تربیت نسل آینده ای با هویت 
مستقل، عزتمند، دینی و دارای شاخص های ممتاز و جریان 
ساز« را وظیفه اصلی و بسیار خطیر آموزش و پرورش و معلمان 

دانستند.
ایشان تأكید كردند: اگر جامعه ای با چنین ویژگی هایی شكل 
بگیرد، قطعا اقتصاد مقاومتی و بدون نفت، برخورداری از فرهنگ 
مستقل، اصلاح الگوی مصرف و روحیه ایستادگی و مقاومت در 

برابر زیاده خواهی ها معنا پیدا خواهد كرد.
به گزارش ایسنا، حضرت آیت الله خامنه ای كار معلمی را كاری 
دشوار توصیف كردند و گفتند: كار مخلصانه و برای خدا، ماندگار 
و موجب نجات است و زمینه كار مخلصانه در شغل معلمی، كاملًا 

وجود دارد.
ایشان حركت و آثار شهید آیت الله مطهری را نمونه درخشانی 
از كار مخلصانه و با بركت برشمردند و افزودند: نتیجه اخلاص آن 
عالم زمان شناس و نیازشناس، ماندگاریِ آثار برجسته ی اوست، 
به گونه ای كه دهها سال پس از شهادتش، همچنان اهل فكر از آثار 

آن بزرگوار، بهترین بهره ها را می جویند.
رهبرمعظم انقلاب اسلامی تأكید كردند: البته اخلاص و قناعت 
جامعه معلمان نباید موجب غفلت مسئولان از مسائل مادی و 
معیشتی این جامعه سختكوش شود و همچنان كه بارها گفته ایم 
و باز هم می گوییم، هر هزینه و بودجه  ای كه در آموزش و پرورش 

صرف می شود، در واقع سرمایه گذاری است.
رهبرمعظم انقلاب اسلامی سپس به طرح بحث اصلی خود 
پرداختند و گفتند: موضوع اساسی این است كه آموزش و پرورش 
نسل آینده را با چه ویژگیهایی می خواهد تربیت كند و كشور برای 

ادامه مسیر خود به چگونه نسلی نیاز دارد؟
حضرت آیت الله خامنه ای قبل از بیان ویژگیهای مورد نیاز 
برای تربیت نسل آینده به یک نكته اشاره كردند و افزودند: ما برای 
تربیت نسل آینده در یک فضا و میدان خالی از رقیب قرار نداریم، 

بلكه با حریفی به نام »نظام سلطه بین المللی« مواجه هستیم.
ایشان خاطرنشان كردند: ممكن است برخی تعجب كنند كه 
چه ارتباطی میان آموزش و پرورش و »نظام سلطه بین المللی« 
وجود دارد، در حالیكه واقعیت این است كه نظام سلطه برای نسل 

جوانِ ملتها بویژه ملتِ ایران برنامه دارد.
رهبر انقلاب اسلامی، آمریكا، سرمایه داران صهیونیسم و برخی 
دولتهای مستكبر را مظهر »نظام سلطه بین المللی« دانستند و 
تأكید كردند: نظام سلطه می خواهد نسل آینده كشورها، نسلی 
باشند كه فكر، فرهنگ، نگاه و سلیقه مورد نظر او را در مسائل 
جهانی داشته باشند و در نهایت نخبگان، سیاستمداران و افراد 

تأثیرگذار همانگونه فكر و عمل كنند كه او تمایل دارد.
برنامه  این  قدمت  به  اشاره  با  ای  خامنه  الله  آیت  حضرت 
فرهنگی استعمار، گفتند: متفكران غربی بارها گفته اند كه بجای 
كشورگشایی های استعماریِ قرن نوزدهم، بهترین و كم هزینه 
ترین روش، تزریق فكر و فرهنگ خود به نسل جوان كشورها و 
تربیت زبدگان و نخبگانی است كه همچون سربازان نظام سلطه 

عمل خواهند كرد.
ایشان برخی دولتهای منطقه را نمونه بارز این برنامه ریزی 
استكباری دانستند و افزودند: این دولتها اكنون همان كاری را 
انجام می دهند كه امریكا می خواهد و حتی همه هزینه های 
آن را هم متقبل می شوند و هیچ امتیازی نیز نمی گیرند و فقط 
در مقابلِ آن، امریكایی ها، این دولتها را حفظ می كنند و مانع از 
سقوط آنان می شوند. رهبرمعظم انقلاب اسلامی با تأكید بر اینكه 
حریف ما چنین برنامه ای برای نسل آینده كشورمان دارد، لزوم 
ترویج فكر و فرهنگ و زبان بومی را خاطرنشان كردند و گفتند: 
متأسفانه در برخی مواقع بجای ترویج زبان فارسی، زبان انگلیسی 
ترویج می شود و اكنون كار به جایی رسیده است كه آموزش زبان 

انگلیسی به مهد كودک ها كشیده شده است.
حضرت آیت الله خامنه ای خاطرشان كردند: این موضوع به 
معنای مخالفت با یادگیری زبان خارجی نیست بلكه بحث اصلی، 
ترویج فرهنگ بیگانه در كشور و در میان كودكان، نوجوانان و 

جوانان است.
نسل آینده با هویت مستقل و عزتمنددینی تربیت شود

ایشان با تأكید بر اینكه كشورهای دیگر برای مقابله با ترویج 
زبان و فرهنگ بیگانه برنامه دارند، گفتند: متأسفانه در كشور ما 
برای مقابله با این موضوع برنامه خاصی وجود ندارد و میدان را 

برای گسترش فرهنگ بیگانه باز گذاشته ایم.
رهبرمعظم انقلاب اسلامی با اشاره به ایجاد انواع موانع و سختی 
ها برای ترویج زبان فارسی در برخی از كشورهای غربی، افزودند: 
در شرایطی كه آنها اجازه ترویج زبان فارسی را نمی دهند، ما زبان 

و فرهنگ آنها را ترویج می كنیم، آیا این كار واقعاً عقلانی است؟
حضرت آیت الله خامنه ای خاطرنشان كردند: این سخنان به 
معنای تعطیل كردن آموزش زبان انگلیسی در مدارس نیست، 
بلكه بحث اصلی این است كه بدانیم با چه حریفی مواجه هستیم 
و طرف مقابل چه برنامه ریزی های دقیقی برای تأثیرگذاری بر 

نسل آینده كشور دارد.

ایشان سپس به بیان شاخصها و ویژگیهای مورد نیاز برای 
تربیت نسل آینده كشور پرداختند و گفتند: مهمترین شاخصه ای 
كه باید در تربیت دانش آموزان مد نظر قرار گیرد، شكل گیری 

»هویت مستقل، عزتمند و دینی« در نسل آینده است.
رهبرمعظم انقلاب اسلامی تأكید كردند: باید نوجوانان و جوانان 
كشور را به گونه ای تربیت كنیم كه به دنبال سیاست، اقتصاد و 
فرهنگ مستقل باشند و هرگونه وابستگی در این مسائل مذموم 
به شمار آید. حضرت آیت الله خامنه ای كشور را از لحاظ این 
موضوع، دچار آسیب دانستند و افزودند: علاقه بیش از حد به 
استفاده از تعابیر فرنگی یک نمونه از این آسیب دیدگی است كه 

از دوران طاغوت برای ما به ارث رسیده است.
اقتصاد مقاومتی را شكل  لوازم اصلی تحقق  از  ایشان یكی 
گیری هویت مستقل در نوجوانان و جوانان دانستند و خاطرنشان 
كردند: تا زمانیكه روحیه استقلال و مقاومت و ایستادگی وجود 
نداشته باشد، اگر مسئولان صدها جلسه هم برای اقتصاد مقاومتی 

بگذارند، در نهایت كار به نتیجه كامل و صحیح نخواهد رسید.
رهبرمعظم انقلاب اسلامی افزودند: اقتصاد مقاومتی، اقتصاد 
بدون نفت و فرهنگ مستقل، هنگامی معنا پیدا می كند كه هویت 

مستقل در جامعه شكل بگیرد.
الله خامنه ای احیای »شاخص های ممتاز و  حضرت آیت 
از وظایف  مفاهیم جریان ساز« در دانش آموزان را یكی دیگر 
سنگین معلمان و آموزش و پرورش دانستند و گفتند: ایمان، 
الگوی  اصلاح  و  اجتماعی  همكاری  و  مشاركت  ورزی،  اندیشه 
مصرف از جمله این شاخص های برجسته است كه باید در نسل 

آینده رشد پیدا كنند.
ایشان با اشاره به مشكلات موجود در كشور درخصوص الگوی 
افزودند: مصرف كالاهای  و  بیان كردند  را  نمونه  مصرف، چند 
خارجی و قاچاق دهها و صدها میلیاردی كالاهای لوكس، نمونه 
هایی از الگوی مصرف غلط در كشور است كه باید اصلاح شوند 
و یكی از زیرساخت های اصلی برای اصلاح آنها، فرهنگ سازی 

در نسل جوان است.
از  دیگر  یكی  را  مخالف«  »تحمل  اسلامی،  انقلاب  رهبر 
شاخص های برجسته برای نسل آینده برشمردند و گفتند: تحمل 
مخالف در جامعه نهادینه نشده است زیرا تا فردی مختصر طعنه 
ای می زند، با مشت به سینه او كوبیده می شود؛ این، یعنی عدم 

تحمل مخالف.
حضرت آیت الله خامنه ای »ادب و مؤدب بودن« و »تدین و 
اشرافی بار نیامدن« را از دیگر شاخص های مورد نیاز برای تربیت 
دانش آموزان دانستند و تاكید كردند: نهادینه كردن این شاخص 
ها در نسل آینده و فرهنگ سازی درباره آنها از وظایف بزرگ 
معلمان و آموزش و پرورش است. ایشان با تأكید بر اینكه آموزش 
و پرورش به تنهایی نمی تواند این »وظیفه مقدس« را انجام دهد، 

به نقش بخش ها و دستگاههای مختلف اشاره كردند و افزودند: 
معاونت پرورشی آموزش و پرورش از جمله بخشهایی است كه در 
این زمینه نقش تأثیرگذار و وظیفه سنگینی دارد و باید با اقدامات 
پرتلاش، هدفمند، هوشمند و سالم از لحاظ اعتقادی، سیاسی و 
اخلاقی در این مسیر گام بردارد و هرگونه كوتاهی در این زمینه 

ضربه به آموزش و پرورش و نسل آینده خواهد بود.
رهبرمعظم انقلاب اسلامی صدا و سیما را یكی از دستگاههای 
دارای مسئولیت درخصوص نهادینه كردن شاخص های ممتاز 
در نسل آینده و فرهنگ سازی در این زمینه دانستند و با انتقاد 
از عملكرد رسانه ملی گفتند: سال گذشته هم درباره لزوم برنامه 
ریزی دقیق و صحیح صدا و سیما برای نسل جوان مطالبی بیان 
شد اما متأسفانه عمل نشده است. ایشان افزودند: صدا و سیما باید 
با استفاده از افراد صاحب اندیشه و متخصص، یک سرفصل كاری 

ویژه برای آموزش و پرورش داشته باشد.
از دانش  نامه یكی  به  اشاره  با  الله خامنه ای  حضرت آیت 
آموزانی كه هفته پیش با ایشان دیدار داشتند و گلایه وی از 
نبود برنامه های مناسب و تأثیرگذار برای جوانان دبیرستانی در 
صدا و سیما گفتند: باید در رسانه ملی با شیوه های هنرمندانه و 
كارشناسانه، برنامه هایی برای اقناع فكری، روحی، دینی و علمی 
جوانان تهیه شود و برنامه های كنونی در برخی شبكه ها به هیچ 

وجه با نیازها در این زمینه همخوانی ندارند.
ایشان وزارت ارتباطات را نیز یكی دیگر از دستگاههای مسئول 
در زمینه تربیت نسل آینده برشمردند و با اشاره به گستردگی 
فضای مجازی و سرعت روزافزون تحولات در این عرصه و ارتباط 
مستمر جوانان با فضای مجازی خاطرنشان كردند: كسی مخالف 
استفاده از فضای مجازی نیست بلكه موضوع اصلی این است 
كه در چنین عرصه ای كه لغزش گاه است باید زمینه استفاده 
صحیح فراهم شود نه آنكه فضای مجازی بصورت رها و غیرقابل 

كنترل باشد.
رهبر انقلاب اسلامی با گلایه از وزارت ارتباطات و شورایعالی 
فضای مجازی گفتند: كسی به دنبال بستن فضای مجازی نیست، 
زیرا این كار عاقلانه نیست، اما چرا هنگامی كه كشورهای دیگر 
مجازی  فضای  از  استفاده  در  خود،  فرهنگ  از  حفاظت  برای 

چارچوبهایی قرار می دهند ما فضای مجازی را رها كرده ایم؟
لازم  كارهای  از  دیگر  یكی  ای،  خامنه  الله  آیت  حضرت 
در  جوانی  و  شادابی  روحیه  تزریق  را  پرورش  و  آموزش  در 
نوسازی نظام آموزشی  بر  زاویه  از همین  معلمان خواندند و 

كشور تأكید كردند.
رهبرمعظم انقلاب اسلامی با اشاره به فرسوده و كهنه بودن 
نظام  از  برگرفته  كنونی  آموزشی  نظام  گفتند:  آموزشی،  نظام 
آموزشی اروپاست و همچون »اثری موزه ای«، دست نخورده باقی 

مانده و كهنه شده است، در حالی كه لازم است نوسازی شود.

ایشان، نوسازی نظام آموزشی به شیوه تقلیدی و رونویسی از 
دست غربی ها را كاری غلط برشمردند و افزودند: البته استفاده 
از تجربیات خوب است اما صاحبان فكر و اندیشه باید در قالب 
طرح تحول آموزش و پرورش، نظام نوین آموزشی را طراحی و 

اجرا كنند.
فنی  مراكز  اهمیت  به  توجه  ای،  خامنه  الله  آیت  حضرت 
و حرفه ای در »مهارت افزایی و كارآمدی نسل جوان« را یكی 
از دیگر اولویتهای آموزش و پرورش برشمردند و افزودند: طبق 
گزارشها، 12 هزار نوع شغل در جامعه وجود دارد، اما آیا باید همه 
دانش آموزان با استعدادهای گوناگون، مسیر واحد و یكسانی را در 

تحصیلات خود طی كنند؟ 
استعدادهای  باید  تأكید كردند:  اسلامی  انقلاب  رهبرمعظم 
استعدادهای  تا  شوند  داده  پرورش  و  شناسایی  دانش آموزان 
پرورش یافته بتوانند منشأ ابتكار در مشاغل و حرفه های گوناگون 
شوند. انتقاد از »استفاده ی برخی نامها و نشانهای مربوط به دوران 
طاغوت همچون پیشاهنگان« یكی دیگر از محورهای سخنان 

رهبر انقلاب خطاب به مسئولان آموزش و پرورش بود.
و  عناوین  وجود  با  پرورش  و  آموزش  در  افزودند:  ایشان 
انجمنهای  اتحادیه  و  دانش آموزی  بسیج  همچون  تشكلهایی 
اسلامی دانش آموزان، نباید از تعابیر و الفاظ گذشته كه معانی 

خاصی را به دنبال خود منتقل می كنند، استفاده شود.
حضرت آیت الله خامنه ای در ادامه به موضوع مدارس دولتی 
و غیر انتفاعی اشاره كردند و گفتند: آموزش و پروش در قانون 
اساسی، مسئله ای »حاكمیتی« است، البته این به معنای قرار 
گرفتن همه بار و وظایف بر دوش دولت نیست، اما دولت باید 
در آموزش وپرورش نقش آفرینی كند و بر همین اساس، تبدیل 
كردن روزافزون مدارس دولتی به مدارس غیر انتفاعی كه بعضی 
از آنها نیز شهریه های سنگینی می گیرند، لزوماً كار درست و 

سنجیده ای نیست.
رهبرمعظم انقلاب اسلامی تأكید كردند: باید سطح و كیفیت 
مدارس دولتی آنچنان ارتقا یابد كه رغبت خانواده ها به این مدارس 

افزایش پیدا كند.
حضرت آیت الله خامنه ای با اشاره به سلامت فكری و عملی 
این فرصت  از  استفاده  لزوم  بر  پرورش  و  آموزش  وزیر محترم 
برای انجام وظایف سنگین در این دستگاه تاكید كردند و گفتند: 
دانشگاه فرهنگیان یكی از مراكز بسیار مهم است كه باید برای 
توسعه كمی و كیفی آن هر آنچه كه می توان، سرمایه گذاری كرد.

ایشان در جمع بندی سخنان خود با تأكید بر اهمیتِ ساختن 
و قدرتمند كردن كشور و نقش برجسته معلمان در این مسیر، 
مهمترین عنصر قدرت ساز را »علم« خواندند و خاطرنشان كردند: 
قدرت، فقط به داشتن سلاح نیست بلكه »علم، ایمان، شخصیت 

ملی، ایستادگی و هویت انقلابی«، عناصر تولید قدرت هستند.
رهبرمعظم انقلاب اسلامی خاطرنشان كردند: دشمن وقتی 
قدرت شما را ببیند، ناچار به عقب نشینی خواهد شد، اما وقتی در 
نشان دادن مبانی و عناصر قدرت خود در مقابل دشمن، ملاحظه 

و اجتناب كنیم و یا بترسیم، دشمن »گستاخ« می شود.
ایشان با اشاره به طرحی كه در كنگره امریكا علیه رزمایشهای 
دریایی ایران در جریان است، افزودند: امروز دشمنان حرفهایی 
مثلًا طراحی می كنند  و  است  از دهانشان  بزرگتر  می زنند كه 
كه »ایران در خلیج فارس نباید رزمایش نظامی داشته باشد«؛ 

درحالیكه این سخنان، غلط اضافی است.
حضرت آیت الله خامنه ای همه این زیاده خواهی ها را از سوی 
ملت بزرگ و بیدار ایران قابل پاسخگویی دانستند و خاطرنشان 
كردند: خلیج فارس، خانه و محل حضور ملت ایران و ساحل خلیج 
فارس و سواحل زیادی از دریای عمان متعلق به این ملت قدرتمند 
است، بنابراین ما باید در این منطقه حضور، رزمایش و اظهار قدرت 
داشته باشیم و این امریكایی ها هستند كه باید بگویند چرا از آن 

سوی دنیا به اینجا آمده و رزمایش به راه می اندازند؟
با  باید  اینگونه  كردند:  تأكید  اسلامی  انقلاب  رهبرمعظم 

قدرتهای زیاده خواه مواجه شد و برخورد كرد.
جمهوری  روزافزون  شدن  قدرتمندتر  و  ماندگاری  ایشان، 
اسلامی را نشانه شكست دشمنان خواندند و خاطرنشان كردند: 
قرآن به ما آموخته است كه باید به گونه ای خود را آماده كنیم كه 

دشمن، همواره ترس و واهمه داشته باشد.
پیش از سخنان رهبر انقلاب اسلامی، وزیر آموزش و پرورش 
با گرامی داشت یاد شهیدان مطهری، رجایی و باهنر و با تبریک 
هفته معلم، تاكید كرد: وزارت آموزش و پرورش تلاش می كند 
از طریق فرهنگ سازی، بستری مناسب برای تحقق عملی اقتصاد 

مقاومتی فراهم كند.
و  آموزش  راهبردی  برنامه های  اینكه  بیان  با  فانی  آقای 
تحول  سند  اجرای  بر  مبتنی  ششم  برنامه  طول  در  پرورش 
بنیادین خواهد بود، گفت: تدوین نقشه راه سند تحول آموزش 
و پرورش، طراحی رشته های جدید، ارتقای منزلت معلمان، 
تربیت  و  فرهنگیان  دانشگاه های  راهبردی  برنامه  تدوین 
توسعه  و  مردمی  مشاركت های  تقویت  رجایی،  شهید  دبیر 
پژوهش سراهای دانش آموزی از مهمترین فعالیت های آموزش 

و پرورش در سال گذشته بوده است.

رهبر معظم انقلاب اسلامی در دیدار معلمان و نومعلمان سراسر کشور:

طراحی علیه رزمایش های دریایی ایران غلط اضافی است

تحلیل رسانه های غربی ازنتایج انتخابات مجلس دهم

رای اعتماد دوباره مردم به دولت یازدهم

رهبر معظم انقلاب با اشاره به طرحی که در کنگره امریکا 

علیه رزمایشهای دریایی ایران در جریان است، افزودند: امروز 

دشمنان حرفهایی می زنند که بزرگتر از دهانشان است و مثلًا 

طراحی می کنند که »ایران در خلیج فارس نباید رزمایش نظامی 

داشته باشد«؛ درحالیکه این سخنان، غلط اضافی است

در انتخابات مجلس، سیاستمداران اصلاح طلب و میانه رویِ ایران
 زیر عنوان حامیان رییس جمهوری متحد شدند و پیروزی بزرگی را 

در دور دوم انتخابات رقم زدند و پس از چند سال بازگشت قابل 
توجهی به عرصه سیاست داشتند. برای نخستین بار پس از سال 2004 

گروه های سیاسی رقیب، آرایش تازه ای را برگزیدند و توانستند
 به حاکمیت مطلق اصولگرایان در مجلس پایان دهند

چه کسی رئیس مجلس می شود؟ 
چه كسی رئیس مجلس دهم می شود؟ این مهم ترین پرسش سیاسی این روزهاست. 
درواقع با پایان اعلام نتایج دور دوم انتخابات مجلس و تكمیل شدن اعضای مجلس دهم 
بیش از هر چیز نظرها به كرسی ریاست دوخته شده است. علی لاریجانی و محمدرضا 
عارف هر دو نامزدهای ریاست مجلس ایران هستند، اما شاید این برای اولین بار باشد كه 
دو نامزد اصلی چندان اهل رقابت با یكدیگر برای كسب كرسی ریاست نیستند. تا پیش از 
این در دوره های مختلف مجلس برای كسب كرسی ریاست، دوقطبی های متفاوتی شكل 
می گرفت. رقابت برای ریاست مجلس از همان مجلس اول وجود داشت، با این حال حضور 
پررنگ آیت الله اكبرهاشمی رفسنجانی در مجالس اول و دوم و جایگاهی كه او نزد امام )ره( 
داشت، مانع از آن می شد كه او رقیب قدری برای ریاست در دو دوره اول مجلس داشته 
باشد. با این حال در مجلس اول یدالله سحابی نه تنها رئیس سنی مجلس بود، بلكه برای 

ریاست با آیت الله هاشمی رقابت هم كرد كه هاشمی پیروز این انتخابات بود.
در شرایط كنونی نیز ریاست مجلس موضوعی است كه به محض برگزاری انتخابات به 
جذاب ترین بحث نه تنها در پارلمان كه در جامعه تبدیل می شود. موضوعی كه در دوره دهم 
هم از ابتدایی ترین لحظات شكل گیری كلیت مجلس به صدر سوژه ها آمد؛ حتی قبل از 
تعیین تكلیف دور دوم. كاندیداهای مطرح برای ریاست این دوره از همان ابتدا علی لاریجانی، 
رئیس كنونی مجلس و نفر دوم از قم و محمدرضا عارف، منتخب اول تهران عنوان شده اند 
هرچند كه احتمالا كاندیداهای دیگری از طیف اصولگرایان هم وجود خواهند داشت، اما 
گمانه زنی ها در محافل سیاسی و سالن های مجلس درباره این دو نفر است؛ گمانه زنی هایی 
كه البته برخی حكایت از رقابت دارد و برخی دیگر دم از تعامل می زند. نمی توان این موضوع 
را نادیده گرفت افراد زیادی هستند كه از وجود رقابت و حتی تقابل در این مورد خاص 

خوشحال می شوند. 
در برخی اظهارنظرها هم می توان تلاش برای به وجود آمدن این تقابل را دید. گاهی 
شنیده می شود دولت حمایت خود از یكی از این دو نفر اعلام كرده است یا اینكه حامیان 

یكی از این دو گزینه، اكثریت هستند و تمایل به ریاست همین فرد دارند.
اما آنچه از لاریجانی و عارف شنیده می شود این است كه درباره ریاست مجلس، 
به  را  یا موضوع  نفر هم  نزدیكان هر دو  نمایندگان مجلس تصمیم گیری می كنند. 
تصمیم گیری فراكسیونی واگذار می كنند یا از تعامل سخن می گویند. شاید قرار است 
مجلس دهم در این باره هم ركوردشكنی كند. در 9 دوره گذشته مجلس دوره هایی بوده كه 

رقابت جدی نبوده، اما دلیل این بوده كه رقیب قدری وجود نداشته است.
در ابتدای انتخابات دور دهم ائتلافی از اصلاح طلبان و حامیان دولت به وجود آمده 
است؛ این گروه بزرگ ترین گرایش را در مجلس تشكیل می دهد و حالا برای حفظ این 
ائتلاف به نظر می رسد تنها راه این باشد كه ریاست غیررقابتی برگزار شود. براین اساس باید 
حامیان این جریان فكری به ویژه عارف و لاریجانی با هم بر سر ریاست به توافق برسند؛ 
موضوعی كه پیش از این در جریان انتخابات هفتم اسفند امتحان كرده اند و نتیجه مناسبی 
هم داشته است. برای رسیدن به این هدف، اگر بتوان آن را هدف تصور كرد باید منتظر 

ایثار دو كاندیدای اصلی بود. 
لاریجانی فردی است كه 6 سال به مجلس ریاست كرده و جزء موفق ترین روسای 
پارلمان به حساب می آید. از طرف دیگر عارف یک بار برای حفظ انسجام تشكیلاتی میان 
اصلاح طلبان در ریاست جمهوری سال 92 گذشت كرده و به نفع حسن روحانی كنار رفته 
است. به هر حال گمانه زنی ها درباره ریاست تنگاتنگ ادامه دارد و صبر و گذشت زمان، 
نتیجه را مشخص خواهد كرد. انتخابات ریاست و هیات رئیسه هرساله هفتم خرداد كه 

سالروز افتتاح اولین دوره مجلس شورای اسلامی در سال 1359 بود، برگزار می شود.

طی گفت و گویی مطرح شد:

روایت دو نماینده از حل مشکلی 
شبیه مینو خالقی

عضو هیات رییسه مجلس سوم معتقد است موضوع اعتبارنامه مینو خالقی از طریق 
وزارت كشور و مجلس قابل حل و فصل است.

به گزارش خبرآنلاین، به نظر می رسد كه اعتبارنامه مینو خالقی تبدیل به یک گره كور 
شده است، از یک سو شورای نگهبان است كه بر ابطال آراء منتخب اصفهان تاكید دارد، 
از سوی دیگر دولت و در راس آن رییس جمهوری كشورمان است كه معتقد است باید 
پرونده این منتخب به مجلس فرستاده شود و اگر ایرادی به آن وارد است در مرحله بررسی 

اعتبارنامه مورد توجه قرار گیرد.
در راس اعتراض كنندگان به تصمیم شورای نگهبان، علی مطهری است كه تا پای 
تهدید كردن وزیر كشور به استیضاح هم پیش رفته است. وی چند روز پیش در نامه ای 
به روحانی برای چندمین بار طی دو ماه اخیر خواسته است كه وزارت كشور زیر بار این 
تصمیم كه به استناد نظارت استصوابی شورای نگهبان گرفته شده است، نرود و اعتبارنامه 

مینو خالقی را صادر كند.
علی مطهری در نامه اش اما به مورد مشابهی در مجلس سوم اشاره كرده و آورده بود 
»شورای نگهبان بعد از برگزاری انتخابات آرای منتخب مردم نیشابور را ابطال كرد ولی با 
 ـسیدعلی اكبر محتشمی پور ـ  پیگیری و حمایت وزیر كشور دولت دوم میرحسین موسوی 

اعتبارنامه از سوی وزارت كشور صادر شد.«

روایت الویری از ابطال آراء نماینده نیشابور
 در مجلس سوم توسط شورای نگهبان

در همین رابطه مرتضی الویری عضو هیات رییسه مجلس سوم در گفت و گو با 
خبرآنلاین به اشاره به اتفاقی كه در ماجرای اعتبارنامه نماینده نیشابور در این مجلس 
افتاده بود، گفت: پس از برگزاری انتخابات مجلس سوم، شورای نگهبان جلوی اعتبارنامه 
آقای اكبرزاده منتخب نیشابور را گرفته و عنوان كرده بود كه این فرد نباید به مجلس برود.

وی با بیان اینكه علت این رویكرد شورای نگهبان در آن زمان را به یاد نمی آورد، افزود: 
البته شورای نگهبان صحت انتخابات آن حوزه انتخابیه را تایید كرده بود. به همین علت 
هم اقای محتشمی پور كه وزیر كشور وقت بودند عنوان كردند چون صحت انتخابات تایید 
شده است و هیات اجرایی هم شرایط انتخاب شونده را تایید كرده است پس اعتبارنامه را به 
مجلس می فرستیم اگر اعتراضی هست روی اعتبارنامه صورت بگیرد. این كار هم صورت 
گرفت و در نهایت اعتبار نامه تصویب شد. براساس این تجربه هم معتقدم كه ماجرای خانم 

مینو خالقی مستقیما از طریق مجلس و وزارت كشور قابل حل است.
مجلس تنها مرجع صالح برای رسیدگی

 به پرونده مینو خالقی است
در همین رابطه با نجفقلی حبیبی نماینده تهران در مجلس سوم هم گفت و گو كردیم. 
وی گرچه جزئیات ماجرای رد اعتبارنامه نماینده نیشابور در مجلس سوم را بخاطر ندارد، 
اما معتقد است بررسی پرونده مینو خالقی پس از تایید صحت انتخابات از سوی شورای 

نگهبان، در صلاحیت مجلس است.
وی به خبرآنلاین گفت: بهترین راه این است كه كلیت موضوع پرونده خانم خالقی 
به كمیسیون اعتبارنامه مجلس دهم واگذار شود تا با بررسی آن تصمیم به تصویب یا 
رد اعتبارنامه گرفته شود. شورای نگهبان هم اگر ایرادی به این موضوع دارد ایرادات را به 

كمیسیون اعتبارنامه منتقل كند.
این چهره سیاسی اصلاح طلب به ذكر دو نمونه از بررسی اعتبارنامه نمایندگان در همان 
مجلس سوم پرداخت و گفت: در همان مجلس سوم در زمان بررسی اعتبارنامه یكی از 
نمایندگان، متوجه جعل سند و مدرک تحصیلی وی شدند و به این خاطر كه یک خطای 

عمدی بود اعتبارنامه وی رد شد.
وی ادامه داد: یک مورد دیگر هم مربوط به نماینده یكی از شهرستان ها بود كه 
طرفدارانش بعد از رای آوردنش با مخالفان درگیر شده بودند و در این جریان 7 نفر كشته 
شده بودند. در زمان بررسی اعتبار نامه من به عنوان مخالف صحبت كردم و گفتم این فرد 
صلاحیت ندارد، چه كسی باید جواب خون افراد كشته شده را بدهد. مجلس هم به او 

رای نداد. نجفقلی حبیبی از ذكر نام این دو نماینده و حوزه انتخابیه شان خودداری كرد.
وی در خصوص صحبت های مطهری مبنی بر ارسال پرونده مینو خالقی به شورای 
عالی حل اختلاف بین قوا نیز گفت: نیازی به ورود نهاد دیگری نیست. مجلس مرجع اصلی 
و صالح بررسی اعتبارنامه ها است و اگر اشكالی به پرونه خانم خالقی وارد است بهتر است 

مجلس آن را تعیین تكلیف كند

آگهی موضوع ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی 
و ساختمانهای فاقد سند رسمی و مشاعی

هیأت حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک قم تصرفات مالكانه مفروزی 
متقاضیان پرونده های تشكیلی طبق قانون مذكور را بر اساس گزارش كارشناسان و به 

استناد مدارک موجود در پرونده به شرح آراء ذیل تأیید نمودهاند.
 ـ95/01/25 خانم طیبه سعیدی  رأی شماره 139560330001001127   ـ  1 
گلپایگانی فرزند سید محمد رضا در یک دانگ مشاع از  ششدانگ یک باب ساختمان به 
مساحت ششدانگ 285/17مترمربع پلاک شماره 10640 - 10641 اصلی بخش یک 

حوزه ثبت قم.
 ـ95/01/25 آقای سید احمد خاتمی   ـرأی شماره 139560330001001126   2
فرزند سید مهدی در پنج دانگ مشاع از  ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ششدانگ 

285/17مترمربع پلاک شماره 10640 - 10641 اصلی بخش یک حوزه ثبت قم.
و از آنجائیكه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالكیت 
رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالكین مشاعی مراتب در دو نوبت به فاصله 
15 روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف مدت 2 ماه از تاریخ 
انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد و املاک قم تسلیم و رسید آن را 
اخذ و ظرف مدت یكماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست 
خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آنرا به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است 

كه صدور سند بر اساس قانون مذكور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
تاریخ انتشار اول: روز چهارشنبه 1395/1/28 
تاریخ انتشار دوم: روز سه شنبه 95/2/14
جعفر کاظمی رئیس ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم
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 کسی که مزه رنج و سختی 
را نچشیده ، نیکی و احسان در نزد او 

جایگاهی ندارد.
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اخبــار
آیت الله یزدی هشدار داد:

رویش افکار انحرافی 
در مناطق حاشیه ای مشهد

رییس مجلس خبرگان در دیدار با تولیت آستان قدس رضوی گفت: 
مسئولیتی كه بر عهده گرفتید، مسئولیت بسیار سنگین و حساسی است.

به گزارش ایسنا، آیت الله یزدی در دیدار با حجت الاسلام رئیسی اظهار كرد: 
نقل قول هایی وجود دارد كه حاشیه های مشهد به محل رویش افكار انحرافی 
تبدیل شده كه در این راستا مسئولان باید به این مناطق نیز به صورت جدی 
توجه كنند. وی با بیان این كه »آستان قدس رضوی همانگونه كه اشاره شده 
است، باید پایتخت اصلی اسلام باشد«، گفت: مشهد مقدس به دلیل وجود بارگاه 
امام رضا )ع( به عنوان تنها امام معصوم كه در ایران مدفون است، برای شیعیان 
بسیار قابل توجه است. وی ادامه داد: حوزه علمیه قم و مشهد از حوزه های بزرگ 
شیعیان محسوب می شود و اصولاً توجه به آستان و خدمت به آستان مقدس باید 
بیش از این مورد توجه قرار بگیرد كه این مهم مورد رضایت امام رضا )ع( خواهد 
بود. رییس مجلس خبرگان گفت:  خدمت به مردم و زائران نه تنها در داخل 
شهر بلكه باید در خارج از شهر نیز مورد توجه قرار گیرد؛ چراكه خدمت به زائران 
داخلی و خارجی نه تنها خدمت به امام رضا )ع( محسوب می شود بلكه خدمت 
به حاكمیت جمهوری اسلامی نیز به حساب می آید و خاطره ای برای زائران باقی 
خواهد ماند. وی با بیان اینكه باید به همه بخش های مشهد توجه كرد، افزود: این 
توجه فقط به مركز شهر صورت گرفته است و مشهد تنها به حرم و اطراف حرم 
ختم نمی شود بلكه باید به همه مناطق توجه شود. یزدی ادامه داد: حوزه علمیه 
قم و مشهد از حوزه های بزرگ شیعیان محسوب می شود و توجه و خدمت به 
آستان مقدس باید بیش از این مورد توجه قرار بگیرد كه این مهم مورد رضایت 
امام رضا )ع( خواهد بود. وی با اشاره به دیدار طلاب و فضلای حوزه علمیه قم 
با رهبر معظم انقلاب، گفت: رهبری در سخنان خود فرمودند كه حوزه قم باید 
انقلابی بماند و به همین دلیل در حوزه بحث هایی صورت گرفت. یزدی اضافه 
كرد:  خدمت به مردم و زائران نه تنها در داخل شهر بلكه باید در خارج از شهر نیز 
مورد توجه قرار گیرد چرا كه خدمت به زائران داخلی و خارجی نه تنها خدمت به 
امام رضا )ع( محسوب می شود بلكه خدمت به حاكمیت جمهوری اسلامی نیز به 

حساب می آید و خاطره ای برای زائران باقی خواهد ماند.

آیت الله جوادی آملی: 

حوزه علمیه غنی در مشهد بنا شود
آیت الله جوادی آملی گفت: باید در مشهد حوزه علمیه ای بنا شود كه بتواند 

نسبت به تربیت طلاب و فضلای ارزشمند اهتمام داشته باشد.
آیت الله عبدالله جوادی آملی در دیدار با تولیت آستان قدس رضوی ضمن 
تسلیت شهادت امام موسی كاظم و تبریک مبعث پیامبر اظهار كرد: مشهد در 
طول این سال ها و بعد از انقلاب دچار تحولاتی شده و كارهایی در آن صورت 
گرفته است ولی مشهد در گذشته به گونه دیگری بود. حوزه غنی و پربار از 
ویژگی های مشهد در گذشته بود. وی با بیان اینكه حوزه علمیه مشهد سابقه 
طولانی در پرورش علما و فضلا داشته است، گفت: علامه بحرالعلوم و خواجه 

نصیرالدین طوسی از جمله علمایی بودند كه در حوزه مشهد پرورش یافتند.
این مرجع تقلید با بیان اینكه مشهد در طول سال ها تغییرات فراوانی كرده 
است، گفت: جای انتقاد به صورت جدی وجود دارد زیرا كه در حال حاضر این 
شهر حوزه شاخص ندارد. آیت الله جوادی آملی با اشاره به حوزه علمیه نجف 
گفت: این حوزه مهد پرورش علمای بزرگ و مولفان دینی بزرگ است تا جایی 
كه اگر امروز خروجی حوزه علمیه نجف را از ما بگیرند تمام حوزه های علمیه 
تعطیل می شد زیرا كه بسیاری از كتب دینی مانند كتاب جواهر از حوزه علمیه 
نجف تالیف شده است. وی افزود: سال هاست كه مشهد خروجی ندارد ولی 
استعداد فراوانی در این شهر وجود دارد كه باید به آن توجه شود. این مدرس 
حوزه با تاكید براینكه حوزه علمیه باید به حفظ علما و مراجع كه بعد از این تربیت 
می شوند اهتمام داشته باشد، گفت: سر موفقیت حوزه علمیه نجف این است كه 
همیشه شماری از مراجعی را كه رساله نقد دارند را حاضر و آماده  است. رئیس 
موسسه علمیه اسراء گفت: كار حوزه كار فرهنگی است و باید طلاب با سواد 
تحویل جامعه دهد و در این راستا لازم است یک الازهر در مشهد ساخته شود 
كه هزار حجره داشته باشد تا بتواند به تربیت طلاب و علما اهتمام داشته باشند.

آیت الله سبحانی خواستار شد:

جلوگیری از برج سازی 
در اطراف حرم رضوی

آیت الله جعفر سبحانی از مراجع تقلید گفت: باید لایحه ای در شورای شهر 
مشهد مبنی بر توقف برج سازی در اطراف حرم مطهر رضوی به تصویب برسد.

به گزارش ایرنا، این مرجع تقلید روز دوشنبه در دیدار حجت الاسلام 
والمسلمین سید ابراهیم رئیسی تولیت آستان قدس رضوی با وی بیان داشت: 
برج هایی كه در اطراف حرم مطهر رضوی ساخته شده است از روحانیت حرم 
می كاهد و نباید اجازه برج سازی در اطراف حرم مطهر داده شود. آیت الله 
سبحانی همچنین افزود: باید واحدی در آستان قدس رضوی برای بازسازی 
مساجد شیعیان اندیشیده شود. وی بیان داشت: حوزه علمیه خراسان باید از نظر 
مدارس، استاد و تعلیم ارتقا یابد و رشته های معقول و منقول در آن تدریس شود 
و آستان قدس با مدیریت حوزه علمیه خراسان رضوی در این زمینه همكاری 
كند. به گفته این مرجع تقلید، در سابق مسجد گوهرشاد مركز علمی برای 
تدریس دروس حوزوی بود اما امروز بساط درس از آستانه جمع شده است و به 
نقاط دیگر منتقل شده است. وی ادامه داد: باید مانند سابق برخی از درس های 

حوزه خراسان به مسجد گوهرشاد برود.

تولیت آستان مقدس حضرت معصومه )س( تأکید کرد:

همکاری بین آستان های مقدسه کشور 
افزایش یابد

تولیت آستان مقدس حضرت معصومه )س( گفت: همكاری بین آستان های 
مقدسه در كشور باید به شكل جدی و گسترده تری دنبال شود.

حجت الاسلام سید محمد سعیدی قبل از ظهر دوشنبه در دیدار تولیت 
آستان قدس رضوی كه در حرم حضرت معصومه )س( انجام شد یكی از 
آرزوهای خود را همكاری بین آستان های مقدسه كشور بیان كرد و گفت: همواره 
خواهان آن هستیم كه بین آستان های مقدسه همكاری گسترده تر در ابعاد 
مختلف وجود داشته باشد. وی با اشاره به اینكه در زمان تولیت آیت الله طبسی 
همكاری خوبی در این زمینه بین قم و مشهد وجود داشت، افزود: امیدواریم 
این همكاری ها با توجه به ظرفیتی كه در قم وجد دارد ادامه یابد. تولیت آستان 
مقدس حضرت معصومه )س( افزود: امیدواریم همكاری ها به شكل جدی، شفاف 
و گسترده تر پیش برود. وی همچین در ادامه از زحمات آیت الله طبسی یاد كرد 

و اقدامات ایشان را بسیار مهم و ارزشمند ارزیابی كرد.

مدیرعامل جمعیت هلال احمراستان  خبر داد:

بهره برداری  از18 خانه هلال درقم
مدیرعامل جمعیت هلال احمر قم از بهره برداری 18 خانه هلال در بخش 

جعفریه از توابع استان قم خبر داد.
محمد گلفشان  روز دوشنبه در جمع خبرنگاران به مناسبت هفته هلال احمر 
)18 الی 24 اردیبهشت ماه( اظهار داشت: در 129 روستای استان قم احداث 
خانه هلال در دستور كار قرار گرفته است. وی افزود: در این خانه ها آموزش های 
اولیه و تخصصی كمك های اولیه و امداد و نجات برای روستاییان برگزار می شود. 
مدیرعامل جمعیت هلال احمر قم افتتاح دو انبار با امكانات امدادی در بخش 
سلفچگان گفت: این دو انبار در هفته هلال احمر به بهره برداری می رسد كه 

نیازهای افراد در زمان حادثه را مهیا می كند. 
وی  ، انجام غربالگری دیابت  در بخش روستایی ، غبار روبی حرم حضرت 
معصومه )س(، دیدار با مراجع وعلما، تجدید میثاق با آرمان های امام راحل 
با حضور در مرقد امام خمینی و سخنرانی پیش از خطبه های نماز جمعه این 
هفته را از مهمترین برنامه های هفته هلال برشمرد. گلفشان با اشاره به توسعه 
پایگاه های هلال احمر در جاده ها گفت: در حال حاضر چهار پایگاه جاده ای در 
محورهای استان قم وجود دارد كه در محور قم- گرمسار هماهنگی های لازم 
صورت گرفته شده است تا با اختصاص زمین به هلال احمر قم بتوانیم پایگاه 
جاده ای را راه اندازی كنیم. وی ادامه داد: همچنین پایگاه نیمه كاره ای در كنار 
مسجد مقدس جمكران وجود دارد كه امیدواریم با اتمام ساخت و ساز و تجهیز 
آن ، خدمات امدادی به زائران این مكان مقدس ارائه كنیم. مدیرعامل جمعیت 
هلال احمر قم با بیان اینكه شماره تماس 112 هلال احمر آماده پاسخگویی به 
نیازهای امدادی مردم است گفت: سال گذشته یك میلیون و 598 هزار و 600 
نفر با این شماره تماس گرفتند كه در 232 مورد نیروهای امدادی هلال احمر قم 
حضور یافتند. وی افزود: همچنین هلال احمر قم به 12 هزار و 484 نفر آسیب 

دیده خدمات امدادی ارایه كرده است. 

آیت الله مكارم شیرازی با بیان این كه نباید از حاشیه 
برخی شهرها از جمله مشهد غفلت كرد گفت: متاسفانه اخبار 
خوبی در این زمینه شنیده نمی شود و تحركات وهابی ها 
برای نفوذ در این مناطق بیشتر شده، به همین خاطر نباید 

نسبت به این مسئله غفلت كنیم.
به گزارش خبرگزاری »حوزه« آیت الله مكارم شیرازی 
صبح دیروز در دیدار با حجت الاسلام و المسلمین رئیسی 
تولیت آستان قدس رضوی اظهار داشت: انتصاب شایسته 
شما به عنوان تولیت این آستان مبارک باعث خرسندی 
بود و مطمئن هستیم كه راه پربركت تولیت فقید آیت الله 
طبسی به خوبی ادامه خواهد یافت. وی با تجلیل از خدمات 
ارزنده آیت الله واعظ طبسی و گسترش فوق العاده خدمات 
به زائران در دوره تولیت ایشان گفت: خدمات آن مرحوم  در 
گسترش فضای حرم و خدمات فرهنگی از فعالیت هایی كه 
در طول تاریخ در خصوص این حرم شده بود بیشتر است و 

باید از خدمات ایشان قدردانی كرد.
آیت الله مكارم شیرازی بیان كرد: آستان قدس رضوی 
كانون فرهنگی عظیم جهان اسلام است كه سالانه بیست 
میلیون زائر را به سوی خود جلب می كند و باید از این 
ظرفیت عظیم برای توسعه آموزش های فرهنگی استفاده 
كرد كه اگر این جامعه هدف، تحت آموزش مبتكرانه و 
سودمند قرار گیرند، تحول عظیمی در جهان اسلام صورت 
خواهد گرفت، ایشان افزود: فقر تنها در حیطه اقتصادی 
خلاصه نمی شود، بلكه فقر اجتماعی و فرهنگی از خطرناک 
ترین فقر ها است كه آستان قدس باید نسبت به این مسئله 

توجه خاصی را معطوف كند.
این مرجع تقلید بیان كرد: آستان قدس باید آنچه را 
موجب رفاه زائران است، ایجاد كند، بنده دو زائر سرا در 
مشهد، ویژه طلاب و بعضا غیر طلاب ساخته ام كه در سال 
زائران بسیاری را در خود جایی می هد و برخی از طلاب سال 
ها به خاطر مشكل مالی توفیق زیارت نداشتنه اند اگر توسعه 
در این قالب ها صورت گیرد، می توانید سالانه میزبان خیل 

عظیمی از دلدادگان به فرهنگ امامت باشید.
از وضعیت فرهنگی حاشیه شهر مشهد غافل نشوید

وی افزود: مدیران فرهنگی و به خصوص مدیران آستان 
قدس، نباید از وضعیت فرهنگی حاشیه شهر مشهد غافل 
شوند، زیرا متاسفانه اخبار خوبی در این زمینه شنیده نمی 
شود و تحركات وهابی ها برای نفوذ در این مناطق  بیشتر 
شده، به همین خاطر نباید نسبت به این مسئله غفلت كنیم.

آیت الله مكارم شیرازی ادامه داد:  باید با هماهنگی و 
همكاری دستگاه های مختلف از جمله حوزه های علمیه، 
بسیج و نهادهای مختلف اقدام به ساخت مدارس علمیه 
متعدد، پایگاه های گسترده بسیج، ایجاد خانه های عالم 
هرگونه فعالت  وهابیت در منطقه را خنثی كرده و اجازه نفوذ 
به آنها ندهیم كه البته در زمان آیت الله واعظ طبسی پیگیری 

شد و ما اقدامات فرهنگی انجام دادیم.
وی عنوان كرد:  باید این مناطق را  از نظر مادی و هم 
فرهنگی تحت پوشش قرار گیرند و خدمات فرهنگی مناسبی 

به اینها داده شود.
این مرجع تقلید تصریح كرد: حوزه علمیه مشهد پس از 
قم دومین حوزه علمیه كشور است و درست است مسئولیت 
آن از حیطه تولیت خارج شد؛ ولی حوزویان نیازمند حمایت 
هستند و آستان قدس باید به حمایت خود به حوزویان 
ادامه دهد و این پایگاه تشیع را پررونق تر از گذشته حمایت 
كند؛ باید حوزویان تشویق شوند و در عرصه های فرهنگی و 

تبلیغی فعالیت داشته باشند.
این مرجع تقلید در پایان با تحكیم فعالیت فرهنگی و 
رفاهی آستان قدس بر لزوم اطلاع رسانی از این خدمات 
تاكید كردند و گفت: برخی از ما می پرسند كه وجوهات 
در چه راهی ساخته می شود كه در این زمینه ما نیز همه 
محل های مصرف این وجوهات را كه از جمله می توان به 
تامین شرعی 400 مدرسه علمیه، شهریه طلاب خارج از 
كشور، ساخت مدارس و مساجد، تامین طرح های فرهنگی، 
تامین كالاهای فرهنگی در ایران و سایر كشورهای جهان 

را در سایت خود منعكس كردیم تا مردم بدانند هزینه ها و 
خدماتی در این راستا انجام می شود اطلاع پیدا كنند.

تولیت آستان قدس رضوی:
راه آیت الله واعظ را ادامه می دهیم

تولیت آستان قدس رضوی  نیز در این دیدار گفت: 
مرحوم آیت الله واعظ طبسی علاقه خاصی به حوزه علمیه 
در مشهد داشت و ما نیز قصد داریم حوزه علمیه قوی در 

مشهد ایجاد كنیم تا از این ظرفیت تبلیغی استفاده نمائیم.
حجت الاسلام و المسلمین سید ابراهیم رئیسی  گفت: 
آیت الله واعظ طبسی خدمات شایانی به توسعه آستان 
مقدس انجام داده و خوشبختانه با زیر ساخت های عظیمی 
كه در این راستا انجام داده زمینه فعالیت بیشتری در این 

زمینه می توان انجام داد.
وی افزود: در خصوص موسسات و سازكارهای فرهنگی 
و همچنین خدمات رسانی به زائران با توجه به منشور هفت 
ماده ای رهبر انقلاب تصمیمات جدیدی در حال اتخاذ و 

عملیاتی شدن است.
 تولیت آستان قدس رضوی بیان كرد: اولویت اولیه ما 
خدمت به  زائران است و بقیه فعالیت ها، فعالیت جانبی 
است تعریف ما از زائر تعریفی وسیع است؛ خدمات رسانی 
به زائران از مبدا تا مقصد انجام شود، یعنی باید با ساخت 
امكانات و زیر ساخت های متعدد زمینه زیارت آسان مردم به 
خصوص نیازمندان را فراهم كنیم كه در این راستا گام های 

برداشته شده است.
وی بیان كرد: زیبنده زائران  امام رضا )ع( نیست كه در 
كمپ ها و در چادر زندگی كنند و به همین خاطر برنامه 
داریم كه هشت زائر سرا در مزكر شهر و چهار زائر سرا در 
مسیر به مشهد، برای زائرانی كه توانایی پرداخت هزینه های 
اسكان در مركز را ندارند بتوانند در این مكان ها سكونت 

داشته باشند.
تولیت آستان قدس رضوی بیان كرد: با توجه به سیره 
مبارک امام رضا )ع( مبنی بر كمک رسانی به فقرا طرحی 
در دست بررسی است كه زمینه پوشش كمک رسانی به 
فقرا، زائران و مجاور ان حضرت  را انجام دهیم در این راستا 
با تكیه بر تجهیزات و بیانات رهبر انقلاب و همچنین استفاده 
از اهرم اقتصاد مقاومتی، فعالیت هایی صورت خواهد گرفت 
تا درد فقرا را با همكاری نهادهای مختلف كشور التیام دهیم.

حجت الاسلام والمسلمین رئیسی  گفت: از جمله فعالیت 
هایی كه به دنبال آن هستیم، توسعه تعریف از خدمت، 
خادم و مخدوم است كه در این رابطه باید با توسعه حوزه 
خدمتگزاری خادمان حرم با تخصص های مختلف برای 
خدمت رسانی به زائران امام رضا )ع( و مجاوران در سطح 
كشور در عرصه های درمانی، اقتصادی، تبلیغی و فرهنگی 

انجام داد.
وی  افزود: مرحوم آیت الله واعظ طبسی علاقه خاصی به 
حوزه علمیه در مشهد داشت و ما نیز قصد داریم حوزه علمیه 
قوی در مشهد ایجاد كنیم تا  از این ظرفیت تبلیغی استفاده 
كنیم. قطعا انجام این برنامه تاثیر زیادی در توسعه و رشد 

مشهد خواهد داشت.

آیت الله مکارم در دیدار تولیت آستان قدس رضوی:

اجازه نفوذ به وهابیت ندهیم

هشتم ربیع الاول، تعطیل رسمی اعلام شد
گفته می شود: نمایندگان مردم در خانه ملت موافقت كردند تا آغاز امامت حضرت ولیعصر )عج( به عنوان 
تعطیل رسمی انتخاب شود. به گزارش خانه ملت،  نمایندگان در نشست علنی روزگذشته مجلس شورای 
اسلامی در جریان بررسی مواد الحاقی لایحه تنظیم برخی از احكام برنامه های توسعه كشور با ماده الحاقی 
38 آن موافقت كردند. براین اساس در ماده الحاقی 38 آمده است؛ هشتم ربیع الاول سالروز شهادت حضرت 
امام حسن عسگری )ع( و آغاز امامت حضرت ولی عصر )عج( به عنوان تعطیل رسمی تعیین می گردد. گفتنی 
است غلامرضا كاتب، كمال الدین پیرموذن و احمد توكلی هر یک در اخطارهای جداگانه ای عنوان كردند كه 
این تعطیلی به اقتصاد كشور ضربه می زند و بار مالی را برای دولت به همراه دارد. به گفته كاتب قرار بود در 

كمیسیون مشترک اینگونه تصویب شود كه تعطیلی این روز جایگزین یكی از تعطیلی های رسمی شود.

عزل 170 قاضی
گفته می شود: احمدتوكلی، نماینده مجلس در برنامه پایش با تأكید بر اینكه دستگاه ها مسئول مبارزه با 
فساد هستند گفت: در حال حاضر به مرحله ای رسیده ایم كه دستگاه های مسئول مبارزه با فساد خودشان 
به درجاتی از فساد آلوده شده اند. به گزارش الف، توكلی با اشاره به قوی شدن فاسدان و دستگاه های مبارزه 
با فساد بیان داشت: به مرحله ای كه دستگاه های مسئول مبارزه با فساد خودشان به درجاتی از فساد آلوده 
می شوند، فساد سیستماتیک می گویند. وقتی در قوه قضائیه زمان آملی لاریجانی 170 قاضی عزل می شود 
یعنی در این سیستم نیز گرفتاری فساد و البته عزم نسبی برای مبارزه با فساد وجود دارد. البته  در نیروی 
انتظامی و قوه قضائیه افسران و یا قضات خوب هم هست ولی عزل این تعداد قاضی نشان دهنده گرفتاری این 
دستگاه با فساد است. وقتی فاسدها در مجاری اداری و تصمیم گیری نفوذ می كنند در نتیجه مانع از مبارزه 

می شوند و عزم را از بین می برند.

چند درصد دختران ایرانی قلیان می کشند ؟
گفته می شود: دبیركل جمعیت مبارزه با استعمال دخانیات ایران به مصرف قلیان در بین مردم به 
خصوص نسل جوان اشاره كرد و گفت: 18 درصد دختران ایرانی قلیان می كشند كه رقم قابل تاملی است. 
محمدرضا مسجدی درهمایش روز جهانی آسم دربیمارستان امام خمینی )ره( تهران افزود: براساس مطالعه 
ای، 43 درصد دختران و 64 درصد پسران گفته اند كه گاه گاهی قلیان مصرف می كردند كه به احتمال زیاد 
برخی از آنها به دام اعتیاد می افتند. وی بااشاره به اینكه توتون قلیان اصلا استاندارد ندارد، اظهاركرد: اغلب 
توتون قلیانی كه در ایران مصرف می شود از توتون های خراب سیگار تهیه می شود كه باید معدوم شود، اما 

آنها را پس از تركیب با مواد افزودنی مختلف در اختیار مردم قرار می دهند.

توزیع مواد مخدردر تبلیغات انتخابات
گفته می شود: احمد آریایی نژاد، نماینده ملایر در نطق دیروز خود خواستار اصلاح قانون انتخابات بویژه 
شفاف شدن بندهای مربوط به تبلیغات انتخاباتی شد. به گزارش خبرآنلاین، این نماینده مجلس از اینكه 
اصلاح قانون انتخابات، در هر دوره از مجلس به دوره بعد موكول می شود، انتقاد كرد. وی با بیان اینكه باید برای 
سبک تبلیغات انتخاباتی فكری شود نه اینكه هر مجلس آن را به چهار سال بعد موكول كند، ادامه داد: متاسفانه 
برای تبلیغات انتخاباتی شاهد توزیع برنج، سیب زمینی و...حتی مواد مخدر هستیم! این در حالی است كه تا 

كنون برخورد موثری با این رویه غیرقانونی صورت نگرفته است.

میزان دقیق بدهی »بابک زنجانی« مشخص شد 
گفته می شود: وكیل مدافع بابک زنجانی رقم دقیق بدهی موكلش را اعلام كرد و گفت: طبق اعلام قاضی 
صلواتی در دادنامه  صادره، متهم ردیف اول پرونده نفتی به رد مال یک میلیارد و 967 میلیون و 500 هزار 
یورو در حق شركت نفت محكوم شده است. به گزارش ایسنا، رسول كوهپایه زاده  گفت: در حكمی كه قاضی 
صلواتی برای موكلم صادر كرده، میزان بدهی وی مشخص شده و موكلم به رد یک میلیارد و 967 میلیون و 
500 هزار یورو محكوم شده است؛ البته این رای قطعی نیست. وی افزود: دوستان شركت نفت مدعی هستند 
كه اموال بابک زنجانی یک ششم بدهی اش را پوشش نمی دهد كه درست نیست؛ زیرا ارزش اموال داخلی 
موكلم در جلسه دادگاه از سوی معاون دادستان 2 هزار و 600 میلیارد تومان اعلام شد كه این اموال 30 

درصد بدهی موكلم را پوشش می دهد.

تکذیب گواهی فوت هادی نوروزی 
گفته می شود: سازمان پزشكی قانونی كشور، گواهی فوت جعلی منتشر شده در فضای مجازی برای 
مرحوم هادی نوروزی را تكذیب كرد. به گزارش ایسنا، متاسفانه طی روزهای اخیر یک گواهی جعلی، تحت 
عنوان گواهی فوت مرحوم هادی نوروزی در پیام رسان های موبایلی و شبكه های اجتماعی در حال انتشار 
است كه سازمان پزشكی قانونی بنا بر دلایل زیر این گواهی را تكذیب می كند. 1. فرمت گواهی فوت سازمان 
پزشكی قانونی كشور، فرمت مشخصی است و هیچ گاه به صورت نامه و این فرمت مكاتبات ارائه نمی شود. 
2. نام رییس تالار تشریح قید شده در این نامه جعلی، مربوط به بیش از 10 سال گذشته است. 3. همان طور 
كه پیش از این نیز بارها تاكید شده، سازمان پزشكی قانونی كشور، پاسخ استعلامات قضایی را صرفا به قاضی 
پرونده ارسال می كند؛ لذا از عموم مردم و كاربران گرامی درخواست می شود قبل از بازنشر این قبیل شایعات، 

اطلاعات خود را از سایت این سازمان )www.lmo.ir( دنبال كنند.

ایرانی ها برای زلزله آماده نیستند
گفته می شود: مدیر طرح آزمایشگاهی پیشرفته مهندسی زلزله در ایران با اشاره به اینكه در كشور 
فجایعی داشتیم كه درسی از آنها نگرفتیم، گفت: متاسفانه ایرانی ها برای زلزله آماده نیستند با این وجود شیلی 
می تواند الگوی مناسبی برای ایران در مقاوم سازی ساختمان ها انتخاب شود. مرتضی بسطامی در برنامه ای 
با موضوع ساختمان ضد زلزله و خانه های امن در خصوص وضعیت و آمار تعداد ساختمان ها در ایران اظهار 
داشت: حدود 18 میلیون واحد تجاری، صنعتی در كل كشور با احتساب واحدهای روستایی داریم كه از این 
تعداد حدود 70 درصد شهرهای ما در پهنه های خطر بسیار زیاد، كمی بیش از 20 درصد در پهنه خطر 

متوسط و كمتر از 7 درصد در مناطق با خطر كم هستند.

قیمت نان افزایش نمی یابد 
گفته می شود: مدیر عامل شركت بازرگانی دولتی ایران گفت: با وجود كاهش قیمت گندم هیچ گونه 
افزایش قیمتی برای نان تعیین و اعلام نشده است. علی قنبری، با اشاره به اینكه گندم یارانه ای با قیمت پارسال 
یعنی هر كیلو 665 تومان به واحدهای آردسازی تحویل می شود افزود: قیمت گندم آزاد تحویلی به واحدهای 
آردسازی نیز با 350 تومان كاهش از قیمت هر كیلو 1250 تومان به 900 تومان كاهش یافته است. وی تاكید 
كرد: از این پس گندم آزاد باقیمت هر كیلو 900 تومان به واحدهای آردسازی تحویل می شود. مدیر عامل 
شركت بازرگانی دولتی ایران گفت: بنابراین به علت كاهش قیمت گندم آزاد تحویلی به واحدهای آردسازی 
واحدهای آزادپز باید قیمت نان را كاهش دهند. قنبری افزود: هر گونه افزایش قیمت نان در واحدهای نانوایی 

آزادپز اجحاف در حق مردم است.

واکنش مینو خالقی به انتشار تصاویرش در فضای مجازی
گفته می شود: مینو خالقی، منتخب سوم مردم اصفهان در انتخابات مجلس با انتشار بیانیه ای نسبت به 
انتشار برخی تصاویر در رسانه های مجازی واكنش نشان داد. در این بیانیه آمده است: در كمال تأسف افرادی 
بی هویت و منفعت طلب كه در رسیدن به منافع و مطامع سیاسی خود تمامی اصول شرعی و قانونی را زیر پا 
می گذارند؛ اقدام به انتشار تصاویر جعلی و انتساب بی شرمانه آن ها به اینجانب در فضای مجازی نموده اند؛ بدین 
وسیله ضمن تكذیب شدید هرگونه ارتباط این تصاویر جعلی به خود، از كلیه مراجع ذی صلاح تقاضا می نمایم 
در جهت حفظ شئون جامعه اسلامی و حق خود به عنوان زنی مسلمان و پایبند به اصول شریعت اسلامی 
با جدیت كامل با برهم زنندگان امنیت روانی جامعه و مرتكبین جرم افترا در این زمینه برخورد نمایند. ضمناً 
پی گیری قضایی این موضوع توسط اینجانب در حال انجام است. قطعاً مرتكبین این اعمال شنیع باید خود را 

آماده پاسخگویی در محضر عدل الهی و سپس قانون و ملت نمایند.

استاندار قم خواستار شد:

افزایش اختیارات کارگروه اقتصاد مقاومتی در استان ها
 استاندار قم با تأكید بر اینكه باید اختیارات استانی كارگروه اقتصاد مقاومتی استان ها افزایش یابد، گفت: 

حل مشكلات صنعتی بدون همگرایی و همسویی مدیریت كلان كشور امكان پذیر نیست.
به گزارش  مهر، سید مهدی صادقی شامگاه یكشنبه در جلسه كارگروه اقتصاد مقاومتی كه با موضوع 
بسته رونق صنایع كوچک استان قم در تالار امام جواد)ع( استانداری برگزار شد، گفت: رفع موانع تولید باید 

از بالا به پایین صورت گیرد و مشكلات در مراكز قدرت حل شود.
وی با انتقاد از این مطلب كه اختیارات استانی برای رفع مشكلات صنعتی بسیار ناچیز است، گفت: 
ایجاد ستاد فرماندهی ملی اقتصاد مقاومتی گام مثبتی برای همگرایی و همسویی در حل مشكلات 
صاحبان صنایع و تولید است. استاندار قم با تأكید بر اینكه دست مسئولان استانی در رفع مشكلات و 
درخواست های تولیدكنندگان بسته است، گفت: طراحی و تصویب دستورالعمل ها و آیین نامه های حمایتی 

راه مناسبی برای رفع مشكلات تولید است.
وی با بیان اینكه سیاست های ابلاغی اقتصاد مقاومتی در استان قم در قالب تشكیل كارگروه ها و تشكل های 
اقتصادی انجام شده است، گفت: خوشبختانه مسئله اقتصاد مقاومتی و راه های رشد و توسعه تولید استان در 
كارگروه های اقتصادی بررسی و تبیین می شود.  صادقی با اعلام این مطلب كه حمایت از مسائل اقتصادی باید 
در سطح ملی طراحی و تصویب شود، گفت: باید مسئولان كشوری اختیارات لازم را برای حل مشكلات و 

پاسخگویی به درخواست های تولیدكنندگان را به كارگروه اقتصاد مقاومتی استان ابلاغ كنند.

معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت:
 واگذاری 3 هزار هکتار زمین به شهرک ها و نواحی صنعتی قم

معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت نیز در این جلسه با بیان اینكه باید زیرساخت های صنعتی استان ها 
را توسعه بدهیم از واگذاری 3 هزار هكتار زمین به شهرک ها و نواحی صنعتی قم خبر داد.

علی یزدانی گفت: اواخر سال 92 بود كه سیاست های اقتصاد مقاومتی توسط مقام معظم رهبری ابلاغ 
شدند و همه دستگاه ها متناسب با وظایف خود، فعالیت هایی را تبیین كردند كه در وزارت  صنعت، معدن 
و تجارت نیز این امر رخ داد. معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت افزود: مسئله اقتصاد مقاومتی در تمام 
جلسات این وزارتخانه مطرح شده است و تا كنون برای اصلاح فرآیندها و تصویب قوانین، اقدامات موثری 
انجام گرفته اند. یزدانی ادامه داد: هزاران واحدهای صنعتی كوچک و متوسط در كشور هستند كه بسیاری 
از آنها دچار ركود شده اند درحالی كه آنچه رونق اقتصادی را میان مردم می برد همین صنایع كوچک 
هستند. رئیس هیأت مدیره سازمان صنایع كوچک و شهرک های صنعتی ایران با اشاره به اهداف این 
سازمان ابراز كرد: آشنایی با ستادهای اقتصاد مقاومتی استان ها، معرفی طرح های رونق اقتصادی، تشكیل 
كارگروه های استانی برای ایجاد رونق در بنگاه های اقتصادی و ارائه فرایندهای احیای صنایع كوچک و 
متوسط از جمله اهداف سازمان ما است. وی افزود: سازمان صنایع كوچک و شهرک های صنعتی ایران 
در پی ارائه مشوق هایی برای به فعال كردن و به تولید رساندن واحدهای صنعتی راكد است. رئیس هیأت 
مدیره سازمان صنایع كوچک و شهرک های صنعتی ایران از كامل بودن اطلاعات این سازمان در زمینه 
واحدهای صنعتی كشور خبر داد و گفت: خوشبختانه ما آمار كامل و دقیقی از واحدهای صنعتی فعال و 
تعطیل كشور داریم كه این امر دست ما را برای برنامه ریزی باز كرده است. یزدانی افزود: برخی از واحدهای 
صنعتی كمتر از 10 نفر پرسنل دارند و با اندک حمایتی می توانند فعال شوند به همین دلیل استان ها باید 
توجه ویژه ای به این امر داشته باشند. معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت با بیان اینكه سازمان صنایع 
كوچک و شهرک های صنعتی ایران وظیفه توسعه زیرساخت های صنعتی را به عهده دارد ابراز كرد: ما 
موظفیم كه زیرساخت های صنعتی استان ها را توسعه بدهیم و در همین راستا 3 هزار هكتار زمین را به 
شهرک ها و نواحی صنعتی قم واگذار كردیم. وی تاكید كرد: با توجه به ظرفیت قم در جذب سرمایه، 

مسئولین استان تلاش بیشتری در این زمینه بكنند. 

نامحــرمانه

خبـــر

آیت الله مصباح یزدی با بیان اینكه باید 
در بین مشكلات اولویت ها را تشخیص 
دهیم و همكاران و مدیران مخلصی برای 
مجموعه خود انتخاب كنیم گفت: با انتخاب 
خوبی كه صورت گرفته و همكاری خالصانه 
مسئولان، آینده بسیار خوبی به طور نسبی 

در انتظار شهر قم خواهد بود.
آیت الله مصباح یزدی در دیدار دكتر 
سقائیان نژاد، معاونین و مدیران شهرداری 
با  قم  شهر  مدیریت  اینكه  بیان  با  قم، 
پیچیدگی هایی كه این شهر دارد نیازمند 
توان و ظرفیت خاصی بوده و بسیار دشوار 
فعالیت  و  از خدمات  تقدیر  است، ضمن 
های مدیریت شهری اظهار كرد: بخشی 
مسائل  در  ریشه  قم  از مشكلات شهری 
بیشتر  اخیر  چندسال  كه  دارد  اقتصادی 

ظهور پیدا كرده است.
وی افزایش هزینه ها و كمبود درآمدها و 
بودجه ها را از جمله دلایل مشكلات موجود 
افزود:  و  دانست  مختلف  های  ارگان  در 
مشكلاتی كه توسط وزرا و مسئولان دولتی 
مطرح می شود در خصوص كمبود بودجه 
و منابع مالی، نشانه عمق مشكل و اهمیت 

برنامه ریزی برای رفع آن است.
پژوهشی  و  آموزشی  موسسه  رئیس 
امام خمینی )ره( با تاكید بر ضرورت رفع 
مشكلات مالی كشور و ایجاد رونق اقتصادی 
در كشور، گفت: منشا بیشتر مشكلاتی كه 
در مجموعه های اداری ایجاد می شود باید 
بررسی شود و آموزش های جدید در بخش 
های مختلف و مباحث اخلاقی می تواند 

راهگشا باشد.
وی با تاكید بر ضرورت مبارزه با مفاسد 
اداری در كشور خاطرنشان كرد: البته تلقی و 
نگرش مردم به سیستم اداری كشور نیز باید 
اصلاح و تبلیغات منفی علیه مجموعه اداری 

كشور كاهش یابد.
به  اشاره  با  یزدی  مصباح  الله  آیت 
مشكلات و كمبودهای شهر قم در بخش 
های كشاورزی، صنعتی و ... تصریح كرد: 
در بسیاری از شهرهای كشور این مشكلات 
وجود ندارد و زمینه توسعه آنها آسان تر 

فراهم می شود.
عضو مجلس خبرگان رهبری با اشاره به 
بدهی های انباشته شده شهرداری قم، گفت: 
برخی از علما و بزرگان دریافت دیركرد و 
سود را حرام اعلام كردند و در حقیقت هم 

همین مطلب درست است و نص صریح 
قرآن است كه بدهكار اگر توان نداشته باشد 
نباید به او فشار آورند چه رسد به اینكه سود 

هم از او بگیرند.
وی مشكل بانك ها و سود و دیركرد را 
مسئله ای كشوری دانست و خاطرنشان 
كرد: علی رغم تلاشی كه پس از انقلاب 
بانك  تعیین مسیر صحیح عملكرد  برای 
ها و خروج بانك ها از ربا شده، همه می 
دانیم كه این مهم محقق نشده و برخی 
عناوین اسلامی در امور بانكی استفاده می 
شود ولی در عمل به آن شكل اجرایی نمی 
شود و این بلایی است كه همه عالم به آن 

دچار هستند.
آیت الله مصباح یزدی گفت: بسیاری از 
مشكلات اقتصادی دنیا ریشه در ربا دارد، 
تبعا در كشورهایی كه اقتصاد و مدیریت 
اقتصادی ضعیف است این مسئله بیشتر 

نمود پیدا می كند.
با  تنهایی  به  اینكه  بر  تاكید  با  وی 
فتوای مراجع و نظر علما مشكل بانك ها و 
سود وام رفع نمی شود چراكه این مسئله 
در تمام نهادهای كشور مبنای عمل است، 
تصریح كرد: باید نگاهی كلان برای رفع 
مشكلات با همكاری همه مجموعه های 

كشوری داشت.
عضو مجلس خبرگان رهبری تصریح 
كرد: راه حل كلی مشكلات این است كه 
دلسوز،  و  پاكدامن  صداقت،  با  مدیرانی 
كارمندان را آماده و تربیت كنند و اصلاحات 

اخلاقی و قانونی را در ادارات شكل دهند.
وی با تاكید بر اینكه باید قوانین اصلاح 
شود و كاغذبازی ها و ظاهرسازی ها كم 
شود، گفت: مهم ترین نقش در این مسئله 

را مدیران سطح بالا دارند نه اینكه فقط 
این مسئله مختص به یك مدیر باشد اما 
یك مدیر می تواند شروع این اصلاحات و 

تغییرات باشد.

دکتر سقائیان نژاد مطرح کرد:
بدهی 1600 میلیارد تومانی
 شهرداری قم به بانک ها

شهردار قم نیز در این دیدار گفت: تیم 
شهرداری فعال و پویا آماده رفع مشكلات 
شهر است و عزم مدیران به دور از حاشیه 

برای خدمت به مردم خواهد بود.
دكتر سقائیان نژاد، با بیان اینكه یكی 
بدهی های  بزرگ شهرداری  از معضلات 
شهری بوده است، اظهار كرد: به پنج بانك 
بخاطر وام هایی كه برای توسعه زیربنایی 
شهر قم اخذ شده بود بدهكار هستیم كه 
این بدهی ها بیش از هزار و 600 میلیارد 

تومان است.
وی با اشاره به اینكه سالانه 450 میلیارد 
تومان سود این بدهی است، تصریح كرد: در 
روزهای اول برای پرداخت حقوق كاركنان 
شهرداری هم مشكل وجود داشت كه این 
مشكل علاوه بر بدهی ها به واسطه ركود و 
كاهش ساخت و ساز و درآمدهای شهرداری 

نیز است.
شهرداری قم خاطرنشان كرد: در گذشته 
مشكلات ساختاری در شهرداری زیاد شده 
بود و اقتدار شهرداری زیر سوال رفته بود 
اما امروز با تعامل مناسب بین شهرداری و 
مجموعه های استان از وضعیت مطلوبی 

برخوردار هستیم.
های  بخش  در  اینكه  بیان  با  وی 
مالی، خدماتی، عمرانی، زیست محیطی 

حركت های گسترده ای را آغاز كردیم 
و با چارچوب مشخص برنامه ها جلو می 
رقمی  با  عمرانی  پروژه  افزود: 14  روند، 
بیش از 3 هزار میلیارد تومان در شهر فعال 
است و تنها دو پروژه عماریاسر و میثم با 
مشكل مواجه هستند و سعی داریم مشكل 

این دو پروژه را برطرف كنیم.
به كاشت 250  اشاره  با  نژاد  سقائیان 
هكتار درخت در سال گذشته متناسب با 
اقلیم قم، گفت: امسال هم برنامه های ویژه 

ای در این بخش داریم.
وی به طرح جمع آوری و ساماندهی 
وانت بارهای سطح شهر اشاره كرد و افزود: 
وانت بارهای قمی ثبت نام شدند و 5 مكان 
برای استقرار آنها مشخص شده و در ساعاتی 
از شبانه روز می توانند در برخی معابر شهر 

حضور پیدا كنند.
برای  برنامه  تدوین  لزوم  قم  شهردار 
در  افزود:  و  شد  یادآور  را  شهر  آینده 
گذشته خط كش راه برای قم نداشتیم 
و امروز با استفاده از ظرفیت های حوزه و 
دانشگاه در حال تدوین برنامه قم 1400 

و 1414 هستیم.
وی با بیان اینكه روزانه 700 تن پسماند 
مسئله  این  افزود:  شود،  می  دفن  قم  در 
معضلاتی برای شهر ایجاد می كند و در 
صدد ایجاد زیرساخت های هاضم و ریجكت 

سوز هستیم.
تیم  اینكه  بر  تاكید  با  نژاد  سقائیان 
شهرداری قم فعال و پویا آماده رفع مشكلات 
شهر است، خاطرنشان كرد: 500 میلیارد از 
بدهی های بانكی رفع شده و برنامه داریم 
بقیه را هم به مرور رفع كنیم و در بخش 
سودهای بانكی نیازمند كمك علما و مراجع 

هستیم.
وی بر ضرورت تبدیل بلوار پیامبر اعظم 
به یك معبر تمدنی در شهر تاكید كرد و 
افزود: سعی داریم در این محور ساخت و 
سازها به شكلی باشد كه با حرم و جمكران 

متناسب باشد.
شهردار قم با بیان اینكه چرا قم با این 
همه ظرفیت و قابلیت ویژه این مشكلات 
تلاش  كرد:  تصریح  باشد،  داشته  باید  را 
مجموعه شهرداری این است كه در مسایل 
مختلف وارد حاشیه نشود و عزم و همت 
رفع  و  ها  زیرساخت  توسعه  بر  مدیران 

مشكلات شهر باشد.

آیت الله مصباح یزدی در دیدار شهردار قم:

آینده بسیار خوبی در انتظار شهر قم است

بر اساس اصلاحیه جدید قانون مالیات های مستقیم
 مهلت ارائه اظهارنامه مالیات بر درآمد صاحبان مشاغل 
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